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ΣΕΛ. 11με τη Μαρία Δεδούση

Έντι Ράμα: 
Ανιστόρητος και
μικρομέγαλος

EDITORIAL
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ΦΑΝΗΣ ΠΑΠΑΣ
AΡΘΡΟ

Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης με τη ΝΔ

ΜΙΧΑΛΗΣ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ ΑΠΟ ΑΡΓΟΛΙΔΑ ΠΑΙΔΙΚΗ ΧΑΡΑ Ο ΣΥΡΙΖΑ

Αναζητώντας
μεσσίες

«Θηριώδης η βόμβα 
στη γιάφκα 

των Αμπελοκήπων»

«Δίνουμε 2,1 δισ. ευρώ 
για την πολιτική προστασία»

Δεν μπορούν να κάνουν 
ούτε εκλογές και 

θέλουν να κυβερνήσουν

Τι λένε 4 σεισμολόγοι 
στην «Political» για 
τα άγνωστα ρήγματα

ΔΙΠΛΟΣ ΣΕΙΣΜΟΣ 
ΣΤΗ ΧΑΛΚΙΔΙΚΗ

ΣΕΛ.  29

Το σύνθημα 
της κυβέρνησης, 
αίτημα της ίδιας 

της κοινωνίας

• Ψάχνουν τον καθοδηγητή στην
παλαιά γενιά τρομοκρατών

ΣΕΛ. 30-31 ΣΕΛ. 5-6

ΣΕΛ.  26

Υποψήφιος πρόεδρος του ΕΒΕΑ

«Θα προωθήσω δυναμικά αλλαγές και μεταρρυθμίσεις
που θέλουν η αγορά και οι επιχειρήσεις»ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΗ 

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

ΓΙΑΝΝΗΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ

ΣΕΛ. 18-19

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΧΡΙΜΑΝΗΣ

Γιατί οι ελεγκτικοί μηχανισμοί 
δεν κάνουν «φύλλο και φτερό» 
την περιουσία του;

Γράφουν

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΟΡΚΙΔΗΣ 

AΛΕΞΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΠΟΥΛΟΣ
H ηθική, εθνική 
και πολιτική ευθύνη 
για ειρήνη και δικαιοσύνη

ΣΕΛ. 25-27

Ανασχεδιασμός στην 
εφοδιαστική διασύνδεση 
της Ασίας με την Ευρώπη

Τιπ πολιτικής
επικοινωνίας
Aπό τον Θανάση Παπαμιχαήλ 

ΣΕΛ. 20-21

• «Από τα έργα βιτρίνας περνάμε στα έργα ουσίας» ΣΕΛ.17

ΕΚΛΟΓΕΣ ΗΠΑ 2024

• Πόσο 
«επικίνδυνος»
είναι ο πρώην
πρόεδρος

• Τι θα αλλάξει 
αν εκλεγεί 
η Κάμαλα

Ποιον βλέπει νικητή ο γκουρού των προβλέψεων Άλαν Λίχτμαν

ΣΕΛ.12-16

Τραμπ ή Χάρις;
Τι συμφέρει την Ελλάδα;
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«P»

Α
πό την καρδιά της Θεσσαλονίκης, όπου βρέθηκε
την Κυριακή, ο Αλβανός πρωθυπουργός επιδόθη-
κε σε ένα ρεσιτάλ εθνικιστικής έπαρσης και αλαζο-

νείας επιχειρώντας να θάψει την ιστορική μνήμη. «Η Βόρεια
Ήπειρος είναι ένας όρος που έχει πεθάνει», δήλωσε ο Έντι
Ράμα κατά τη διάρκεια της εκδήλωσης που πραγματοποί-
ησε σε αίθουσα ξενοδοχείου της Θεσσαλονίκης, στο περι-
θώριο της συνάντησής του με Αλβανούς μετανάστες που
ζουν στην Ελλάδα. Σχολιάζοντας μάλιστα τη διαμαρτυρία
κατά της επίσκεψής του και τα συνθήματα για τη Βόρεια
Ήπειρο από διαδηλωτές που συγκεντρώθηκαν στην πλατεία
Αριστοτέλους, ο Ράμα έκανε λόγο για «φαντάσματα του πα-
ρελθόντος».

Σύμφωνα με αλβανικά μέσα ενημέρωσης, ο πρωθυπουρ-
γός της Αλβανίας είπε: «Οργανώθηκε μια διαμαρτυρία με
γελοία φυλλάδια εμπνευσμένα από τους λεγόμενους “Βο-
ρειοηπειρώτες” και μόνο οίκτο μού δημιουργούν. Το “Βο-
ρειοηπειρώτες” είναι ένας νεκρός όρος, με τον καιρό έχει
πεθάνει. Και έχει πεθάνει μαζί με κάθε όνειρο των ατόμων

που προσπαθούν να το γελοιοποιήσουν. Όποιος χρησιμο-
ποιεί αυτό τον όρο όταν μιλάει για τον νότο της Αλβανίας δεί-
χνει να μη θέλει να ζήσει στον 21ο αιώνα. Είναι απολιθώμα-
τα και κρίμα».

Από την παρουσία του στη Θεσσαλονίκη αποδεικνύεται
ότι η επιθετική του ρητορική και τα σύνδρομα κατωτερότη-
τας απέναντι στην Ελλάδα δεν έχουν αλλάξει καθόλου. Ο
μεγαλοϊδεατισμός του Αλβανού πρωθυπουργού είναι σα-
φώς υποκινούμενος και κινείται παράλληλα με τις ταυτό-
χρονες ιστορικές ασυναρτησίες των Τούρκων και των Σκο-
πιανών. Από την ομιλία του φάνηκε ξεκάθαρα και η προ-
σωπική εμμονή που έχει απέναντι στον Φρέντι Μπελέρη:
«Θέλουμε να έχουμε τις καλύτερες σχέσεις με την Ελλάδα.
Πιστεύω ότι αυτές οι σχέσεις δεν πρέπει να επηρεάζονται
από υποθέσεις όπως αυτή του Φρέντι Μπελέρη. Είναι κρί-
μα που υπήρξε αυτό το περιστατικό που έβλαψε τις σχέ-
σεις μας. Αλλά σε ό,τι με αφορά, η Ελλάδα είναι ένας στρα-
τηγικός εταίρος, όχι απλώς γείτονας για την Αλβανία».

Ο Ράμα είναι μια προσωπικότητα που έρχεται από το πα-

ρελθόν. Αναχρονιστικός, κολλημένος σε μια διπλωματία ξε-
περασμένη. Εθνικιστής, λαϊκιστής, διεφθαρμένος μέχρι το
μεδούλι και σημαιοφόρος μιας «Μεγάλης Αλβανίας» που
δεν υπάρχει… Στο κυριακάτικο παραλήρημά του από τη
Θεσσαλονίκη εμφανίστηκε απόλυτα σίγουρος ότι η χώρα
του θα μπει στην ΕΕ. «Είναι αλήθεια ότι η Ελλάδα πάντα στή-
ριζε την ευρωπαϊκή προοπτική της Αλβανίας», τόνισε ακό-
μη λέγοντας πως «δεν είναι μακριά η ένταξη στην Ευρώπη
σε πέντε χρόνια, είναι ένας εφικτός χρόνος».

Μίλησε και για την πρόοδο της χώρας: «Κανείς να μην αμ-
φισβητεί όσα έκανε ο αλβανικός λαός και την πρόοδό του»
επί πρωθυπουργίας του. Εκτός τόπου και εκτός χρόνου.
Όσο και αν προσπαθεί, η Ιστορία δεν παραγράφεται και δια-
τηρεί ζωντανό το αίτημα για πλήρη σεβασμό, εκ μέρους της
Αλβανίας, των δικαιωμάτων της ελληνικής εθνικής μειονό-
τητας. Αυτό συνιστά ρητή προϋπόθεση της ενταξιακής πο-
ρείας της Αλβανίας. Όσο πιο γρήγορα το καταλάβει τόσο το
καλύτερο για τη χώρα του… Ο Ερντογάν πάντως δεν μπορεί
να τον βάλει στην Ευρώπη… 
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Από την παρουσία του 
στη Θεσσαλονίκη
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κατωτερότητας απέναντι 
στην Ελλάδα δεν έχουν 

αλλάξει καθόλου
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Μ
πορεί το κυβερνητικό βάρος να
πέφτει αυτή την περίοδο στην αν-
τιμετώπιση κρίσιμων κοινωνι-

κών προβλημάτων, όπως η ακρίβεια κ.ά.,
όμως στα ενδότερα του κυβερνητικού και
κομματικού γίγνεσθαι το τελευταίο διάστη-
μα έχει φουντώσει η συζήτηση για το ενδε-
χόμενο νέας αλλαγής του εκλογικού νόμου.

Ο πρωθυπουργός έχει αποδείξει στα
πέντε χρόνια της ηγεσίας του ότι δεν αρέ-
σκεται σε μικροπολιτικές κινήσεις και
συμπεριφορές που δεν συνάδουν με τη θε-
σμικότητα του ρόλου. Δεν είναι τυχαίο ότι
άλλαξε τον προηγούμενο εκλογικό νόμο

μόλις ανέλαβε τα ηνία της
χώρας, το 2019, σε πολιτικά
ουδέτερο χρόνο. «Αν κρι-
θεί ότι το υφιστάμενο εκλο-
γικό σύστημα είναι παρω-
χημένο στις νέες πολιτικές
συνθήκες που έχουν δια-
μορφωθεί, τότε είναι σί-
γουρο ότι οι όποιες αλλα-

γές θα δρομολογηθούν σύντομα, πάλι σε
πολιτικά ουδέτερο χρόνο, τρία χρόνια πριν
από τις εθνικές εκλογές του 2027», σημει-
ώνουν κυβερνητικά στελέχη με γνώση του
παρασκηνίου.

Προάγγελος αλλαγών
Οι ίδιες πηγές αποδίδουν σημασία στο

γεγονός ότι το τελευταίο διάστημα έχουν
πληθύνει οι αναφορές του κ. Μητσοτάκη
στη σημασία που έχει για την πορεία της
χώρας και το βιοτικό επίπεδο των πολιτών
η πολιτική σταθερότητα. Θα μπορούσε αυ-
τό να θεωρηθεί προάγγελος αλλαγών στον
εκλογικό νόμο; Πιθανόν ναι, πιθανόν όχι,
λένε «γαλάζια» στελέχη, γνωρίζοντας ότι
τις τελικές αποφάσεις θα πάρει ο ίδιος ο
πρωθυπουργός αφού ζυγίσει τα υπέρ και
τα κατά μιας τέτοιας πρωτοβουλίας.

Άλλωστε, ουδείς δύναται να λησμονεί
ότι την τελευταία φορά που ο κ. Μητσοτά-
κης αναφέρθηκε στο θέμα ήταν στη συ-
νέντευξη Τύπου που παραχώρησε τον Σε-
πτέμβριο, στο πλαίσιο της επίσκεψής του
στη ΔΕΘ. Τότε ο πρωθυπουργός είχε τονί-
σει τα εξής: «Σε αυτούς που προβλέπουν
ότι η αυτοδυναμία στις επόμενες εκλογές
με τον υφιστάμενο εκλογικό νόμο είναι
άπιαστο όνειρο, θα συνιστούσα λίγη υπο-
μονή και ίσως κάποιες χρήσιμες ιστορι-
κές αναφορές στο τι έγινε την προηγούμε-
νη τετραετία».

Παρά το αποτέλεσμα των ευρωεκλογών,
το οποίο ήταν κάτω από τον πήχη που είχε
τεθεί, στις οχλήσεις που δέχτηκε τότε εξέ-
φρασε την άποψη ότι η ΝΔ παραμένει κυ-
ρίαρχη πολιτική δύναμη και στις εθνικές
εκλογές, έχοντας υλοποιήσει το πρόγραμ-
μά της, μπορεί να εξασφαλίσει ανάλογα
υψηλά ποσοστά με αυτά του 2023.

Συνθήκες «ατυχήματος»
Από την άλλη πλευρά, η πολυδιάσπαση

και ο κατακερματισμός των πολιτικών
δυνάμεων προβληματίζουν έντονα αρ-
κετά κυβερνητικά στελέχη που εκτιμούν
ότι αρχίζουν και δημιουργούνται συνθή-
κες που αυξάνουν τον κίνδυνο ενός
«ατυχήματος», που θα μπορούσε να κο-
στίσει τη σταθερότητα στη χώρα. Το εξέ-
φρασε ευθαρσώς και χωρίς περιστρο-
φές προ ημερών ο υπουργός Υγείας Άδ.
Γεωργιάδης, λέγοντας ότι «η Ελλάδα
πρέπει να έχει ένα εκλογικό σύστημα
πλειοψηφικό, που θα δίνει στο πρώτο
κόμμα αυτοδυναμία. Η Ελλάδα και η κα-
τάσταση της κοινωνίας δεν σηκώνουν
πολιτική αστάθεια», δήλωσε μεταξύ άλ-
λων σε συνέντευξή του. Για να στηρίξει
την άποψή του μάλιστα ο υπουργός Υγεί-
ας έφερε το παράδειγμα του Ηνωμένου
Βασιλείου, όπου οι Εργατικοί κυβερνούν
με απόλυτη πλειοψηφία και έχουν πάρει
33,6%. Στην Ελλάδα με το υπάρχον εκλο-
γικό σύστημα το πρώτο κόμμα, εφόσον
λαμβάνει ποσοστό ίσο ή μεγαλύτερο του

25%, παίρνει μπόνους 20 εδρών, ενώ για
κάθε 0,5% επιπλέον ποσοστό κερδίζει
μία ακόμη έδρα. Για την εξασφάλιση της
αυτοδυναμίας απαιτείται ένα ποσοστό
πέριξ του 38%, που συναρτάται και από το
συνολικό ποσοστό που θα συγκεντρώ-
σουν τα κόμματα που θα μείνουν εκτός
Βουλής.

Αύξηση ορίου
Υπό αυτή την οπτική το τελευταίο διάστη-

μα προκρίνεται ως επικρατέστερο σενάριο
η αύξηση του ορίου που απαιτείται για να
αποκτήσει ένα κόμμα κοινοβουλευτική εκ-
προσώπηση από 3% στο 5%. Αν σήμερα
ίσχυε το 5% και η χώρα πήγαινε σε εθνικές
εκλογές, τότε την είσοδό τους στη Βουλή
θα διασφάλιζαν μόνο πέντε κόμματα: η ΝΔ,
ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, το ΚΚΕ και η Ελληνι-
κή Λύση. Αντιθέτως θα έμεναν χωρίς κοι-
νοβουλευτική εκπροσώπηση η Νίκη, η
Πλεύση Ελευθερίας και η Φωνή Λογικής.
Τα ποσοστά των τεσσάρων αυτών κομμά-
των, αθροιζόμενα με εκείνα των κομμάτων
που σήμερα βρίσκονται κάτω από τον πήχη

του 3%, θα έφταναν περίπου στο 25%. Επί-
σης, η ΝΔ θα εξέλεγε 180 βουλευτές από
158 που έχει σήμερα, ενώ ο πήχης της αυ-
τοδυναμίας θα έπεφτε στο 35%. Το σενάριο
αυτό ωστόσο ενέχει τον κίνδυνο συνασπι-
σμού των δυνάμεων που βρίσκονται στα
δεξιά της κυβερνητικής παράταξης. Μέχρι
σήμερα οι επικεφαλής των κομμάτων που
βρίσκονται στα δεξιά της ΝΔ έχουν αντα-
γωνιστικές σχέσεις μεταξύ τους και δεν
εξετάζουν ούτε σκέψη για μεταξύ τους συ-
νεργασία. Αν ωστόσο ένα ή περισσότερα
από τα κόμματα του χώρου με ισχυρά πο-
σοστά μείνουν εκτός Βουλής, τότε ο πειρα-
σμός για τη δημιουργία ενός ισχυρού δεξι-
ού πόλου είναι μεγάλος. Κάτι ανάλογο
προφανώς μπορεί να γίνει και στην πλευρά
της Αριστεράς, ιδιαίτερα στην περίπτωση
που, όπως φαίνεται, ο ΣΥΡΙΖΑ οδηγηθεί σε
νέα διάσπαση. Και ναι μεν αυτό μπορεί να
αφορά λιγότερο τη ΝΔ, αλλά καμία αλλαγή
στις υφιστάμενες ισορροπίες δεν είναι
αδιάφορη για κανέναν από τους «παίκτες».

Έμπειρα κομματικά στελέχη πάντως επι-
μένουν ότι, πέραν του παραπάνω κινδύνου,
η αλλαγή του ορίου εισόδου ενός κόμμα-
τος στη Βουλή δεν αρκεί για να διασφαλι-
στεί η σταθερότητα της χώρας και θα απαι-
τηθεί μια πιο ουσιαστική παρέμβαση στον
εκλογικό νόμο. «Οι όποιες αλλαγές θα πρέ-
πει να διασφαλίζουν ότι θα εξασφαλίζονται
σταθερές κυβερνήσεις ανεξαρτήτως νικη-
τή», λένε. 

Γιατί δεν λύνεται το μυστήριο
του εκλογικού νόμου

«Αν κριθεί το υφιστάμενο εκλογικό σύστημα παρωχημένο 
στις νέες πολιτικές συνθήκες που έχουν διαμορφωθεί, 

τότε είναι σίγουρο ότι θα δρομολογηθούν αλλαγές σε πολιτικά
ουδέτερο χρόνο», σημειώνουν κυβερνητικά στελέχη

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com
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Π
ρωτοφανή για ελληνικό κόμμα με-
ταπολιτευτικά ήταν όσα συνέβησαν
το Σαββατοκύριακο στη διαδικασία

εκλογής συνέδρων στις κατά τόπους οργα-
νώσεις του ΣΥΡΙΖΑ, χωρίς βέβαια κανείς να
πέσει από τα σύννεφα. Η ένταση άλλωστε
όλες τις προηγούμενες μέρες ήταν σε πολύ
υψηλά επίπεδα, με τους kasselistas να κα-
ταγγέλλουν απόπειρα αλλοίωσης των συ-
σχετισμών του συνεδρίου, τους δε 87 να
απαντούν πως οι καταγγελίες των «απέναν-

τι» είναι «τραμπικής υφής»
ώστε να προετοιμαστεί η
αμφισβήτηση του αποτελέ-
σματος.

Από το Σάββατο κιόλας,
όταν ψήφισε μικρή μερίδα
των Οργανώσεων Μελών
του κόμματος, η πλευρά του
Στέφανου Κασσελάκη είχε

ξεκινήσει να κάνει λόγο για συντριπτική της
επικράτηση. Ισχυρισμός που συνεχίστηκε
και ενισχύθηκε την Κυριακή, με τις δύο
πλευρές να «τροφοδοτούν» επιλεκτικά με
αποτελέσματα τα ΜΜΕ, ενώ πανηγύριζαν
αμφότεροι για την επικράτησή τους και μά-
λιστα με αντίστοιχα ποσοστά. Ήτοι, περίπου
με 65% έως 67% για τον νικητή.

Σε ποιες οργανώσεις
ήρθαν στα χέρια

Η πλευρά Κασσελάκη ανακοίνωσε πως,
σύμφωνα με τα αποτελέσματα από τις εφο-
ρευτικές επιτροπές, ελέγχει τους 1.983 συ-
νέδρους και υποστηρίζει πως οι υπόλοιποι
έχουν 1.538. Συγκεκριμένα ανακοίνωσε ότι
κέρδισε την Αττική με 805-532, την Κεντρι-
κή Μακεδονία με 267-195, την Πελοπόννη-
σο με 127-70, την Κρήτη με 148-142, τη Στε-
ρεά Ελλάδα με 97-44, τη Θεσσαλία με 95-
93, την Ανατολική Μακεδονία-Θράκη με
66-53, το Βόρειο Αιγαίο με 33-15, το Νότιο
Αιγαίο με 47-30 και ότι έχασε μόνο: Δυτική
Ελλάδα με 163-140, την Ήπειρο με 86-72,
τη Δυτική Μακεδονία με 53-52 και τα Ιόνια
με 58-23. Στους αποδήμους, την ώρα που
δίνονταν τα συγκεκριμένα στοιχεία, ο έκ-
πτωτος πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ -σύμφωνα με
τον ίδιο- προηγούνταν με 12-4, αλλά η κα-
ταμέτρηση δεν είχε ολοκληρωθεί.

Τα παρατράγουδα δεν έλειψαν από τη
διαδικασία, όπως ήταν αναμενόμενο. Μόνο
που αν και ήταν η πλευρά του Στέφανου
Κασσελάκη που προϊδέαζε για απειλές
«κοψίματος» συνέδρων και νοθείας, οι πε-
ρισσότερες -ονομαστικές- καταγγελίες ήρ-
θαν από την άλλη πλευρά.

Στον Άγιο Δημήτριο τα μέλη του ΣΥΡΙΖΑ
έφτασαν μέχρι το Αστυνομικό Τμήμα της
περιοχής καθώς ο συντονιστής της ΟΜ, που
ανήκει στην ομάδα των kasselistas, κατήγ-
γειλε ότι άλλο μέλος τον έπιασε από τον
λαιμό. Ο καταγγέλλων συντονιστής κατηγο-

ρείται ότι αποπειράθηκε να ρίξει παρατύ-
πως φάκελο στην κάλπη και τότε προκλή-
θηκε το επεισόδιο.

Στην ΟΜ Λαυρίου οπαδός του Στέφανου
Κασσελάκη και μέλος της εφορευτικής
επιτροπής κατηγορήθηκε ότι έριξε τρία ψη-
φοδέλτια στην κάλπη. Αντίστοιχες καταγγε-
λίες νοθείας έγιναν κατά των kasselistas
και σε Κοζάνη, Σαλαμίνα, Κορωπί αλλά και
στο Χαϊδάρι, όπου η πλευρά των οπαδών
του Κασσελάκη είχε... απόλυτη επιτυχία
παίρνοντας και τους 29 συνέδρους. Στον
Μαραθώνα φέρεται να έχουν βρεθεί στην
κάλπη 18 ψηφοδέλτια περισσότερα από

τους... ψηφίσαντες, ενώ οι οπαδοί των 87
αποχώρησαν από την καταμέτρηση στο 2ο
Διαμέρισμα της Αθήνας διαμαρτυρόμενοι
για «αποκλεισμό υποψηφίων».

Γιατί ανακοίνωσαν
διαφορετικά αποτελέσματα

Η συγκέντρωση των πρακτικών από τις
Οργανώσεις Μελών του κόμματος συνεχι-
ζόταν και τη Δευτέρα στην Κουμουνδού-
ρου, καθώς πολλές οργανώσεις δεν είχαν
φροντίσει να στείλουν στα κεντρικά τα
πρακτικά το βράδυ της Κυριακής. Ο αριθ-
μός των οργανώσεων υπολογιζόταν πα-

νελλαδικά λίγο κάτω από τις 700. Οι αρχι-
κές εκτιμήσεις αλλά και τα αποτελέσματα
που έδωσε στη δημοσιότητα ο Στέφανος
Κασσελάκης υπολόγιζαν τους Συνέδρους
περίπου στις 3.500, περίπου 500 λιγότε-
ρους απ’ ό,τι αρχικά αναμενόταν, κάτι που
σημαίνει ότι η συμμετοχή σε σχέση με τα
υποτιθέμενα μέλη του κόμματος ήταν
σχετικά χαμηλή.

Η επίσημη ανακοίνωση της Κουμουν-
δούρου δεν θα αναφέρεται φυσικά σε συ-
σχετισμούς και αυτό καθώς η εκλογή των
συνέδρων έγινε από ενιαίο ψηφοδέλτιο
χωρίς κάποιο διακριτικό για το ποιον υπο-
στηρίζει ο καθένας. Εκεί κρύβεται και όλο
το... μυστικό των διαφορετικών αποτελε-
σμάτων.

Υπάρχουν φυσικά στις οργανώσεις
εκείνοι που «φωνάζουν» ποια πλευρά
υποστηρίζουν, υπάρχουν όμως και οι άλ-
λοι. Ένας ενδιάμεσος χώρος που μπορεί
να μη δηλώνει ανοιχτά με ποιον είναι, να
μην υποστηρίζει καμία πλευρά, να υπο-
στηρίζει τον μη αποκλεισμό Κασσελάκη,
αν και δεν τον θέλει για πρόεδρο και αρκε-
τές ακόμη περιπτώσεις.

Ο διαχωρισμός λοιπόν των συνέδρων
είναι εν πολλοίς αυθαίρετος, για αυτό και
σε κάποιες περιπτώσεις Νομαρχιακών
Επιτροπών άλλα κουκιά μετρούν οι μεν
και άλλα οι δε. Χαρακτηριστικά είναι τα
παραδείγματα της Λάρισας ή της Α’ Θεσ-
σαλονίκης, όπου οι δύο πλευρές έδιναν
αμφότερες επικράτησή τους, με αντίστοι-
χα μάλιστα ποσοστά. Σε μικρότερη κλίμα-
κα και η οργάνωση των Μεγάρων, που και
οι δύο πλευρές υποστηρίζουν ότι κέρδι-
σαν με σκορ 5-2.

Το πραγματικό πολιτικό
ζήτημα που προκύπτει

Είτε επιβεβαιωθούν τα ποσοστά που έδι-
νε στον εαυτό του ο Στέφανος Κασσελάκης
είτε εκείνα των 87, αυτό που είναι εμφανές
είναι πως στην Κουμουνδούρου συγκατοι-
κούν δύο κόμματα που δεν θέλουν να
έχουν καμία σχέση το ένα με το άλλο.

Το πολιτικό κόστος που θα αναλάβει
όποιος αποφασίσει να θέσει το μισό κόμ-
μα... εκτός κόμματος είναι δεδομένο πως
θα είναι βαρύ. Για αυτό και οι δύο πλευρές
που γνωρίζουν πως φτάνει η ώρα του χωρι-
σμού προσπαθούν να δώσουν τον «μου-
τζούρη» της διάσπασης στα χέρια της άλλης
πλευράς.

Ο μεν Στέφανος Κασσελάκης «χτίζοντας»
ένα -τραμπικό- αφήγημα νίκης του που
μπορεί να αντιστραφεί «μόνο με νοθεία και
αλλοίωση του αποτελέσματος» και οι δε
ενεργοποιώντας την Επιτροπή Νομιμοποί-
ησης Συνέδρων εφόσον ο συσχετισμός -
που θα μετρήσουν- δεν θα είναι του γού-
στου τους.

ΠΑΙΔΙΚΗ ΧΑΡΑ Ο ΣΥΡΙΖΑ

Δεν μπορούν να κάνουν
ούτε εκλογές και

θέλουν να κυβερνήσουν

Μύλος με τα αποτελέσματα για τους συνέδρους θυμίζοντας...
φοιτητικές εκλογές - Τόσο οι 87 όσο και οι kasselistas 

πανηγύριζαν τη νίκη τους - Συντροφικές καταγγελίες 
για ξυλοδαρμό αλλά και νοθεία στις κάλπες 

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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Η
«νομιμοποίηση συνέδρων» δεν είναι κάτι άγνω-
στο ή πρωτάκουστο στα συνέδρια. Είναι χαρα-
κτηριστικό ότι μια πολύ μεγάλη εργατική οργά-

νωση, η Πανελλήνια Ναυτική Ομοσπονδία, δέχεται συ-
χνά ενστάσεις και ενίοτε αποκλείεται από τα συνέδρια
της ΓΣΕΕ, καθώς οι σύνεδροι που στέλνει εκεί «δεν
εκλέγονται σύμφωνα με το σύστημα της απλής αναλογι-
κής κατά παράβαση του νόμου 1264/1982».

Αντίστοιχα στον ΣΥΡΙΖΑ πιθανότατα θα αποκλειστούν
οι σύνεδροι που εξελέγησαν από τις Οργανώσεις που
συμμετέχουν στη Νομαρχιακή της Φωκίδας και αυτό
καθώς η Κουμουνδούρου είχε απαγορεύσει τις εκλογές
εκεί αιτιολογώντας την απόφασή της με το σκεπτικό
πως «παραβιάστηκε ο προσυνεδριακός κανονισμός,
δεν διεξήχθησαν ανοιχτές συνελεύσεις, αποκλείστηκαν
υποψήφιοι πρόεδροι».

Αξίζει κάπου εδώ να σημειωθεί ότι η πλευρά Κασσε-
λάκη έδωσε αποτέλεσμα για τη συγκεκριμένη Νομαρ-
χιακή και συγκεκριμένα ένα 11-3 υπέρ της, αποτέλεσμα
που προφανώς έχει προσμετρήσει και στη Στερεά Ελλά-
δα, για την οποία δίνει ένα 97-44 υπέρ της.

Αβεβαιότητα για τους
συσχετισμούς δυνάμεων

Στην πραγματικότητα κανείς δεν μπορεί να είναι σί-
γουρος για το αποτέλεσμα. Οι σύνεδροι δεν έχουν πάνω
τους -εκτός από λίγους- ταμπέλες και η μοναδική έγκυ-
ρη καταμέτρηση θα γίνει στις... αποφάσεις του ίδιου του
Συνεδρίου.

Γνωρίζοντας ότι το επίσημο κόμμα δεν μπορεί να κά-
νει κάποια εκτίμηση για τον συσχετισμό, ο έκπτωτος
πρόεδρος του κόμματος ξέρει ότι παίζει μόνος του στο
γήπεδο των εντυπώσεων και προσπαθεί να τις κερδίσει.

Χτίζει το προφίλ του μεγάλου νικητή που δεν έχει να φο-
βηθεί παρά μόνο «τη νοθεία και την αλλοίωση των συ-
σχετισμών εκ των υστέρων».

Με δεδομένο αυτό το αφήγημα, όταν θα έρθει η ώρα
τα δύο στρατόπεδα να «μετρηθούν» στο Συνέδριο, οποι-
αδήποτε απόφαση που δεν θα επιβεβαιώνει τη νίκη που
έχει πανηγυρίσει ήδη ο Στέφανος Κασσελάκης θα προ-
καλέσει την «έκρηξη» των οπαδών του, είτε αυτοί είναι
πλειοψηφία είτε μειοψηφία και θα οδηγήσει σε ένα Συ-
νέδριο που θα γίνει «Κούγκι» και θα ολοκληρωθεί πριν
την ώρα του. 

Άλλωστε, ο ίδιος ο Στέφανος Κασσελάκης έχει προ-
αναγγείλει ότι αν τυχόν ο αποκλεισμός του από την
κούρσα για την ηγεσία του κόμματος ισχύσει, αν δηλαδή
χάσει τον συσχετισμό και δεν καταφέρει να ανατρέψει
τις ήδη ειλημμένες αποφάσεις από την Κεντρική Επι-
τροπή, τότε ο ΣΥΡΙΖΑ «θα ρευστοποιηθεί», καθώς «η
πλειοψηφία των μελών θα αποχωρήσει». Με αυτό τον
τρόπο επιχειρεί να δικαιολογήσει προκαταβολικά τη
δημιουργία νέου κόμματος εφόσον δεν του βγει το «ρε-
σάλτο» στον ΣΥΡΙΖΑ.

Ο Γκλέτσος ζήτησε εισαγγελέα
Ο εκ των υποψηφίων προέδρων Απόστολος Γκλέτσος

δήλωσε μάλιστα πως το Συνέδριο θα πρέπει να πραγμα-
τοποιηθεί παρουσία αστυνομικής δύναμης και εισαγγε-
λέα, καθώς «αυτό που έχει συμβεί είναι ότι η πλευρά
Κασσελάκη έχει ηττηθεί κατά κράτος και θα φανεί στο
Συνέδριο. Ανησυχώ, φοβάμαι και πιστεύω θα
γίνουν έκτροπα από την πλευρά Κασσελάκη. Νομίζω
έχει δώσει ένα σήμα και είναι ο ηθικός αυτουργός για
ό,τι συμβεί. Έχουμε κρατήσει τις δηλώσεις του και περι-
μένουμε τα δέοντα από την Εισαγγελία».

Τα δύο «στρατόπεδα»
ετοιμάζονται για

Συνέδριο-Κούγκι

Στο ΣτΕ ο πατέρας του Κασσελάκη για να μην πληρώσει φόρους 11,1 εκατ. ευρώ
Είκοσι χρόνια μετά τον αρχικό καταλογισμό φόρου ύψους

4.016.269 ευρώ στον Θεόδωρο Κασσελάκη, πατέρα του Στέ-
φανου Κασσελάκη, που πλέον με τις προσαυξήσεις έχει αγγί-
ξει τα 11,1 εκατ. ευρώ, η υπόθεση απασχόλησε χθες το
Συμβούλιο της Επικρατείας. Το υπέρογκο ποσό
αφορά φόρους εισοδήματος και φόρους μεγάλης
ακίνητης περιουσίας για τη διώροφη βίλα στην
Εκάλη, η οποία φέρεται να ανήκε
σε offshore εταιρεία. Η φορολογική εκκρεμότη-
τα, η οποία συνεχίστηκε ως δικαστική αντιδικία,
κρατά σχεδόν δύο δεκαετίες.

Έπειτα από έρευνα των ελεγκτικών μηχανισμών, αποκαλύ-
φθηκε πως η offshore ανήκε κατά 50% στον Θεόδωρο Κασσε-
λάκη και στη σύζυγό του Ευαγγελία, ενώ ο πατήρ Κασσελάκης

εμφανιζόταν ως ενοικιαστής της βίλας. Οι φόροι είχαν κατα-
λογιστεί από τη ΔΟΥ Πειραιά και στη διάρκεια των ετών οι φο-
ρολογικοί καταλογισμοί και οι επιταγές μεγάλων ποσών άλ-

λαζαν χέρια, μεταπηδούσαν από τη μία offshore σε άλ-
λη offshore, με τον Θεόδωρο Κασσελάκη να εμφα-

νίζεται ως αγνώστου διαμονής. Ο κ. Κασσελάκης
προσέφυγε στο ΣτΕ ζητώντας να αναιρεθεί η από-
φαση του Διοικητικού Εφετείου που ήταν εναν-
τίον του. Την περασμένη άνοιξη είχε χάσει και την

πρώτη μάχη στο Ανώτατο Δικαστήριο, με το ΣΤ’
Τμήμα να αρνείται προσωρινά να ικανοποιήσει το αίτη-

μά του να μην καταβάλει το ποσό των φόρων που του έχει κα-
ταλογιστεί και λόγω σπουδαιότητας να παραπέμπει την υπό-
θεση στην επταμελή σύνθεση του τμήματος. Η πλευρά του Θ.

Κασσελάκη υποστήριξε ότι η offshore εταιρεία δεν έχει δια-
λυθεί, παρά ότι στην Ελλάδα έχει αδρανοποιηθεί και οι φόροι
που έχουν καταλογιστεί πρέπει να καταβληθούν από άλλη off-
shore εταιρεία, η οποία είναι ενεργή, και όχι από τον ίδιο.

Η εισηγήτρια τόνισε ότι «σε περίπτωση που μια αλλοδαπή
επιχείρηση έχει ως μοναδικό αντικείμενο την εκμετάλλευση
ακινήτου κυριότητας της, την οποία εν συνεχεία μεταβιβάζει
νομίμως με αποτέλεσμα να εκλείπει κάθε αντικείμενο δρα-
στηριότητά της, ενώ δεν ευρίσκεται πλέον στη δηλωμένη στην
Ελλάδα έδρα της, η διακοπή αυτή της δραστηριότητάς της, η
οποία μάλιστα είναι οριστική, ισοδυναμεί με λύση της επιχεί-
ρησης αυτής κατά την έννοια των φορολογικών διατάξεων».

Το ΣτΕ επιφυλάχθηκε να εκδώσει την απόφασή του.
Λία Κοντοπούλου

Ο Κασσελάκης χτίζει το αφήγημα του νικητή 
που μπορεί να χάσει μόνο με νοθεία, για να δικαιολογήσει

προκαταβολικά τη δημιουργία νέου κόμματος



Σε ποια οργάνωση ο επίσημος
ΣΥΡΙΖΑ έδωσε αποτέλεσμα 9-6
υπέρ πλειοψηφίας, ενώ βάσει
μέτρου αναλογίας έπρεπε να
εκλεγούν 12; Ούτε τα βασικά
μαθηματικά! 
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Οκτώ περιοχές μπήκαν στο στόχαστρο των κυβερνητικών και
αυτοδιοικητικών στελεχών που συμμετείχαν στην έκτακτη σύ-
σκεψη το Σάββατο στο Μέγαρο Μαξίμου υπό τον πρωθυπουργό
και με τη συμμετοχή του περιφερειάρχη Αττικής: ο Κηφισός, η
Σαρωνίδα, η Ανάβυσσος, η Παλαιά Φώκαια, τα Μεσόγεια, η Νέα
Πέραμος, ο Μαραθώνας και η Νέα Μάκρη. Στη σύσκεψη αναλύ-
θηκε το σχέδιο Διαχείρισης Πλημμυρών στην Αττική, στον
απόηχο της βιβλικής καταστροφής που έγινε στη Βαλένθια της
Ισπανίας, με τον Νίκο Χαρδαλιά να ζητά, σύμφωνα με ασφαλείς
πληροφορίες, πρόσθετα κονδύλια για την ολοκλήρωση της θω-
ράκισης των «ύποπτων» για πλημμύρα περιοχών.

Επιτέλους, ο Ελύτης 
στο «σπίτι» του

Άνοιξε, μετά από πλέον της μίας δε-
καετίας προσπαθειών που κατέβαλε η
τελευταία σύντροφος του Οδυσσέα
Ελύτη και διαχειρίστρια των πνευμα-
τικών του δικαιωμάτων, Ιουλίτα Ηλιο-
πούλου, το «Σπίτι του Ελύτη - Μου-
σείο», παρουσία του πρωθυπουργού
και των υπουργών Πολιτισμού και
Τουρισμού. Πρόκειται για έναν βιω-
ματικό πολυχώρο γνώσης και μελέ-
της, που στεγάζεται σε ένα νεοκλασι-
κό στην Πλάκα, παραχώρηση του
υπουργείου Πολιτισμού για αυτή τη
χρήση. Εκεί θα μπορούν επισκέπτες,
μικροί και μεγάλοι, Έλληνες και ξέ-
νοι, να έρθουν σε επαφή με το έργο
και τον λιτό βίο του νομπελίστα ποιητή
μας. Επιτέλους!

Ούτε ψήφο στην
οικογένεια Πολάκη

Βγάλανε το άχτι τους,
σου λέει, στην Τοπι-
κή Μοσχάτου του
ΣΥΡΙΖΑ οι Συρι-
ζαίοι «σύντρο-
φοι». Δεν ψήφι-
σαν για σύνεδρο
ούτε τη σύζυγο ούτε
την κόρη του Παύλου Πο-
λάκη. Ε, φαίνεται ότι αυτούς «δεν τους
έχει» και ας είναι μέσα στην έδρα του.

Οι οκτώ επικίνδυνες περιοχές της Αττικής 

Τσουτσούριασαν οι σκηνοθέτες του Χόλιγουντ 
Πάγωσε όλο το Χόλιγουντ με την

ανάρτηση της Έλενας Ακρίτα για
τον ήρωα Στέφανο Κασσελάκη.
«Πολύ σκληρός για να πεθάνει»,
έγραψε η Έλενα «Κασσελίστα».
Φτυστός ο Μπρους Γουίλις που κυ-
νηγάει τους κακούς στο σινεμά. 

Ε
ίναι περίπου αυτονόητο ότι η Αθήνα θα επιθυμούσε να μη
διαταραχθεί τίποτα στον Λευκό Οίκο και τα πράγματα να
συνεχίσουν από εκεί που σταμάτησαν πριν αρχίσει η προ-

εκλογική κούρσα Χάρις - Τραμπ. Επειδή, ωστόσο, η κάλπη «μιλάει
τελευταία», το Μέγαρο Μαξίμου διατηρεί ισχυρούς διαύλους επι-
κοινωνίας και στην πλευρά των Ρεπουμπλικάνων, που με τη σειρά
τους έχουν στενές σχέσεις με το επιτελείο του μεγιστάνα. Την ανα-
θέρμανση με πρόσωπα-κλειδιά των ΗΠΑ έχει αναλάβει η υφυ-
πουργός Εξωτερικών Αλ. Παπαδοπούλου, η οποία θυμίζω ότι έχει
χρηματίσει και πρέσβης της Ελλάδας στις ΗΠΑ. Δεν είναι τυχαίο ότι
ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης φρόντισε στο τέλος της
περασμένης εβδομάδας να έχει γεύμα με τον Μάικλ Πομπέο. Κρα-
τήστε ότι ο Πομπέο αναμένεται να έχει σημαντικό ρόλο στην κυ-

βέρνηση Τραμπ, είτε αναλαμβάνοντας το χαρτοφυλάκιο του
υπουργείου Άμυνας, είτε τη θέση του συμβούλου ασφαλείας του
Λευκού Οίκου. Κρατήστε και τη χθεσινή δήλωση του Κυριάκου
Μητσοτάκη από την Αργολίδα, ο οποίος με αφορμή τις εκλογές στις
ΗΠΑ επισήμανε την ανάγκη αυτονομίας της Ευρώπης ιδιαίτερα στα
ζητήματα πολιτικής προστασίας. «Όλα αυτά θα μας απασχολήσουν
στην Ευρώπη, ανεξαρτήτως του τι θα γίνει στις αμερικανικές εκλο-
γές και για αυτό και επιμένω τόσο πολύ στην ανάγκη η Ευρώπη να
επενδύσει στη στρατηγική της αυτονομία και να μπορεί να έχει και
στη διάθεσή της τους απαραίτητους πόρους για να μπορούν όλα τα
κράτη-μέλη να υλοποιούν αυτές τις πολιτικές, οι οποίες είναι απα-
ραίτητες σε έναν κόσμο ο οποίος αλλάζει και δυστυχώς όχι πάντα
προς το καλύτερο», κατέληξε ο πρωθυπουργός.

Τι περιμένει η Αθήνα από 
τις αμερικανικές εκλογές; 
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Παύλος Μαρινάκης:
Τα πέντε «όχι» 
του ΠΑΣΟΚ 

Ο
κυβερνητικός εκπρόσωπος συνεχίζει τα

τζαρτζαρίσματα με το ΠΑΣΟΚ. «Έχει εν-

διαφέρον να τα μετρήσουμε τα “όχι” του

ΠΑΣΟΚ. Εδώ ουσιαστικά προαναγγέλλει το ΠΑ-

ΣΟΚ ένα ακόμα “όχι”, αν δεν κάνω λάθος, είναι το

πέμπτο “όχι” που λέει μέσα σε λίγες εβδομάδες

μετά την επανεκλογή του κ. Ανδρουλάκη στην

προεδρία του κόμματος και αυτά τα “όχι” δεν είναι

“όχι” στον Κυριάκο Μητσοτάκη, στον πρωθυπουρ-

γό, στην κυβέρνηση, στη Νέα Δημοκρατία, είναι

“όχι” στους πολίτες», είπε χαρακτηριστικά ο κ.

Μαρινάκης. 

Και πρόσθεσε: «Είπαν “όχι” στην απαγόρευση

μείωσης του κατώτατου μισθού, από το 2028 και

μετά, αφού θα τον έχουμε αυξήσει 46%. Είπαν

“όχι” σε έναν, όχι κεντροδεξιό, εγνωσμένου κύ-

ρους Συνήγορο του Πολίτη, μπλοκάροντας μια

εκλογή μετά από τόσο μεγάλο χρονικό διάστημα,

μόνο και μόνο με μια πρόφαση για το ναυάγιο της

Πύλου, λες και ο κ. Σωτηρόπουλος θα μπλόκαρε

μια έρευνα, ενώ έχει προκύψει ανάγκη αντικατά-

στασης του κ. Ποττάκη πολύ πριν ξεκινήσει η

έρευνα για το ναυάγιο της Πύλου.

Είπαν “όχι” σε ένα πολύ σημαντικό νομοσχέδιο

για τη διαχείριση των απορριμμάτων. Είπαν “όχι”

και μάλιστα συγκεκριμένα “παρών” για την ακρί-

βεια, στις βελτιώσεις στον δικαστικό χάρτη που

ζητούσε ο ίδιος Δικηγορικός Σύλλογος». 

Στο ΠΑΣΟΚ 
τα έχουν… χαμένα! 
Χαμένα φαίνεται πως τα έχουν στη Χαριλάου
Τρικούπη. Ο Νίκος Ανδρουλάκης φαίνεται πως
έχει βαλθεί να μετατρέψει τη σοσιαλιστική πα-
ράταξη σε πράσινο… ΣΥΡΙΖΑ. Διαβάστε τη δή-
λωση του εκπροσώπου Τύπου της Νέας Δημο-
κρατίας Νίκου Ρωμανού, η οποία τα λέει όλα: «Ο
κ. Τσουκαλάς, απαντώντας στον κυβερνητικό
εκπρόσωπο, στην προσπάθειά του να δικαιολο-
γήσει τα αδικαιολόγητα, ουσιαστικά βάφτισε
“δημοκρατική παράδοση” το “όχι σε όλα ”. Ακό-
μα και εκεί που ο original ΣΥΡΙΖΑ λέει “ναι”,
όπως έγινε στις βελτιώσεις για τον νέο δικαστι-
κό χάρτη, πράγμα που προκάλεσε και την αντί-
δραση του Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών! Σε
όλη τη διάρκεια της Μεταπολίτευσης έχουμε
πληρώσει ακριβά τη στείρα άρνηση σε όλα, που
αποτελεί βασικό συστατικό του λαϊκισμού.
Όπως και αν το βαφτίσουν, η πραγματικότητα
είναι ότι το κόμμα του κ. Τσουκαλά έχει μακρά
παράδοση στο “όχι σε όλα”, με καταστροφικές
συνέπειες για την πατρίδα».

Έρχονται σκληρές ποινές
για τα νυχτερινά μαγαζιά
Οργισμένος φέρεται ο πρωθυπουργός Κυριά-
κος Μητσοτάκης με
όσα έγιναν στο κλαμπ
της λεωφόρου Βου-
λιαγμένης που σφρα-
γίστηκε όταν έγινε
γνωστό ότι μαθητές
λυκείου κατέληξαν
στο νοσοκομείο έπει-
τα από υπερβολική
κατανάλωση αλκοόλ,
πιθανότατα νοθευμέ-
νου. Ο κ. Μητσοτάκης
έχει ζητήσει από τον
υπουργό Δικαιοσύνης Γιώργο Φλωρίδη και τον
υφυπουργό Υγείας Δημήτρη Βαρτζόπουλο να
του παρουσιάσουν έως το τέλος της εβδομάδας
νομοθετική πρωτοβουλία για την απαγόρευση
του καπνίσματος σε όλους τους κλειστούς δη-
μόσιους χώρους, αλλά και για την πώληση ή το
σερβίρισμα αλκοόλ σε ανηλίκους. Οι ποινές με
τις οποίες θα βρίσκονται αντιμέτωποι οι παρα-
βάτες θα είναι εξαιρετικά αυστηρές!

Ο κρυφός γάμος και 
η βάφτιση που δεν έγινε… 

Ένας χαμός έγινε στα τοπικά ΜΜΕ της Κρή-
της με τον «κρυφό» γάμο του νεαρού βου-
λευτή Ηρακλείου Κωνσταντίνου Κεφαλο-
γιάννη. Γράφτηκε ότι πήγε «κρυφά» στο Πα-
τριαρχείο, παντρεύτηκε και βάφτισε το παιδί
του. Ο ίδιος πάντως έδωσε διευκρινίσεις και
ξεκαθάρισε ότι κατά την επίσκεψή του στο
Πατριαρχείο νυμφεύθηκε τη σύντροφό του
και νυν σύζυγό του Έλενα σε μια τελετή πο-
λύ λιτή και μακριά από τα φώτα της δημοσιό-
τητας. Όμως ο μικρός γιος του δεν βαφτί-
στηκε μετά τον γάμο, αλλά έλαβε την ευχή
του Οικουμενικού Πατριάρχη κ.κ. Βαρθολο-
μαίου. Η βάφτιση του Βασίλη Κεφαλογιάννη
τζούνιορ όπως είπε ο βουλευτής για τον γιο
του θα γίνει στην Κρήτη και θα είναι ανοιχτή
με πολύ κόσμο! Και κάπως έτσι μπήκαν τα
πράγματα στη θέση τους…

Ο χειρότερος
πρωθυπουργός 
της Μεταπολίτευσης
Δεν χρειάζον-
ται  ιδιαίτερες
σ υ σ τ ά σ ε ι ς .
Πρόσφατη δη-
μοσκόπηση της
Interview τσα-
κίζει τον φυσι-
κό ηγέτη του
ΣΥΡΙΖΑ. Στην
ερώτηση «Ποι-
ος ήταν ο χει-
ρότερος πρω-
θυπουργός στη χώρα;», ο Αλέξης Τσίπρας
σαρώνει με 40%! Χειρότερος και από τον
Γιώργο Παπανδρέου που μας έβαλε στα
μνημόνια και ξεπούλησε τα πάντα στην
τρόικα… Και κάποιοι έχουν λυσσάξει να
φέρουν πίσω τον Τσίπρα… Απόκοσμο ομο-
λογουμένως!

Χ
ρο

νι
κό

 τ
ο

υ
Χ

ρό
νο

υ
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Τι φοβούνται 
στις ΗΠΑ;  
Το θέμα δεν είναι τι θα

γίνει αν εκλεγεί ο Τραμπ. Ο

φόβος στις ΗΠΑ είναι τι θα

γίνει αν δεν βγει. Θυμίζω τι

έγινε στο παρελθόν με την

εισβολή των

θερμοκέφαλων οπαδών του

στο Καπιτώλιο. Αυτά είναι

τα ανησυχητικά… 

Τα καρφιά από την ΟΝΝΕΔ 

Στα πηγαδάκια της εκδήλωσης για τα 50 χρόνια
της ΟΝΝΕΔ υπήρξαν, όπως μαθαίνω, και πολλά
καρφιά για ορισμένους «εισοδιστές» της «γαλά-
ζιας» παράταξης. Οι αιχμές βεβαίως ακούστηκαν
από παλιούς και βετεράνους μαχητές της «γαλά-
ζιας» νεολαίας… Αλλά ας μην επεκταθώ και χαλά-
σω το ωραίο κλίμα… 

«Σαφάρι» στο Κολωνάκι
Βράδυ περασμένης Πέμπτης στο Κολωνάκι, λίγο

μετά τις 10.30. Επί της Πατριάρχου Ιωακείμ μπροστά
από τα δημοφιλή καφέ της πλατείας, ξαφνικά στα-
ματάει μια Porsche Cayenne. Κάποιοι κοιτούν λίγο
αμήχανα και περιμένουν να βγει κάποιο αστραφτε-
ρό ζευγάρι. Φευ! Άνοιξαν και οι τέσσερις πόρτες και
βγήκαν αστυνομικοί με φωσφοριζέ γιλέκα και άρχι-
ζαν να ξηλώνουν πινακίδες από κάθε παρκαρισμέ-
νο όχημα που βρισκόταν εκεί. Λίγα λεπτά αργότερα
ήρθε και υποστήριξη από ένα κανονικό περιπολικό.
Οι κινήσεις τους ήταν αστραπιαίες. Δεν έμεινε πινα-
κίδα ούτε για δείγμα. Όταν το έψαξα λιγουλάκι γιατί
να γίνει μια τέτοια καταδρομική επιχείρηση για πι-
νακίδες, έμαθα ότι η παράνομη στάθμευση στην πε-
ριοχή τελειώνει… παντού. Και όποιος κατάλαβε,
κατάλαβε…

Τα ευτράπελα του ΣΥΡΙΖΑ 
Κυρία εγγεγραμμένη από το 1972 στον Ρήγα και

από τότε στον ΣΥΝ και
τον ΣΥΡΙΖΑ, πήγε να
ψηφίσει για συνέ-
δρους το Σαββατοκύ-
ριακο και δεν… την
έβρισκαν πουθενά
στους καταλόγους τους! Παιδιά, «άμε δεν μπορείς,
παρέτα», που λένε και στην Κρήτη!

«Του έχουμε πει να σταματήσει να προβάλλει τον σύζυγό του, γιατί
πολλοί είναι αυτοί που ενοχλούνται. Δεν το καταλαβαίνει. Νομίζει ακόμη
πως εδώ είναι Νέα Υόρκη», λένε οι «σύντροφοι» στα καφενεία πέριξ του
σταθμού Λαρίσης για τον πρώην πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ Στέφανο Κασσελά-
κη, ο οποίος στην τελευταία του συνέντευξη σε ψυχαγωγική εκπομπή
αναφέρθηκε και πάλι στην προσωπική του ζωή. Ε, κάποια πράγματα πρέ-
πει να τα καταλαβαίνει ο άλλος και από μόνος του! Άσε το δράμα ότι του
λείπει ο Τάιλερ και ιδιαιτέρως η Φάρλι. Αυτό πού το βάζεις; Και συνέχισε,
αναφερόμενος στον Τάιλερ Μακμπέθ: «Δεν μπορούμε να φανταστούμε
τη ζωή μας ο ένας χωρίς τον άλλον. Είναι ο λόγος που είμαστε παντρεμέ-
νοι…». Χρήσιμες πληροφορίες που απασχολούν όλη την Ελλάδα.

Η
ανανέωση του στόλου των ΜΜΜ είναι εμ-
φανής στους δρόμους της πρωτεύουσας.
Χθες έγινε γνωστό πως η Ανατολική Αττική

ενισχύεται με 20 νέα, 18μετρα αρθρωτά, σύγχρονα
λεωφορεία για την κάλυψη των αυξανόμενων
αναγκών στις περιαστικές γραμμές της Σαρωνί-
δας, Βάρκιζας και Αργυρούπολης, καλύπτοντας
τον νοτιοανατολικό τομέα της Αττικής, με στόχο
την άνετη και ασφαλή μετακίνηση των πολιτών. 

Ο υφυπουργός Υποδομών και Μεταφορών, αρ-
μόδιος για τις Μεταφορές, Βασίλης Οικονόμου,
επισκέφτηκε μάλιστα τη Σαρωνίδα και τις αφετη-
ρίες των γραμμών, συναντώντας παράλληλα πολί-
τες και εργαζόμενους, δηλώνοντας τα εξής: «Σή-
μερα, με την παραλαβή 20 νέων 18μέτρων αρ-
θρωτών λεωφορείων, για τη Νοτιοανατολική Αττι-
κή, ενισχύουμε σημαντικά τον στόλο των αστικών
συγκοινωνιών, φτάνοντας πλέον τα 130 νέα λεω-
φορεία σε κυκλοφορία στην Ανατολική Αττική,
ενώ συνολικά σε όλη την Αττική φτάνουν τα 270.
Με την ενίσχυση και ανανέωση του στόλου μας,
προάγουμε όχι μόνο την άνεση και την ποιότητα
των μετακινήσεων, αλλά και την ασφάλεια για
όλους τους πολίτες. 

Συνεχίζουμε με σταθερά βήματα για μια σύγ-
χρονη, αξιόπιστη και περιβαλλοντικά φιλική δη-
μόσια συγκοινωνία, ανταποκρινόμενοι στις ανάγ-
κες της κοινωνίας και προωθώντας μια πιο βιώσι-
μη καθημερινότητα». Στην πολιτική έχουν πάντα
αξία το αποτέλεσμα και οι πράξεις.

Ο αποτελεσματικός Βασίλης Οικονόμου

Σύγκρουση «γιγάντων»: Γκλέτσος εναντίον Άρη 
Ο Αποστόλης της Στυλίδας και ο Άρης της Μυκόνου βγήκαν

παράλληλα σε μια ψυχαγωγική εκπομπή του Mega και

αφού σφάχτηκαν για το καταστατικό, στο τέλος ο Άρης

Σπηλιωτόπουλος επιχείρησε να κατεβάσει τους τόνους λέ-

γοντας «δεν έχω καμία διάθεση να αντιπαρατεθώ μαζί

σας», με τον Απόστολο Γκλέτσο να απαντά «δεν έχω καμία

αντιπαράθεση προσωπική, Άρη, σε συμπαθώ προσωπικά».

Ψυχούλες μου, τα βρήκανε στο τέλος… Πάντως ο Γκλέ-

τσος ζήτησε να γίνει συνέδριο με εισαγγελέα και αστυνο-

μία, διότι ψυχανεμίζεται ότι θα πέσουν καρεκλιές… 

Η προβολή του Τάιλερ
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Δ
εν ξέρω αν τον πείραξε το rebranding, αλλά ο καταληψίας της Γκράβας Αλέξης Τσίπρας
αυτοαναγορεύτηκε υπερασπιστής του κράτους δικαίου και τιμητής της δημοκρατίας.
Άλλωστε, από παλιά έλεγε «είμαστε κάθε λέξη του Συντάγματος» και διάφορες άλλες

ουρανομήκεις ανοησίες, ενώ επί της διακυβέρνησής του είχε κάνει κουρελόχαρτο όλους τους
θεσμούς... Εγώ σηκώνω τα χέρια ψηλά με την περίπτωσή του. Το ’καψε, πάει… 

Ο πρόεδρος 
του 15μελούς 
που νομίζει 
ότι είναι δικαστής
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Σ ε λίγες ώρες θα έχουμε μια ιδέα για το ποιος θα είναι ο 47ος

πρόεδρος των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής. Το τελικό

αποτέλεσμα ίσως αργήσει λίγο περισσότερο, αλλά πάντως σύν-

τομα θα ξέρουμε αν τα επόμενα τέσσερα χρόνια στο τιμόνι του δυτικού

κόσμου θα καθίσει η Κάμαλα Χάρις ή ο Ντόναλντ Τραμπ. 

Ό,τι κι αν συμβεί, θεωρώ ότι έχουμε ήδη αντλήσει πολύτιμα μαθήματα

από τα όσα συνέβησαν ενόψει των εκλογών αυτών. Ο Ντόναλντ Τραμπ,

ένας καταδικασμένος στα ποινικά δικαστήρια άντρας, για σεξουαλικά

και άλλα αδικήματα, μια πολι-

τική καρικατούρα, ένας άν-

θρωπος που λέει πιο πολλά

ψέματα από αλήθειες, ένας

ρατσιστής, μισογύνης και

ασυνάρτητος στην πλειονότη-

τα των θέσεών του υποψή-

φιος, διεκδικεί μέχρι το ση-

μείο μηδέν την προεδρία και

περίπου το 50% των Αμερικα-

νών είναι διατεθειμένο να τον

ψηφίσει. 

Δεν είναι άβυσσος 
η ψυχή 
του ψηφοφόρου

Ούτε είναι πλέον τόσο ακα-

τανόητα όλα αυτά. Ο μέσος

ψηφοφόρος έχει πολύ συγκε-

κριμένα κριτήρια, αλλά κυ-

ρίως, ο μέσος ψηφοφόρος δεν

έχει καμία εμπιστοσύνη στο

πολιτικό σύστημα. Και όχι μό-

νο στην Αμερική φυσικά. 

Συνεπώς, όταν φτάνεις σε

σημείο να αμφισβητείς τα πάντα, οι θεωρίες συνωμοσίας σού φαί-

νονται λογικές, οι εκδικητικές ρητορικές σού φαίνονται θελκτικές

και οι υποσχέσεις οποιουδήποτε ότι θα σου ξανακάνει τη χώρα με-

γάλη και την τσέπη γεμάτη σού φαίνονται εφικτές. 

Δεν θα συμβεί τίποτε απ’ όλα αυτά, βέβαια, αλλά εντάξει, θα το

διαπιστώσουν (ίσως) με τον δύσκολο τρόπο οι Αμερικανοί. Όπως

θα διαπιστώσουν οι εκτός Αμερικής οι οποίοι υποστηρίζουν τον

Τραμπ, διότι «οι Δημοκρατικοί συμμετέχουν σε πολέμους», ότι κι

αυτός σε πολέμους θα συμμετέχει. Αυτό κάνουν οι Αμερικανοί

πρόεδροι, συμμετέχουν σε πολέμους, διότι αλλιώς δεν θα ήταν πλανη-

τάρχες, θα πήγαιναν σε ένα αγρόκτημα στο Μισισίπι να πετάνε φελλούς

στο βαρέλι. Ιδιαίτερα σε ένα εξαιρετικά πολωμένο παγκόσμιο σύστημα,

όπως είναι το σημερινό, πώς ακριβώς θα επικρατήσεις χωρίς πολέμους;

Ξανακοιτάξτε, τώρα, τον Τραμπ και σκεφτείτε λίγο αν θέλει να επικρατεί

ή τον ενδιαφέρουν η παγκόσμια ειρήνη και η ασφάλεια των λαών. 

Έπειτα είναι το θέμα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Ο Τραμπ τα έχει,

ξέρετε τι τα έχει τα ανθρώπινα δικαιώματα. Έβαλε τις γυναίκες ξαφνικά

να ταξιδεύουν πέντε πολιτείες μακριά για να πάνε να κάνουν μια έκτρω-

ση, πράγματα που ήταν λυμένα εδώ και δεκαετίες, αλλά τελικά ξελύθη-

καν. Και τι μας νοιάζει εμάς αν τρέχουν οι Αμερικανίδες για να κάνουν

εκτρώσεις; Για να μας το κάνουν εδώ αυτό και θα σας πω εγώ. Πήγαν να

το κάνουν στην Πολωνία και ξεσηκώθηκε το σύμπαν. Στην Αμερική είναι

φυσιολογικό να αναποδογυρίζουν έτσι κεκτημένα δικαιώματα; 

Μετά είναι η δικαιοσύνη. Ο Τραμπ κατάφερε να ελέγξει την ομοσπον-

διακή δικαιοσύνη, διορίζοντας δικούς του δικαστές, γεγονός που τον

κάνει να ελέγχει και κατά πολύ τον τρόπο με τον οποίον περνάνε -ή κό-

βονται- οι νόμοι. Εδώ γκαρί-

ζουμε, όμως, για ανεξάρτητη

δικαιοσύνη.

Τα όμορφα 
παραμύθια και 
η σκληρή αλήθεια

Ο Ντόναλντ Τραμπ και η δη-

μοκρατία είναι δύο έννοιες

που δεν συναντιούνται που-

θενά στον γνωστό κόσμο. Κι

όμως, ενώ αυτό δεν το κρύβει

ο ίδιος σχεδόν καθόλου, με-

γάλο μέρος του πλανήτη τον

υποστηρίζει. Τι μας έχει συμ-

βεί, λοιπόν; 

Μας έχει συμβεί ότι έχουμε

ξεχάσει βασικά πράγματα.

Ότι, ας πούμε, δεν είναι δυνα-

τόν να αφήνεις τη δημοκρατία

στα χέρια του κάθε ψυχοπαθή

και μετά να την επικαλείσαι.

Μας έχει συμβεί ότι δεν

έχουμε εμπιστοσύνη σε κα-

νέναν. Μας έχει συμβεί ότι πι-

στεύουμε πλέον ακράδαντα πως τίποτε δεν είναι στο χέρι μας και

όλα ρυθμίζονται από κάτι «σκοτεινές, παγκόσμιες δυνάμεις» που

μας ξεπερνάνε. Μας έχει συμβεί ότι είμαστε όλη μέρα χωμένοι

στα σόσιαλ και το ίντερνετ και περιμένουμε ένα θαύμα εξ ουρα-

νού για να μας σώσει ή να αλλάξει την κατάσταση γύρω μας. Ή μια

θεομηνία, όπως οι Ισπανοί που πήγε ο Σάντσεθ να τους πει ωραία

λογάκια και τον πήραν στο κατόπι. Μας έχει συμβεί ότι έχουμε χά-

σει κάθε γείωση, είναι σαν να ζούμε σε έναν εντελώς φαντασιω-

σικό κόσμο, στον οποίο ο Τραμπ είναι ειρηνικός και καλός άνθρω-

πος και ο Στέφανος Κασσελάκης είναι το μέλλον της ελληνικής Αριστε-

ράς. Μας έχει συμβεί ότι αναζητούμε μεσσίες, αγνοώντας μια θεμελιώ-

δη αρχή: Οι μεσσίες πουλάνε παραμύθια. Αν τους πιστέψεις, θα πας

στον παράδεισο. Αν όχι, θα πας στην κόλαση. Όλα αυτά μετά θάνατον,

όμως, όταν κανείς δεν μπορεί να αποδείξει τίποτε. 

Στο μεταξύ, θα πρέπει κάπως να ζήσεις εδώ πάνω. Ελπίζω όλα αυτά να

μη χρειαστεί να τα εμπεδώσουμε ακόμη μια φορά στην πράξη τα επόμε-

να τέσσερα χρόνια. Διότι θα είναι πολύ χειρότερα κι από τη χειρότερη

φαντασία.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Αναζητώντας 
μεσσίες
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Α Ν Α Λ Υ Σ Η  « P O L I T I C A L »  

Τραμπ ή Χάρις; Τι συμφέρει την Ελλάδα; 
Τ

ο πώς θα επηρεάσει την Ελλάδα η
εκλογή νέου Αμερικανού προέδρου
είναι ένα θέμα που απασχολεί τους

διεθνολόγους και όλους τους πολιτικούς
αναλυτές, αν και κανείς δεν μπορεί να δώ-
σει σίγουρες απαντήσεις. Πολλά πράγματα
θα εξαρτηθούν από τις διεθνείς εξελίξεις
και από τις εσωτερικές προτεραιότητες των
ΗΠΑ κατά τη διάρκεια της θητείας του νέου
ή της νέας προέδρου.

Τι πρεσβεύει η Κάμαλα; 
Η πιθανή νίκη της Κάμαλα Χάρις στις προ-

εδρικές εκλογές των ΗΠΑ σαφέστατα θα
παίξει σημαντικό ρόλο για την Ελλάδα, κυ-
ρίως μέσω της εξωτερικής πολιτικής και των
στρατηγικών σχέσεων μεταξύ ΗΠΑ και Ευ-
ρώπης, αν και δεν αναμένεται να υπάρξουν
θεαματικές αλλαγές. Η πολιτική των ΗΠΑ
προς την Ελλάδα θα διατηρηθεί σταθερή σε
μεγάλο βαθμό με την εκλογή της Κάμαλα
Χάρις, καθώς θα συνεχίσει τη γραμμή του
προεδρικού γραφείου του Τζο Μπάιντεν,
στην οποία είχε ήδη συμμετοχή ως αντιπρό-

εδρος. Προφανώς θα δώσει έμφαση στη
στρατηγική συνεργασία με την Ελλάδα, που
έχει ενισχυθεί τα τελευταία χρόνια μέσω
συμφωνιών, όπως η MDCA (Mutual Defense
Cooperation Agreement) και η αναβάθμιση
στρατιωτικών βάσεων στη χώρα μας. 

Παράλληλα, η υποψήφια πρό-
εδρος είναι πιθανόν να διατηρήσει
ισορροπημένες σχέσεις με την
Τουρκία, αν και η πολιτική της στάση
μπορεί να είναι πιο επιφυλακτική
απέναντι στον Ερντογάν σε σύγκριση
με αυτή του Τραμπ, ο οποίος είχε πιο
φιλικές σχέσεις μαζί του. Συμπερα-
σματικά, η εκλογή της Κάμαλα Χάρις
θα μπορούσε να ενισχύσει τη στρατηγική
συνεργασία και τη στήριξη της Ελλάδας στο
πλαίσιο των ευρωπαϊκών και διεθνών σχέ-
σεων, δεν αναμένεται όμως να επιφέρει

μεγάλες αλλαγές στην πολιτική των ΗΠΑ
προς την Ελλάδα. 

Πόσο «επικίνδυνος» είναι ο Τραμπ; 
Αν στην κούρσα κόψει πρώτος το νήμα

Ντόναλντ Τραμπ, τα πράγματα για την Ελ-
λάδα θα είναι σαφώς πιο ρευστά,
χωρίς αυτό να σημαίνει ότι θα υπάρ-
ξουν δραματικές εξελίξεις. Το σενά-
ριο ότι ο Τραμπ είναι επικίνδυνος για
τη χώρα μας φαίνεται να απομακρύ-
νεται, αφού ο υποψήφιος πρόεδρος
των ΗΠΑ δεν διατηρεί τα ίδια χαρα-
κτηριστικά της πρώτης θητείας του.
Ο Τραμπ έχει δείξει στο παρελθόν

ότι κινείται λιγότερο με γνώμονα τις γεω-
στρατηγικές συμμαχίες και περισσότερο
με βάση τα οικονομικά και στα στρατιωτικά
συμφέροντα. Άρα η προσέγγιση του Τραμπ

προς την οικονομία ενδέχεται να επηρεά-
σει τις εμπορικές σχέσεις μεταξύ ΗΠΑ και
Ελλάδας, καθώς ο πρώην πρόεδρος έχει
προτείνει πολιτικές που ευνοούν τις αμερι-
κανικές επιχειρήσεις και επενδύσεις, κάτι
που θα μπορούσε να οδηγήσει σε αυξημέ-
νες οικονομικές συνεργασίες με ελληνικές
εταιρείες. Αυτό που προβληματίζει κυρίως
την Ευρώπη είναι οι δηλώσεις του ότι θα
βάλει ένα φρένο στα ευρωπαϊκά προϊόντα,
αναφερόμενος κυρίως σε βαριές βιομηχα-
νίες, όπως αυτή του αυτοκινήτου. Το μήνυ-
μα αυτό έχει αποδέκτη κυρίως το Βερολί-
νο. Ο άλλος μεγάλος προβληματισμός που
υπάρχει αφορά το κομμάτι των ανθρωπί-
νων δικαιωμάτων, όπου και εκεί έχει δείξει
δείγματα γραφής.

Εν κατακλείδι, ούτε η πιθανή εκλογή του
Ντόναλντ Τραμπ μπορεί να φέρει ραγδαίες
αλλαγές στη στρατηγική των ΗΠΑ προς την
Ελλάδα. Κανείς πρόεδρος των ΗΠΑ δεν θα
επιλέξει να διαταράξει τις ισορροπίες στη
Μεσόγειο με ανοιχτά τα πολεμικά μέτωπα
στη Μέση Ανατολή. 

Τι θα αλλάξει στις σχέσεις των ΗΠΑ με τη χώρα μας ανάλογα 
με τα αποτελέσματα των αμερικανικών εκλογών

του Κώστα 

Τσιτούνα 

kostastsitounas@gmail.com

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα



της ΚΚάλιας Αλεξανδρίδου

O
πως ολόκληρος ο πλανήτης, έτσι
και η Αθήνα βρίσκεται εν αναμονή
των εξελίξεων στην άλλη πλευρά

του Ατλαντικού. Οι Αμερικανοί πολίτες
αποφασίζουν αν στον Λευκό Οίκο θα βρε-
θεί η Κάμαλα Χάρις ή ο Ντόναλντ Τραμπ
(για δεύτερη φορά), με την ελληνική κυ-
βέρνηση να δηλώνει ότι ανεξάρτητα από το
αποτέλεσμα οι σχέσεις Ελλάδας - Ηνωμέ-
νων Πολιτειών δεν πρόκειται να διαταραχ-
θούν. Στην κυβέρνηση υπενθυμίζουν ότι
όταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης απευθύνθη-
κε στο αμερικανικό Κογκρέσο, χειροκρο-
τήθηκε από όλες τις πτέρυγες, δηλαδή και
από τους Δημοκρατικούς και από τους Ρε-
πουμπλικάνους. Και αυτό, υπογραμμίζουν,
είναι απόδειξη ότι οι ελληνοαμερικανικές
σχέσεις είναι ισχυρές και στρατηγικής ση-
μασίας.

Άλλωστε, δεν είναι μόνο η Αθήνα που
θέλει καλές σχέσεις με την Ουάσιγκτον αλ-
λά και το αντίστροφο. Η Ελλάδα αποτελεί
πυλώνα σταθερότητας στην περιοχή της
Νοτιοανατολικής Μεσογείου: μια χώρα με
οικονομία που ακολουθεί θετική πορεία,
βρίσκεται σε κομβική θέση με αμερικανι-
κές βάσεις, όπως της Σούδας, είναι ενερ-
γειακός κόμβος, διατηρεί διαύλους επικοι-
νωνίας με όλες τις πλευρές στην ταραγμέ-
νη Μέση Ανατολή και έχει λάβει ξεκάθαρη
θέση στον πόλεμο της Ουκρανίας. Στο πε-

ρίγραμμα αυτό προστίθεται και ο ρόλος της
Ομογένειας στις Ηνωμένες Πολιτείες.

Σεβαστή η ετυμηγορία
Η ελληνική κυβέρνηση έχει επιλέξει

τη γραμμή της ουδετερότητας απέναντι
στις αμερικανικές κάλπες. Ο κυβερνητι-
κός εκπρόσωπος, ερωτηθείς για την
επίσκεψη-αστραπή του Μάικ Πομπέο
στην Αθήνα και τη συνάντησή του με τον
Κυριάκο Μητσοτάκη, διευκρίνισε ότι
επρόκειτο για μια ιδιωτική και όχι επί-
σημη επίσκεψη. «Η συνάντηση αυτή
ήταν καταρχάς μια ιδιωτική συνάντηση,
δεν ήταν μια επίσημη συνάντηση. Προ-
φανώς συζητήθηκαν και οι επικείμενες
αμερικανικές εκλογές. Είναι πολύ ση-
μαντικό ότι ο Έλληνας πρωθυπουργός,
όπως αποτυπώθηκε από την εικόνα,
χειροκροτήθηκε και από τις δύο πλευ-
ρές του Κογκρέσου. Διατηρεί στενές
σχέσεις με σημαίνοντα πρόσωπα και
του ενός και του άλλου κόμματος», επε-
σήμανε ο Παύλος Μαρινάκης, υπογραμ-
μίζοντας ότι ο πρωθυπουργός «το είπε
και στην πρόσφατη συνέντευξή του στον
ΣΚΑΪ και στην κυρία Μαυραγάνη ότι η

Ελλάδα προφανώς θα σεβαστεί την ετυ-
μηγορία των Αμερικανών πολιτών και
θα συνεργαστεί με τον επόμενο ή την
επόμενη πρόεδρο των ΗΠΑ».

Μητσοτάκης: «Στρατηγική
αυτονομία για την Ευρώπη»

Από την Αργολίδα στις αμερικανικές
εκλογές αναφέρθηκε και ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, ο οποίος έκανε λόγο για το «με-
γάλο γεγονός των επόμενων ημερών», δί-
νοντας έμφαση στις προεκτάσεις για το σύ-
νολο της Ευρώπης. «Ανεξαρτήτως αποτε-
λέσματος, η γεωπολιτική ωρίμανση της
Ευρώπης αποτελεί σήμερα το μεγάλο ζη-
τούμενο», σημείωσε και πρόσθεσε ότι «οι
αποφάσεις οι οποίες παίρνονται στις Βρυ-
ξέλλες έχουν τελικά πολύ μεγάλη σημασία
για αυτά τα οποία συμβαίνουν σε όλα τα
κράτη-μέλη και στη χώρα μας», αναφέρον-
τας χαρακτηριστικά το θέμα της κλιματικής
κρίσης, που, όπως είπε, «θα ενταθεί τα
επόμενα χρόνια και η Ευρώπη πρέπει να
είναι έτοιμη με χρηματοδοτικά εργαλεία
που αφορούν και την προσαρμογή μας». Ο
πρωθυπουργός τόνισε ότι «όλα αυτά θα
μας απασχολήσουν στην Ευρώπη, ανεξαρ-

τήτως του τι θα γίνει στις αμερικανικές
εκλογές και για αυτό και επιμένω τόσο πο-
λύ στην ανάγκη η Ευρώπη να επενδύσει
στη στρατηγική της αυτονομία και να μπο-
ρεί να έχει και στη διάθεσή της τους απα-
ραίτητους πόρους για να μπορούν όλα τα
κράτη-μέλη να υλοποιούν αυτές τις πολιτι-
κές, οι οποίες είναι απαραίτητες σε έναν
κόσμο ο οποίος αλλάζει και δυστυχώς όχι
πάντα προς το καλύτερο».

Για κάθε σενάριο
Η ελληνική κυβέρνηση έχει ήδη αναπτύ-

ξει επαφές με τα επιτελεία και των δύο
υποψηφίων κατά τη διάρκεια της προεκλο-
γικής περιόδου και έχει προετοιμαστεί για
κάθε σενάριο. Άλλωστε, η Αθήνα στρέφει
το βλέμμα της σε μια σειρά αποφάσεων
που ο επόμενος ή η επόμενη πρόεδρος των
ΗΠΑ θα λάβει τόσο για τα δύο πολεμικά μέ-
τωπα στην Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή
όσο και για τις σχέσεις της Ουάσιγκτον με
την Ευρώπη και τον αντίκτυπο στις ευρω-
παϊκές οικονομίες. Κυρίως όμως η ελληνι-
κή κυβέρνηση αναμένει τη στάση της επό-
μενης αμερικανικής διοίκησης απέναντι
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις. Ισχυρό
χαρτί για την Αθήνα, το εξοπλιστικό πρό-
γραμμα των F-35 που βρίσκεται σε εξέλι-
ξη, παρότι στην κυβέρνηση αναγνωρίσουν
ότι οι συνολικοί χειρισμοί που θα χρει-
άζονται θα είναι διαφορετικοί ανάλογα με
τον ή την ένοικο του Λευκού Οίκου.

Η ελληνική κυβέρνηση ήδη έχει αναπτύξει επαφές 
με τα επιτελεία αμφότερων των υποψηφίων 
κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου

Οι σχέσεις της Αθήνας με τα δύο επιτελεία
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Ο
ι σημερινές εκλογές στις Ηνωμένες Πο-
λιτείες της Αμερικής χαρακτηρίζονται
ως οι πλέον καθοριστικές των τελευταί-

ων δεκαετιών όχι μόνο για τη χώρα αλλά και για
την παγκόσμια πολιτική σκηνή. Με δεδομένες
τις ευρύτερες προκλήσεις στα Βαλκάνια και την
Ανατολική Μεσόγειο, με τον πόλεμο στην Ου-
κρανία να οδεύει ολοταχώς προς τον τρίτο του
χρόνο και τη Μέση Ανατολή να φλέγεται, η επι-
λογή μεταξύ των δύο πιθανών προέδρων, της
αντιπροέδρου Κάμαλα Χάρις και του πρώην
προέδρου Ντόναλντ Τραμπ, αποκτά ιδιαίτερο

ενδιαφέρον και, όπως εκτιμά-
ται, θα διαμορφώσει το παγκό-
σμιο γεωπολιτικό και γεω-
στρατηγικό γίγνεσθαι τα επό-
μενα χρόνια.

Προφανώς λοιπόν και η χώ-
ρα μας έχει κάθε λόγο να έχει
στραμμένο το βλέμμα της στις
ΗΠΑ, μιας και η πολιτική του
επόμενου ενοίκου του Λευκού

Οίκου μάς επηρεάζει άμεσα και έμμεσα.
Τι σημαίνει λοιπόν για την Ελλάδα η κάθε

υποψηφιότητα;

Η ατζέντα της Χάρις
Η Κάμαλα Χάρις εκπροσωπεί την ατζέντα της

τωρινής κυβέρνησης Μπάιντεν, η οποία έχει
δώσει έμφαση στη συνεργασία με τους συμμά-
χους του ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η
αμερικανική στήριξη στην Ουκρανία ενάντια
στη ρωσική εισβολή παραμένει ένας από τους
βασικούς πυλώνες της εξωτερικής πολιτικής
της, με τη συγκεκριμένη στήριξη να ευνοεί και
την Ελλάδα, καθώς η χώρα μας ως μέλος του
ΝΑΤΟ έχει ενισχύσει τη θέση της ως σταθερού
συμμάχου στην περιοχή, ιδιαίτερα μετά την αυ-
ξανόμενη ένταση με την Τουρκία. Η αμυντική
συνεργασία μεταξύ Ελλάδας και ΗΠΑ έχει ενι-
σχυθεί σημαντικά τα τελευταία χρόνια, με την
Ουάσιγκτον να διακρίνει στην Αθήνα έναν πολύ-
τιμο και κυρίως αξιόπιστο σύμμαχο σε μια από
τις πιο νευραλγικές περιοχές του πλανήτη.

Οι δύο χώρες συνεργάζονται σε τομείς όπως
η ασφάλεια, η στρατιωτική εκπαίδευση και η
κοινή στρατηγική στον άξονα της Μεσογείου,
ενώ η υποστήριξη των ΗΠΑ στην Ελλάδα για την
ενίσχυση των αμυντικών της ικανοτήτων είναι
ιδιαίτερα σημαντική, ειδικά ενόψει των προκλή-
σεων που προέρχονται από την Τουρκία. Θυμί-
ζουμε πως τα τελευταία τρία χρόνια η Ελλάδα
έχει έρθει σε συμφωνία με τις ΗΠΑ για την από-
κτηση των κορυφαίων «αόρατων» μαχητικών
5ης γενιάς F-35, ενώ «τρέχει» και το πρόγραμ-
μα αναβάθμισης των F-16 σε κατηγορία Viper.
Ακόμη, στο πλαίσιο της αμυντικής συνεργασίας
Ελλάδας-ΗΠΑ, η χώρα μας έχει πρόσβαση στο
πλεονάζον αμυντικό υλικό των ΗΠΑ, το οποίο
έχει αποφέρει σημαντικά οφέλη, κυρίως για τον
Στρατό Ξηράς.

Με τις στρατιωτικές βάσεις των ΗΠΑ στην Ελ-
λάδα, όπως αυτές της Σούδας και της Αλεξαν-
δρούπολης, να έχουν αποκτήσει στρατηγική
σημασία με φόντο τους δύο πολέμους σε Ου-
κρανία και Μέση Ανατολή, οι ΗΠΑ έχουν διαπι-

στώσει πως η Ελλάδα αποτελεί πυλώνα σταθε-
ρότητας στον οποίο μπορούν να βασίζονται.

Παράλληλα, η προώθηση επενδύσεων από
αμερικανικές εταιρείες στη χώρα μας, στον το-
μέα της ενέργειας και της τεχνολογίας, έχει
ανοίξει τον δρόμο για μεγαλύτερη οικονομική
συνεργασία.

Για όσους πάντως αναρωτιούνται αν η Χάρις
συνεχίσει την πολιτική Μπάιντεν απέναντι στην
Τουρκία (θυμίζουμε πως επί τέσσερα και πλέον
χρόνια αρνούνταν να δεχτεί τον Ερντογάν στον
Λευκό Οίκο), δεν πρέπει να τρέφουμε καμία αυ-
ταπάτη. Η Ουάσιγκτον ανέκαθεν αξιολογούσε
θετικά τη συμμαχική αφοσίωση της Ελλάδας,
αλλά ταυτοχρόνως θεωρεί -και μάλιστα διαχρο-
νικά- την Τουρκία ως το πλέον σημαντικό δυτικό
ανάχωμα στην Εγγύς και Μέση Ανατολή. Αυτό
είναι κάτι που δεν αλλάζει ανεξαρτήτως αμερι-
κανικής κυβέρνησης και αν ο Ερντογάν πατάει
τα τελευταία χρόνια σε δύο βάρκες. 

Τραμπ και εξωτερική πολιτική
Αν ο Τραμπ επιστρέψει στην προεδρία, είναι

πιθανό να συνεχίσει τη λιγότερο παραδοσιακή
εξωτερική πολιτική που είχε εφαρμόσει στην
πρώτη του θητεία. Τότε είχε επικεντρωθεί σε
έναν ιδιόμορφο απομονωτισμό μειώνοντας τις
αμερικανικές δεσμεύσεις στο εξωτερικό και
ασκώντας πίεση στους συμμάχους να αναλά-
βουν μεγαλύτερο κόστος για την άμυνά τους.
Αυτή η πολιτική, γνωστή ως «America First»,
προσανατολίζεται στη μείωση της εμπλοκής
των ΗΠΑ σε διεθνείς συγκρούσεις, κάτι που θα
μπορούσε να οδηγήσει σε μειωμένη στρατιω-
τική στήριξη προς χώρες όπως η Ουκρανία.
Μια τέτοια κίνηση ωστόσο θα είχε πιθανές συ-
νέπειες και για την ευρωπαϊκή ασφάλεια, με
την ΕΕ να αναλαμβάνει μεγαλύτερη ευθύνη,
κάτι που ίσως επηρεάσει και την Ελλάδα σε
στρατηγικό επίπεδο.

Τι φέρνουν οι κάλπες
στις ΗΠΑ για

Ελληνοτουρκικά και 
παγκόσμιες εξελίξεις

Το ποιος θα επικρατήσει στη σημερινή εκλογική αναμέτρηση στις ΗΠΑ
θα έχει σημαντικές επιπτώσεις τόσο σε Αθήνα και Άγκυρα όσο 
και στο σύνολο σχεδόν του πλανήτη, καθώς θα διαμορφώσει 

το διεθνές γεωστρατηγικό γίγνεσθαι για τα επόμενα χρόνια 

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com
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O
σο για τη σχέση Τραμπ με την Τουρκία,
θα τη χαρακτηρίζαμε σύνθετη, με κοι-
νή βάση πάντοτε ότι η γειτονική χώρα

θεωρείται εξαιρετικά πολύτιμη για τα αμερι-
κανικά συμφέροντα στην ευρύτερη περιοχή.
Στο παρελθόν ο Τραμπ είχε διατηρήσει στενή
σχέση με τον Ερντογάν, παρά τις εντάσεις για
την αγορά των ρωσικών S-400 από την Τουρ-
κία και την απομάκρυνση της Άγκυρας από
τις δυτικές πολιτικές. Μια νέα θητεία Τραμπ
θα μπορούσε να σημάνει μεγαλύτερη ελαστι-
κότητα έναντι της Τουρκίας σε αντίθεση με τη
σκληρή προσέγγιση του Μπάιντεν. 

Εξοπλιστικά οφέλη
Αν ο Τραμπ προωθήσει και πάλι την πολιτι-

κή του προσωπικού του διαύλου με τον Ερν-
τογάν, η Άγκυρα θα μπορούσε να αποκομίσει
οφέλη εξοπλιστικά, με το «πράσινο φως» για
απόκτηση καινούργιων F-16 για την TuAF και
αναβάθμιση των παλαιών τουρκικών μαχητι-
κών να είναι σε πρώτο πλάνο.

Ουδείς πάντως μπορεί να αγνοήσει πως επί
κυβερνήσεως Τραμπ Αθήνα και Ουάσιγκτον
άρχισαν να χτίζουν μια πιο ενεργή προσέγγι-
ση με αμοιβαία οφέλη, η οποία συνεχίστηκε,
ενισχύθηκε και εδραιώθηκε επί ημερών
Μπάιντεν.

Η πολιτική των ΗΠΑ απέναντι στην Άγκυρα
και η αμυντική συνεργασία με την Αθήνα εί-
ναι μερικά από τα κρίσιμα ζητήματα που θα
κρίνουν την κατεύθυνση των ελληνοαμερι-
κανικών σχέσεων.

Ένα σημαντικό στοιχείο είναι η θετική στά-
ση της κυβέρνησης Μπάιντεν απέναντι στις
ελληνικές θέσεις σε ζητήματα κυριαρχίας

και ασφάλειας. Η Χάρις, συνεχίζοντας αυτή
την πολιτική, αναμένεται να στηρίξει την Ελ-
λάδα σε τυχόν εντάσεις με την Τουρκία, όπως
για παράδειγμα με τις παραβιάσεις στο Αι-
γαίο και τις διεκδικήσεις για την Ανατολική
Μεσόγειο. 

Στόχος η αποκλιμάκωση
των εντάσεων

Η τρέχουσα αμερικανική στρατηγική απο-
σκοπεί σε μια ισορροπία ισχύος στην περιο-
χή, προωθώντας τη σταθερότητα και αποτρέ-
ποντας περαιτέρω κλιμάκωση των εντάσεων.

Ειδικά την τρέχουσα χρονική περίοδο το τε-
λευταίο πράγμα που θα ήθελαν οι ΗΠΑ θα
ήταν μια νέα ένταση στη νοτιοανατολική πτέ-
ρυγα του ΝΑΤΟ και μάλιστα μεταξύ δύο συμ-
μαχικών χωρών.

Πάντως, αν κάποιος πρέπει να ανησυχεί
περισσότερο για μια πιθανή επανεκλογή
Τραμπ, είναι η Τουρκία, καθώς ως νέος πρό-
εδρος των ΗΠΑ θα επιχειρήσει συστηματικά
να επαναφέρει τις Συμφωνίες του Αβραάμ,
να ειρηνεύσει η περιοχή και να ξεκινήσουν οι
διαδικασίες για τη χάραξη του διαδρόμου
IMEC. Όλα αυτά ενισχύουν τις σουνιτικές δυ-
νάμεις του Κόλπου, περιορίζοντας την επιρ-
ροή της Άγκυρας στην περιοχή. 

Συμπερασματικά, η εκλογική αναμέτρηση
της 5ης Νοεμβρίου δεν αφορά μόνο την αμε-
ρικανική πολιτική σκηνή, αλλά έχει άμεσες
και σημαντικές επιπτώσεις για το σύνολο
σχεδόν του πλανήτη. Είτε με Χάρις είτε με
Τραμπ, η Αθήνα καλείται να προσαρμοστεί
στις νέες γεωπολιτικές πραγματικότητες και
να ενισχύσει τη θέση της στη διεθνή αρένα. Η
στρατηγική συνεργασία με τις ΗΠΑ παραμέ-
νει κρίσιμη και οι εξελίξεις θα κρίνουν το
μέλλον των ελληνοαμερικανικών σχέσεων
και τη σταθερότητα της περιοχής.

Λεπτές ισορροπίες μεταξύ
Αθήνας και Άγκυρας

Το περίεργο εκλογικό σύστημα των ΗΠΑ - Πώς μπορεί
να χάσει κάποιος, αν και έχει τις περισσότερες ψήφους

Ο Ντόναλντ Τραμπ νίκησε τη Χίλαρι Κλίντον στις αμερικα-
νικές εκλογές του 2016 παρά το γεγονός ότι η Δημοκρατική
υποψήφια είχε συγκεντρώσει σχεδόν τρία εκατομμύρια πε-
ρισσότερες ψήφους. Επίσης, το 2000 ο Τζορτζ Μπους κέρ-
δισε τον Αλ Γκορ, ο οποίος όμως είχε μισό εκατομμύριο πε-
ρισσότερες ψήφους. 

Οι αμερικανικές εκλογές βασίζονται σε ένα ιδιαίτερο σύ-
στημα. Στην καρδιά του συστήματος αυτού βρίσκονται το
Σώμα των Εκλεκτόρων. Στα δύο προαναφερθέντα παρα-
δείγματα ο υποψήφιος που τελικά κέρδισε στις εκλογές εί-
χε καταφέρει να συγκεντρώσει 270 εκλέκτορες.

Το εκλογικό σύστημα των ΗΠΑ χρονολογείται από το 1787
και ορίζει τους κανόνες για την εκλογή προέδρου με έμμε-
σο τρόπο και σε έναν γύρο. 

Οι ιδρυτές των ΗΠΑ θεώρησαν ότι αυτό το σύστημα απο-
τελεί έναν συμβιβασμό μεταξύ της άμεσης εκλογής προ-
έδρου από τους πολίτες και την εκλογή προέδρου από το
Κογκρέσο. Στη διάρκεια των δεκαετιών και έπειτα από νί-
κες-σοκ έχουν κατατεθεί πολλές προσφυγές στο Κογκρέσο
με στόχο την τροποποίηση του εκλογικού συστήματος, αλλά
χωρίς αποτέλεσμα.

Οι εκλέκτορες είναι 538 και στην πλειονότητά τους πρό-

κειται για τοπικούς αξιωματούχους του κόμματός τους. Τα
ονόματά τους δεν εμφανίζονται στα ψηφοδέλτια, στα οποία
αναγράφονται μόνο τα ονόματα των υποψήφιων προέδρων
και αντιπροέδρων των δύο κομμάτων.

Ο αριθμός των εκλεκτόρων που έχει κάθε πολιτεία των
ΗΠΑ υπολογίζεται από το άθροισμα των βουλευτών που
διαθέτει στη Βουλή των Αντιπροσώπων (εξαρτάται από τον
πληθυσμό της) και των δύο γερουσιαστών που εκλέγει κάθε
πολιτεία. Για παράδειγμα, η Καλιφόρνια έχει 55 εκλέκτορες

και το Τέξας 38. Η Αλάσκα, το Βερμόντ, το Ουαϊόμινγκ και το
Ντέλαγουερ μόνο τρεις. Ο υποψήφιος που κερδίζει τις πε-
ρισσότερες ψήφους σε μια πολιτεία αυτομάτως κερδίζει και
όλους τους εκλέκτορές της. Εξαίρεση αποτελούν η Νεμ-
πράσκα και το Μέιν που μοιράζουν αναλογικά τους εκλέ-
κτορες στους δύο υποψήφιους.

Τον Νοέμβριο του 2016 ο Τραμπ κέρδισε 306 εκλέκτορες.
Εκατομμύρια Αμερικανοί ζήτησαν να εμποδιστεί ο Ρεπουμ-
πλικάνος να εκλεγεί πρόεδρος, αλλά μόνο δύο εκλέκτορες
από το Τέξας δεν τον ψήφισαν, με αποτέλεσμα να έχει τελικά
304 ψήφους στο σώμα των εκλεκτόρων.

Η νίκη του Τραμπ το 2016, παρά το γεγονός ότι δεν είχε
συγκεντρώσει τις περισσότερες ψήφους, δεν ήταν κάτι
πρωτοφανές. Συνολικά πέντε Αμερικανοί πρόεδροι έχουν
κερδίσει στις εκλογές χωρίς να συγκεντρώσουν την πλει-
οψηφία των ψήφων. Ο Τζον Κουίνσι Άνταμς ήταν ο πρώτος
το 1824 με αντίπαλο τον Άντριου Τζάκσον.

Οι εκλογές του 2000 είχαν καταλήξει σε επική εκλογική
μάχη στη Φλόριντα μεταξύ του Τζορτζ Μπους και του Αλ
Γκορ. Ο Δημοκρατικός είχε κερδίσει τις περισσότερες ψή-
φους σε εθνικό επίπεδο, αλλά τελικά ο Ρεπουμπλικάνος κα-
τάφερε να συγκεντρώσει 271 εκλέκτορες.
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Μ
πορεί ο ιστορικός και καθηγητής προ-
εδρικών εκλογών Άλαν Λίχτμαν να έχει
στο ενεργητικό του εννέα σωστές προ-

βλέψεις για τον νικητή των εκλογών στις τελευταίες
δέκα αναμετρήσεις, αλλά για τις σημερινές εκλογές
στις ΗΠΑ δεν αισθάνεται καθόλου σίγουρος.

Δεν τον αγχώνουν πάντως οι δημοσκοπήσεις που
φέρνουν τους υποψήφιους στήθος με στήθος στις πο-
λιτείες-κλειδιά, λέει στη «USA Today». Ο ίδιος εμπι-
στεύεται το σύστημά του που ονομάζει «13 κλειδιά για
τον Λευκό Οίκο» και εξακολουθεί να πιστεύει ότι η
Χάρις θα γίνει η επόμενη πρόεδρος των ΗΠΑ, καθώς
με τη μέθοδό του, όπως υποστηρίζει, μπορεί να κάνει
την τελική πρόβλεψη, αγνοώντας τα γκάλοπ που χρη-
σιμοποιούνται κατά την προεκλογική περίοδο.

Ο Λίχτμαν είπε ότι αυτές οι δημοσκοπήσεις είναι
συχνά απλώς «στιγμιότυπα» με μεγάλα περιθώρια
σφάλματος και ότι «οι άνθρωποι δεν ανταποκρίνον-
ται στους δημοσκόπους, λένε ψέματα, αλλάζουν
γνώμη και πρέπει να μαντέψω ποιοι είναι οι πιθανοί
ψηφοφόροι».

Υπενθυμίζεται ότι ο Λίχτμαν ήταν ένας από τους
λίγους που προέβλεψαν ότι ο Ντόναλντ Τραμπ θα
κέρδιζε τις εκλογές του 2016, κάτι που «δεν με έκα-
νε πολύ δημοφιλή» εκείνη την εποχή, όπως υπεν-
θύμισε.

«Η δημοκρατία είναι εύθραυστη»
Προβλέπει, βέβαια, ότι σήμερα η Κάμαλα Χάρις

θα κερδίσει τον Ντόναλντ Τραμπ, αλλά αυτή η ανα-
μέτρηση του φέρνει όχι απλά «πεταλούδες στο στο-
μάχι», όπως γίνεται εδώ και 42 χρόνια, αλλά «ένα
σμήνος από κοράκια».

Παρόλο που είναι σίγουρος για την πρόβλεψή
του, ο Λίχτμαν δήλωσε ότι είναι νευρικός, εν μέρει
λόγω των πρωτοφανών απειλών και «μίσους» που
έχουν δεχτεί ο ίδιος και η οικογένειά του, και εν μέ-
ρει επειδή «η δημοκρατία είναι εύθραυστη», καθώς
ο ίδιος τονίζει ότι στην πραγματικότητα ως πολιτικό
σύστημα δεν υπάρχει για μεγάλο χρονικό διάστημα.

Εξηγεί ότι στο συντριπτικά μεγαλύτερο μέρος της
ανθρώπινης ιστορίας «δεν υπήρξε σχεδόν καθόλου
δημοκρατία. Οι λαοί κυβερνούνταν με το θεϊκό δι-
καίωμα των βασιλιάδων, με το κληρονομικό δικαίω-
μα ή με το σπαθί και το αίμα. Η δημοκρατία είναι μια
πολύ πρόσφατη εξέλιξη».

«Η δημοκρατία είναι πολύτιμη. Αλλά όπως όλα τα
πολύτιμα πράγματα, μπορεί να καταστραφεί», ανέ-
φερε. «Δεν είχαμε ποτέ στο παρελθόν έναν υποψή-
φιο που εμπόδισε την ειρηνική μεταβίβαση της
εξουσίας, υποκίνησε ένα βίαιο πραξικόπημα, ενορ-
χήστρωσε ψεύτικους εκλογείς και αρνήθηκε να
αποδεχθεί τα αποτελέσματα μιας δίκαιης εκλογικής
διαδικασίας».

Στη συνέχεια ο Λίχτμαν τόνισε πως «δεν με ενδια-
φέρει τόσο πολύ αν έχω δίκιο ή άδικο, με ενδιαφέρει

το μέλλον της χώρας μας, το οποίο βρίσκεται σε σο-
βαρό κίνδυνο». Φέτος και η Χάρις και ο Τραμπ έχουν
καταγγείλει ότι ο αντίπαλός τους είναι «απειλή για τη
δημοκρατία». Ο Τραμπ υπερθεμάτισε αποκαλώντας
τη Χάρις «κομμουνίστρια» και η Χάρις έχει αποκα-
λέσει τον Τραμπ «φασίστα».

Ποια είναι τα «13 κλειδιά»
που δείχνουν τον νικητή

Ο 77χρονος Άλαν Λίχτμαν απέκτησε από το Χάρ-
βαρντ διδακτορικό δίπλωμα στη σύγχρονη αμερικα-
νική ιστορία και τις ποσοτικές μεθόδους ανάλυσης.
Είναι περισσότερο γνωστός για τη συμβολή του στην

καθιέρωση του συστήματος πρόβλεψης των προ-
εδρικών εκλογών που χρησιμοποιεί 13 κλειδιά τύ-
που «σωστό ή λάθος».

Φέτος, από τα 13 κλειδιά, τουλάχιστον οκτώ ευνο-
ούν τη Χάρις. Όταν λιγότερα από πέντε είναι ψευδή,
ο υποψήφιος του κυβερνώντος κόμματος αναμένε-
ται να κερδίσει. Όταν πάνω από έξι είναι ψευδή,
αναμένεται να κερδίσει ο αντίπαλος. Η μόνη περί-
πτωση στην οποία έπεσε έξω ήταν στις εκλογές-θρί-
λερ του 2000, όταν ο Τζορτζ Μπους κέρδισε οριακά
και στα δικαστήρια τον Αλ Γκορ.

Το σύστημα των 13 σημείων του λαμβάνει υπόψη
του μια σειρά από παράγοντες και συνθήκες όπως το

αν υπήρξαν κοινωνικές αναταραχές κατά τη διάρ-
κεια της προηγούμενης προεδρικής θητείας, αν η οι-
κονομία βρίσκεται σε ύφεση και αν ο εκάστοτε κάτο-
χος του αξιώματος αντιμετώπισε μεγάλο σκάνδαλο
κατά τη διάρκεια της θητείας του. Ας δούμε, λοιπόν,
τη μέθοδο που χρησιμοποίησε ο Λίχτμαν και στις
εκλογές που πραγματοποιούνται σήμερα και σύμ-
φωνα με τα 13 σημεία του νικήτρια βγαίνει η Χάρις:

1. Μετά τις ενδιάμεσες εκλογές, το κυβερνών
κόμμα κατέχει περισσότερες έδρες στη Βουλή των
Αντιπροσώπων των ΗΠΑ από ό,τι είχε μετά τις προ-
ηγούμενες ενδιάμεσες εκλογές. (Λάθος)

2. Δεν υπάρχει σοβαρός ανταγωνισμός για το χρί-
σμα του κυβερνώντος κόμματος. (Σωστό)

3. Ο υποψήφιος του κυβερνώντος κόμματος είναι
ο εν ενεργεία πρόεδρος. (Λάθος)

4. Δεν υπάρχει σημαντικός διεκδικητής από τρίτο
κόμμα. (Σωστό)

5. Βραχυπρόθεσμα η οικονομία είναι ισχυρή.
(Σωστό)

6. Η μακροπρόθεσμη οικονομική ανάπτυξη είναι
εξίσου καλή με τις δύο τελευταίες θητείες. (Σωστό)

7. Το κόμμα του Λευκού Οίκου έχει κάνει σημαν-
τικές αλλαγές στην εθνική πολιτική. (Σωστό)

8. Δεν υπάρχουν διαρκείς κοινωνικές αναταρα-
χές κατά τη διάρκεια της θητείας. (Σωστό)

9. Η διοίκηση και το κόμμα του Λευκού Οίκου δεν
έχουν σπιλωθεί από σκάνδαλα. (Σωστό)

10.Η εν ενεργεία κυβέρνηση δεν έχει υποστεί κα-
μία σημαντική αποτυχία στις εξωτερικές ή στρατιω-
τικές υποθέσεις. (Τείνει προς το Λάθος).

11. Η εν ενεργεία κυβέρνηση σημειώνει σημαντι-
κή επιτυχία στις εξωτερικές ή στρατιωτικές υποθέ-
σεις. (Τείνει προς το Σωστό)

12. Ο υποψήφιος του κυβερνώντος κόμματος εί-
ναι χαρισματικός ή εθνικός ήρωας. (Λάθος)

13. Ο υποψήφιος του κόμματος που δεν κυβερνά
και διεκδικεί την προεδρία δεν είναι χαρισματικός ή
εθνικός ήρωας. (Σωστό)

Ο ιστορικός Άλαν Λίχτμαν που έχει «προφητεύσει»
σωστά στις 9 από τις 10 τελευταίες προεδρικές εκλογές «έδειξε»

ότι η Χάρις θα είναι ο επόμενος ένοικος του Λευκού Οίκου

Ο γκουρού 
των προβλέψεων 

«έβγαλε» τον επόμενο 
πρόεδρο των ΗΠΑ

Άλαν Λίχτμαν
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Τ
ο αναπτυξιακό σχέδιο για την Αργολίδα
παρουσίασε ο Κυριάκος Μητσοτάκης
από το Ναύπλιο όπου παραβρέθηκε στην

εκδήλωση με θέμα «Εθνική Στρατηγική για την
Περιφερειακή και Τοπική Ανάπτυξη. Συζητάμε,
Αποφασίζουμε, Προχωράμε, ΜΑΖΙ για την Αρ-
γολίδα». Ο πρωθυπουργός προέταξε τη διαβού-
λευση με τις τοπικές κοινωνίες ώστε να εκπο-
νηθεί ένα σχέδιο περιφερειακής ανάπτυξης,
σημειώνοντας τον πολιτικά ουδέτερο χρόνο
στον οποίο πραγματοποιούνται οι εξαγγελίες
και όχι λίγο πριν από τις εκλογές, όπως συνή-
θως, ενισχύοντας έτσι τις σχέσεις εμπιστοσύ-
νης με τις τοπικές κοινωνίες ώστε, όπως τόνισε,
να γίνει πράξη η «διπλή σύγκλιση».

«Διπλή σύγκλιση σημαίνει με απλά λόγια ότι
δεν πρέπει απλώς να τρέξουμε γρήγορα ως χώ-
ρα για να προσεγγίσουμε και να καλύψουμε το
χαμένο έδαφος από την Ευρώπη, πρέπει να τρέ-
ξουμε γρήγορα ως χώρα να γεφυρώσουμε και
τις περιφερειακές ανισότητες οι οποίες σήμερα
υπάρχουν. Ώστε ο κάθε πολίτης, είτε βρίσκεται
στην Αθήνα είτε σε ένα μικρό χωριό της Αργολί-
δας, να αισθάνεται ότι τελικά έχει τις ίδιες ευ-
καιρίες για προκοπή», υπογράμμισε ο πρωθυ-
πουργός.

«Θέλουμε να περάσουμε από έργα βιτρίνας
σε έργα ουσίας, τα οποία θα υπηρετούν συνολι-
κά ένα κεντρικό αφήγημα. Ένα αφήγημα που
έχουμε συζητήσει με την περιφέρεια και το
οποίο νομίζω ότι μπορέσατε να διακρίνετε μέσα
από τα πολλά επιμέρους έργα και τις πρωτο-
βουλίες που παρουσιάστηκαν από τους υπουρ-
γούς», τόνισε ο Κυριάκος Μητσοτάκης, προ-
σθέτοντας ότι η κυβέρνηση βλέπει «ως μεγάλη
εικόνα, και έχει πολύ μεγάλη σημασία, ότι η μα-
κροοικονομική σταθερότητα, οι ρυθμοί ανάπτυ-
ξης, πρέπει τελικά να μετουσιώνονται σε πολιτι-
κές τοπικού χαρακτήρα. Διότι αυτό το οποίο για
εμάς μπορεί να φαίνεται πολύ μικρό πρόβλημα,
για τον πολίτη της περιφέρειας μπορεί να είναι
μεγάλο και να είναι τελικά η απόλυτη προτεραι-
ότητα για αυτήν ή για αυτόν».

Οι πέντε τομείς
Ο πρωθυπουργός στάθηκε στους πέντε το-

μείς προτεραιότητας, στους οποίους δίνει έμ-
φαση η κυβέρνηση. Πρώτος τομέας, το νερό, με
τον Κυριάκο Μητσοτάκη να σημειώνει ότι είναι
«απολύτως κρίσιμος τομέας πολιτικής σε μια
εποχή κλιματικής κρίσης, όταν γνωρίζουμε πια

ότι θα αντιμετωπίζουμε φαινόμενα λειψυ-
δρίας», με το ποσό των 155 εκατ. ευρώ να εκτα-
μιεύεται συνολικά για έργα. Δεύτερος τομέας,
τα θέματα των υποδομών, όπως αυτό που συν-
δέει τον κόμβο Δερβενακίων με το Άργος και τις
Μυκήνες, που πλέον έχει εξασφαλισμένη χρη-
ματοδότηση. Τρίτος τομέας, σημαντικός για την
κυβέρνηση, ο τουρισμός  και ο πολιτισμός, με
στόχο την ανάδειξη των θησαυρών της Αργολί-
δας. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης επεσήμανε ότι «η
Αργολίδα συνολικά βρίσκεται στο επίκεντρο της
αναπτυξιακής και επενδυτικής δραστηριότητας
για τα θέματα του τουρισμού. Οι επενδύσεις που
γίνονται μόνο στην Ερμιονίδα μπορεί να ξεπερ-
νούν το 1 δισ. ευρώ. Ταυτόχρονα η περιοχή του
Ναυπλίου αναδεικνύεται ουσιαστικά ως ένας
προορισμός ολόκληρο τον χρόνο».

Σχετικά με την Υγεία, ο πρωθυπουργός ανα-
φέρθηκε στα δύο νοσοκομεία, του Ναυπλίου
και του Άργους, που «είναι πια επαρκώς στελε-
χωμένα με προσωπικό και έχουν τον μεγαλύτε-
ρο αριθμό προσωπικού που είχαν από συστάσε-
ως του Εθνικού Συστήματος Υγείας».

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης έκανε ειδική ανα-
φορά στη σημασία των Τοπικών Πολεοδομικών
Σχεδίων, μιλώντας για μια σημαντική μεταρ-
ρύθμιση. «Η κυβέρνηση αυτή έχει αποδείξει ότι
δίνει πολύ μεγάλη έμφαση στα ζητήματα που
έχουν να κάνουν με τη στήριξη της οικογένει-
ας», επεσήμανε ο πρωθυπουργός αναφερόμε-
νος στο Δημογραφικό, καθώς η Περιφέρεια Πε-
λοποννήσου ήταν η μόνη περιφέρεια που δεν
είχε κέντρο κοινωνικής πρόνοιας και πλέον
αποκτά.

«Δώδεκα φόροι θα μειωθούν»
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης έκανε ιδιαίτερη

αναφορά στην οικονομία, σημειώνοντας ότι «η
χώρα κινείται αναμφισβήτητα στη σωστή κατεύ-
θυνση, με ρυθμούς ανάπτυξης πολύ μεγαλύτε-
ρους του ευρωπαϊκού μέσου όρου, με την ανερ-
γία να έχει υποχωρήσει στο 9,3% -έχουμε δημι-
ουργήσει σχεδόν 500.000 θέσεις εργασίας τα
τελευταία πέντε χρόνια-, με τον τουρισμό να πη-
γαίνει από ρεκόρ σε ρεκόρ, με τις εξαγωγές
μας, τις εξαγωγές των προϊόντων της ελληνικής
γης να αυξάνονται χρόνο με τον χρόνο», υπο-
γραμμίζοντας ότι «όλες αυτές είναι επιδόσεις
που μας επιτρέπουν να ατενίζουμε το μέλλον με
αισιοδοξία». 

Επαναλαμβάνοντας το σχέδιο της κυβέρνη-
σης για περαιτέρω μείωση της φορολογίας, τό-
νισε ότι «δώδεκα φόροι θα μειωθούν ακόμα
στον Προϋπολογισμό του 2025 και η πορεία αυ-
τή θα συνεχιστεί και το 2026 και το 2027», επι-
σημαίνοντας ότι η κυβέρνηση οφείλει να διαφυ-
λάξει «αυτή την καλή πορεία της οικονομίας αλ-
λά και να εξασφαλίσουμε ότι η πορεία αυτή θα
έχει, όπως είπαμε, αντανάκλαση σε περιφερει-
ακό και σε τοπικό επίπεδο».

Ο πρωθυπουργός κατέληξε μιλώντας για τα
δραματικά γεγονότα στην Ισπανία, σημειώνον-
τας ότι η κυβέρνηση δαπανά 2,1 δισ. ευρώ «για
να μπορέσουμε να μεταμορφώσουμε ουσιαστι-
κά τις υποδομές πολιτικής προστασίας, για να
μπορούμε να αντιμετωπίζουμε ακριβώς τέτοια
καιρικά φαινόμενα», όπως είπε.

«Στη χώρα μας το 112, το οποίο δυστυχώς και
σήμερα ακόμη από κάποιους, στα πλαίσια του
αντιπολιτευτικού τους οίστρου, λοιδορείται, εί-
ναι αυτό το οποίο σώζει ζωές. Διότι υπάρχουν
δυστυχώς καιρικά φαινόμενα τα οποία ξεπερ-
νούν και τις πιο σύγχρονες υποδομές. Και σε
αυτή την περίπτωση το πρώτο, το αδιαπραγμά-
τευτο μέλημα οποιασδήποτε οργανωμένης πο-
λιτείας είναι η σωτηρία της ανθρώπινης ζωής»,
ήταν το μήνυμα του Κυριάκου Μητσοτάκη.

ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ - ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟ ΣΧΕΔΙΟ ΑΡΓΟΛΙΔΑΣ

«Από τα έργα βιτρίνας
περνάμε στα έργα ουσίας»

«Ο κάθε πολίτης, είτε βρίσκεται στην Αθήνα είτε σε 
ένα μικρό χωριό της Αργολίδας, να αισθάνεται ότι τελικά έχει 

τις ίδιες ευκαιρίες για προκοπή», τόνισε ο πρωθυπουργός

Κώστας Καραμανλής: «Εύλογες και υπαρκτές οι ανησυχίες για τα εθνικά θέματα»
Παρέμβαση για τα εθνικά θέματα από τον Κώστα Καρα-

μανλή λίγα 24ωρα πριν από την επίσκεψη του Τούρκου
υπουργού Εξωτερικών Χακάν Φιντάν στην Αθήνα. Μιλώντας
σε εκδήλωση για την παρουσίαση του βιβλίου του Βαγγέλη
Πλάκα «Ο Κωνσταντίνος Καραμανλής και η Θεσσαλονίκη»,
ο πρώην πρωθυπουργός χαρακτήρισε εύλογες και υπαρ-
κτές τις ανησυχίες και τους προβληματισμούς που εκφρά-
ζονται. Βάζοντας στο στόχαστρο την Άγκυρα, ο Κώστας Κα-
ραμανλής δήλωσε χαρακτηριστικά ότι «θέλω να υπογραμ-
μίσω, οι προβληματισμοί και ανησυχίες που εκφράζονται
για τα εθνικά μας θέματα είναι εύλογες και υπαρκτές», συμ-

πληρώνοντας ότι «τους δημιουργούν άλλωστε η επιθετικό-
τητα και ο αυξανόμενος αναθεωρητισμός της Τουρκίας».
Υποστήριξε μάλιστα ότι όσοι αναδεικνύουν το θέμα ενι-
σχύουν τις ελληνικές θέσεις. 

«Η ανάδειξή τους στην ουσία ενισχύει τις πάγιες εθνι-
κές μας θέσεις, ιδίως όταν εκφράζονται από υπεύθυνα
χείλη», σημείωσε ο πρώην πρωθυπουργός και πρώην
πρόεδρος της Νέας Δημοκρατίας. «Είναι λάθος να αντιμε-
τωπίζονται ως επικριτικές, εφόσον μάλιστα η χώρα παρα-
μένει προσηλωμένη στην εθνική γραμμή», σχολίασε ο
Κώστας Καραμανλής.
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O
πρώην υπουργός και υποψήφιος για την προ-

εδρία του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επι-

μελητηρίου Αθηνών με τον συνδυασμό «Άλμα

Μπροστά» Γιάννης Μπρατάκος ξεκαθαρίζει μιλώντας

στην «Political» ότι αν εκλεγεί πρόεδρος του ΕΒΕΑ θα

προωθήσει ακόμη πιο δυναμικά και αποτελεσματικά

την ατζέντα των αλλαγών και των μεταρρυθμίσεων που

θέλουν η αγορά και οι επιχειρήσεις, ενώ εξηγεί γιατί οι

μικρομεσαίες επιχειρήσεις πρέπει να εμπιστευτούν το Επιμε-

λητήριο λέγοντας πως «μπορεί να παρέχει -είτε δωρεάν, είτε

με πολύ χαμηλό κόστος- εξειδικευμένες υπηρεσίες, τις οποί-

ες μια μικρή επιχείρηση δύσκολα θα μπορούσε να εξασφαλί-

σει από μόνη της».

Στη συνέχεια ο κ. Μπρατάκος αναγνωρίζει τις θετικές κινή-

σεις που έχουν γίνει μέχρι σήμερα και έχουν πετύχει αισθητή

βελτίωση του επιχειρηματικού περιβάλλοντος, αλλά όπως λέ-

ει «χρειάζεται να συνεχίσουμε και να βάλουμε τον πήχη ακό-

μη πιο ψηλά, ώστε να προχωρήσουμε πλέον όχι με

βήματα αλλά με άλματα».

Γιατί μια μικρομεσαία επιχείρηση να εμπιστευτεί το

ΕΒΕΑ; Πώς σκοπεύετε να ενισχύσετε την

ανταποδοτικότητα των υπηρεσιών σας; 

Γιατί το ΕΒΕΑ γνωρίζει και κατανοεί όσο κανείς άλλος

τις ανάγκες και τις δυνατότητες της επιχειρηματικό-

τητας μικρής κλίμακας, σε όλους τους κλάδους. Γιατί μπορεί

να παρέχει -είτε δωρεάν, είτε με πολύ χαμηλό κόστος- εξειδι-

κευμένες υπηρεσίες, τις οποίες μια μικρή επιχείρηση δύσκο-

λα θα μπορούσε να εξασφαλίσει από μόνη της: συμβουλευτική

υποστήριξη, επιμόρφωση, επιχειρηματική πληροφόρηση, ευ-

καιρίες δικτύωσης σε ξένες αγορές, εξεύρεση ανθρώπινου

δυναμικού, δράσεις προβολής. 

Γιατί μπορεί να προωθεί αποτελεσματικά και στην πράξη τα

συμφέροντα της μικρομεσαίας επιχειρηματικότητας. Γιατί

έχει το κύρος ενός αξιόπιστου κοινωνικού εταίρου, με ισχυρή

πρόσβαση στα κέντρα λήψης αποφάσεων και υψηλή αποδοχή

από το σύνολο των φορέων τόσο της Πολιτείας όσο και της κοι-

νωνίας και της αγοράς. 

Σε όλα αυτά τα επίπεδα, επιδιώκουμε να κάνουμε τον ρόλο

του ΕΒΕΑ ακόμη πιο χρήσιμο και ουσιαστικό, πάντα με γνώμο-

να την ενδυνάμωση της μικρομεσαίας επιχείρησης. Σχεδιά-

ζουμε νέες υπηρεσίες και δράσεις, όπως η δημιουργία μηχα-

νισμού υποστήριξης για την ένταξη σε ευρωπαϊκά προγράμ-

ματα χρηματοδότησης, η παροχή εξειδικευμένης συμβουλευ-

τικής υποστήριξης σε θέματα εξωστρέφειας, διαχείρισης ανά-

πτυξης ανθρώπινου δυναμικού, πράσινης και ψηφιακής μετά-

βασης κ.ά. 

Εστιάζουμε, επίσης, στην προετοιμασία και εκπαίδευση των

μικρομεσαίων επιχειρήσεων για την υιοθέτηση εφαρμογών

Τεχνητής Νοημοσύνης και τη διαχείριση ψηφιακών κινδύνων,

σε θέματα κυβερνοασφάλειας και προστασίας δεδομένων.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

στον Μίλτο 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com

Σχεδιάζουμε νέες υπηρεσίες
και δράσεις, όπως 

η δημιουργία μηχανισμού
υποστήριξης για την ένταξη
σε ευρωπαϊκά προγράμματα
χρηματοδότησης, η παροχή

εξειδικευμένης
συμβουλευτικής

υποστήριξης σε θέματα
εξωστρέφειας, διαχείρισης

ανάπτυξης ανθρώπινου
δυναμικού, πράσινης και

ψηφιακής μετάβασης κ.ά. 

Υπ
οψ

ήφ
ιο

ς 
πρ

όε
δρ

ος
 το

υ 
Ε

Β
Ε

Α «

«Θα προωθήσω δυναμικά αλλαγές
και μεταρρυθμίσεις που θέλουν 
η αγορά και οι επιχειρήσεις»
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Παράλληλα, σχεδιάζουμε την εκπόνηση εξειδικευμένων

μελετών σε τομείς που αφορούν τη μικρομεσαία επιχειρημα-

τικότητα, ώστε να διατυπώσουμε στοχευμένες προτάσεις

προς την Πολιτεία, αλλά και να ενισχύσουμε ουσιαστικά τη

συνεργασία μας με κλαδικούς φορείς, εμπορικούς συλλό-

γους κ.ά. για τη στήριξη των αιτημάτων τους. 

Ειδικότερα στο θέμα της ψηφιακής μετάβασης οι

μικρότερες επιχειρήσεις φαίνεται ακόμη να υστερούν.

Πώς μπορείτε να βοηθήσετε; 

Οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις αναγνωρίζουν τα οφέλη της

ψηφιακής μετάβασης. Όμως είναι αλήθεια ότι ειδικά οι μι-

κρές και πολύ μικρές αντιμετωπίζουν δυσκολίες στον σχε-

διασμό και την υλοποίηση των σχετικών επενδύσεων. Το

πρόβλημα εν μέρει μόνο αφορά την πρόσβαση σε κατάλληλα

χρηματοδοτικά εργαλεία. Σήμερα, υπάρχουν αρκετά προ-

γράμματα και ευκαιρίες ενίσχυσης -αν και χρειάζεται να δι-

ευρυνθούν ακόμη περισσότερο. 

Αυτό που φαίνεται ακόμα να λείπει είναι η τεχνογνωσία και

οι διαχειριστικές ικανότητες για την υλοποίηση ψηφιακών

έργων. Μια μικρή επιχείρηση -που δεν διαθέτει εξειδικευμέ-

νο ανθρώπινο δυναμικό- δύσκολα θα καταφέρει από μόνη της

να εντοπίσει καινοτόμες τεχνολογικές λύσεις και ακόμα πιο

δύσκολα θα μπορέσει να διαμορφώσει επιλέξιμες προτάσεις

ένταξης σε προγράμματα.  Σε αυτό το επίπεδο μπορούμε και

σκοπεύουμε να βοηθήσουμε ως ΕΒΕΑ, δημιουργώντας -σε

συνεργασία με φορείς της Πολιτείας και της αγοράς- εξειδι-

κευμένους μηχανισμούς μεταφοράς τεχνογνωσίας, επιμόρ-

φωσης, καθοδήγησης και συμβουλευτικής υποστήριξης. 

Συναίνεση ή σύγκρουση; Ποια είναι η προσέγγισή σας

ως προς την άσκηση επιρροής στις αποφάσεις που

αφορούν την επιχειρηματικότητα και την ανάπτυξη; 

Πιστεύω βαθιά στη δύναμη της συναίνεσης και της συνεργα-

σίας. Η σύγκρουση μπορεί να εξασφαλίζει δημοσιότητα, αυ-

τό δεν σημαίνει όμως ότι έχει πάντα αποτέλεσμα. Θεωρώ ότι

η εξειδικευμένη γνώση που διαθέτει η αγορά είναι πολύτιμο

και απαραίτητο συστατικό στη χάραξη στοχευμένων, εφαρ-

μόσιμων και αποτελεσματικών πολιτικών. Και σε αυτή την

κατεύθυνση θέλουμε να επενδύσουμε στο ΕΒΕΑ: με νέες με-

λέτες, περισσότερες τεκμηριωμένες και τεχνικά ολοκληρω-

μένες προτάσεις, με ουσιαστική, εποικοδομητική συμμετοχή

στη σύνταξη και στη διαβούλευση κάθε νομοσχεδίου, που

αφορά την επιχειρηματικότητα και την ανάπτυξη.

Είναι, όμως, σημαντικό να μη συγχέουμε τη συναίνεση με

τη σιωπή και την παθητικότητα. Το ΕΒΕΑ -ακόμα και στις πιο

ταραγμένες εποχές- είχε πάντα το θάρρος να υποστηρίζει

καθαρά και δυναμικά τις μεταρρυθμίσεις και τις αλλαγές

που χρειάζεται ο τόπος. Κι αυτό θα συνεχίσουμε να κάνου-

με. Απέναντί μας δεν βλέπουμε κυβερνήσεις και κόμματα,

αλλά τα χρόνια προβλήματα και τις αδυναμίες που ακόμα

κρατούν πίσω την επιχειρηματικότητα και την ανάπτυξη. Και

με αυτά τα προβλήματα παραμένουμε έτοιμοι να συγκρου-

στούμε, προτείνοντας και διεκδικώντας δυναμικά τις κατάλ-

ληλες λύσεις. 

Στις ομιλίες σας κάνετε λόγο για αισθητή βελτίωση του

επιχειρηματικού περιβάλλοντος τα τελευταία χρόνια.

Πιστεύετε ότι τα βήματα είναι αρκετά; Τι χρειάζεται

ακόμα να γίνει και σε ποιους τομείς θα εστιάσετε τις

διεκδικήσεις σας;

Σαφώς αναγνωρίζουμε τις θετικές κινήσεις που έχουν γίνει

μέχρι σήμερα. Χρειάζεται, όμως, να συνεχίσουμε και να βά-

λουμε τον πήχη ακόμη πιο ψηλά, ώστε να προχωρήσουμε

πλέον όχι με βήματα, αλλά με άλματα. Σκοπός μας είναι κατ’

αρχάς να διεκδικήσουμε νέες παρεμβάσεις και μέτρα για την

ενδυνάμωση της μικρομεσαίας επιχειρηματικότητας: με αύ-

ξηση των ευρωπαϊκών και εθνικών πόρων για ενίσχυση

επενδυτικών σχεδίων, με ειδικά σχεδιασμένα χρηματοδοτι-

κά εργαλεία, με συνέχιση και επέκταση των προγραμμάτων

για την πρόσβαση σε κεφάλαια με ευνοϊκούς όρους. 

Θα εστιάσουμε, επίσης, σε παρεμβάσεις που αφορούν την

πρόσβαση των επιχειρήσεων σε φθηνότερη, καθαρή ενέρ-

γεια, σε καλύτερες υπηρεσίες και ανταγωνιστικές τιμές στις

τηλεπικοινωνίες, σε ένα τραπεζικό σύστημα με ανταγωνιστι-

κές χρεώσεις και περισσότερα εργαλεία δανειοδότησης,

προσβάσιμα από περισσότερες επιχειρήσεις.

Σκοπεύουμε, παράλληλα, να διεκδικήσουμε περισσότερα

ακόμη βήματα για τη μείωση των φορολογικών συντελεστών

και των ασφαλιστικών εισφορών, για τη μείωση της γραφει-

οκρατίας σε κάθε στάδιο της επιχειρηματικής λειτουργίας,

για τη μείωση του ρυθμιστικού φόρτου και του κόστους συμ-

μόρφωσης των επιχειρήσεων, για την απλοποίηση της περι-

βαλλοντικής νομοθεσίας, για την αναβάθμιση των δεξιοτήτων

των εργαζομένων, για την επιτάχυνση των μεταρρυθμίσεων

στη δημόσια διοίκηση, στη δικαιοσύνη, στην εκπαίδευση. 

Έχετε υπηρετήσει σε επιτελική κυβερνητική θέση,

δίπλα στον πρωθυπουργό. Πώς σκοπεύετε να

αξιοποιήσετε αυτή την εμπειρία εάν εκλεγείτε

πρόεδρος του ΕΒΕΑ; 

Η θητεία αυτή ήταν εξαιρετικά χρήσιμη, γιατί μου επέτρεψε

να γνωρίσω από πρώτο χέρι τους μηχανισμούς λήψης των

αποφάσεων από την πλευρά της Πολιτείας, αλλά και τα πρα-

κτικά εμπόδια και τα προβλήματα που προκύπτουν στο επί-

πεδο της διοίκησης και συχνά επηρεάζουν την αποτελεσμα-

τική εφαρμογή μιας πολιτικής. 

Αυτή την εμπειρία σκοπεύω να αξιοποιήσω, εφόσον τα μέ-

λη του ΕΒΕΑ με τιμήσουν με την εμπιστοσύνη τους, για να γί-

νει το Επιμελητήριό μας ακόμη πιο αποτελεσματικό στις προ-

τάσεις και τις διεκδικήσεις του. Για να αποκτήσουμε ισχυρό-

τερη δικτύωση στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, για να παρεμ-

βαίνουμε έγκαιρα, στοχευμένα και δραστικά, εκεί που χρει-

άζεται. 

Καθώς απομένει πλέον λιγότερο από ένας μήνας για

τις εκλογές, ποιο είναι το μήνυμά σας προς τα μέλη του

ΕΒΕΑ; 

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να ζητήσω από τα μέλη μας να έλθουν

στις κάλπες και να ψηφίσουν. Είναι σημαντικό να έχουμε όσο

το δυνατόν μεγαλύτερη συμμετοχή στις εκλογές, γιατί αυτό

θα ισοδυναμεί με ψήφο εμπιστοσύνης στο ίδιο το ΕΒΕΑ, δυ-

ναμώνοντας τη φωνή και τον ρόλο του. 

Ζητώ, παράλληλα, να στηρίξουν τον συνδυασμό «Άλμα

Μπροστά» γιατί είμαστε η ομάδα που μπορεί να εγγυηθεί

ένα ισχυρό και χρήσιμο ΕΒΕΑ. Γιατί έχουμε την εμπειρία,

τη γνώση, τις προσβάσεις και το σχέδιο για να δημιουργή-

σουμε ένα Επιμελητήριο το οποίο θα προσθέτει ακόμη με-

γαλύτερη αξία στα μέλη του, με νέες. προσιτές υπηρεσίες,

με ουσιαστικές παρεμβάσεις, υπέρ της μικρομεσαίας επι-

χείρησης. 

Ζητώ τη στήριξη των μελών μας για να προωθήσω την

ατζέντα των αλλαγών και των μεταρρυθμίσεων που θέλουν η

αγορά και οι επιχειρήσεις, ακόμα πιο δυναμικά και αποτελε-

σματικά. 

ΤΡΙΤΗ 5 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL 19 Γιάννης Μπρατάκος
ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Το ΕΒΕΑ γνωρίζει και κατανοεί όσο κανείς άλλος τις ανάγκες και τις δυνατότητες 
της επιχειρηματικότητας μικρής κλίμακας σε όλους τους κλάδους και μπορεί 
να παρέχει -είτε δωρεάν είτε με πολύ χαμηλό κόστος- εξειδικευμένες υπηρεσίες
«
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Π
ολλάκις και επισταμένα έχει ασχολη-
θεί η «Political», αλλά και ο τοπικός
Τύπος, με την περιουσιακή κατάστα-

ση του περιφερειάρχη Ηπείρου και τα πόθεν
έσχες του, τα οποία μάλιστα τον
οδήγησαν και στη Δικαιοσύνη,
όπου τελικά τη σκαπούλαρε με
μια επίπληξη τύπου «να είστε

πιο προσεκτικός»!
Παρ’ όλο όμως τον καταιγι-

σμό δημοσιευμάτων, οι τοπι-
κές οικονομικές υπηρεσίες
του κράτους δεν φαίνεται να

προβληματίζονται και αυτό κάπως δημιουργεί
σκιές και υποψίες. Όπως αναφέρει και ο δη-
μοσιογράφος Κώστας Καλτσής σε πρόσφατο
δημοσίευμά του στον «Τύπο Ηπείρου», φαίνε-
ται ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες της Βουλής, η
Δίωξη Οικονομικού Εγκλήματος - Καταπολέ-
μησης Νομιμοποίησης Εσόδων από Εγκλημα-
τικές Ενέργειες και εκείνες της Ανεξάρτητης
Αρχής Δημοσίων Εσόδων (ΔΟΥ και ΣΔΟΕ)
στην Ήπειρο κάνουν τα στραβά μάτια σε ό,τι

αφορά τα περιουσιακά στοιχεία της οικογένει-
ας του Αλέξανδρου Καχριμάνη, αδιαφορών-
τας για τις καταγγελίες που έγιναν και για το
οικονομικό χάος στην Περιφέρεια Ηπείρου.

«Διεφθαρμένη και ασύδοτη» 
Με την Περιφέρεια Ηπείρου να χαρακτηρί-

ζεται από την Κομισιόν -όχι μόνο μία φορά-
ως μία από τις πιο διεφθαρμένες και τις απο-
καλύψεις για τα όσα συμβαίνουν εκεί να δη-
μοσιοποιούνται με μη αμφισβητήσιμα ντοκου-
μέντα, είναι απορίας άξιο γιατί οι υπηρεσίες
που προαναφέραμε κάνουν πως δεν βλέπουν
και δεν ακούν. Σύμφωνα με την έκθεση της
Κομισιόν, σε σχέση με το 2016 και το 2019, η
Περιφέρεια Ηπείρου φαίνεται να έχει ανέ-
βει κάποιες θέσεις, ωστόσο, αυτό είναι εν-
τελώς πλασματικό, καθώς αφενός άλλαξε η
διάρθρωση ορισμένων περιφερειών της
Ευρώπης και μειώθηκε ο αριθμός τους και
αφετέρου παρατηρήθηκε μια μεγάλη υπα-
νάπτυξη ορισμένων περιφερειών της Ρου-
μανίας, αλλά και της νότιας Ιταλίας, πχ, η
Καλαβρία που βρίσκεται σε χαμηλότερη θέ-
ση από την Ήπειρο.

Τα δομικά προβλήματα της Περιφέρειας
Ηπείρου παραμένουν τα ίδια, παρά το γεγο-
νός ότι υπήρξε μέσω του ΠΕΠ 2014-2020
πακτωλός εκατομμυρίων ευρώ και στην
Ήπειρο για να επιτευχθεί η περιβόητη συνο-
χή. Παρ’ όλα αυτά τα ευρήματα ήταν κατα-
πέλτης. Τεράστιες ενδοπεριφερειακές ανι-
σότητες με το κέντρο να αναπτύσσεται ανι-
σομερώς σε σχέση με τις άλλες περιφερει-
ακές ενότητες. Επιπλέον η Ήπειρος στην
πλειονότητα των τομέων είναι πολύ χαμηλό-
τερα από τον ευρωπαϊκό μέσο όρο. Οπότε
πού πήγαν όλα αυτά τα εκατομμύρια;

Δύο στοιχεία είναι αυτά που φανερώνουν
ανυπέρβλητα εμπόδια για την ανάπτυξη. Η
υστέρηση της Ηπείρου είναι μεγάλη σε σχέση

με την υπόλοιπη Ευρώπη και το δεύτερο είναι
η «μικρή αγορά», η οποία για να παραχθεί
πλούτος και να «ανοίξει» χρειάζεται ένα πολύ
στοχευμένο πλέγμα οικονομικών πολιτικών.
Και κυρίως προσεκτικό σχεδιασμό του ΕΣΠΑ
της Περιφέρειας Ηπείρου.

Η Περιφέρεια Ηπείρου βρίσκεται λοιπόν
στη θέση 215 από 234 περιφέρειες της Ευρώ-
πης των 27 με την ταμπέλα «Λιγότερο ανε-
πτυγμένη περιφέρεια». 

Ξενοδοχεία και Ανώνυμες Εταιρείες
Ας υπενθυμίσουμε λοιπόν τις πιο κραυγα-

λέες εταιρείες της οικογένειας Καχριμάνη
που δεν δικαιολογούνται με την κοινή λογική.
Αγοράζει ξενοδοχείο ο γιος του περιφερειάρ-
χη Ηπείρου, Τριαντάφυλλος, σε πλειστηρια-
σμό, με τη συμμετοχή του να ανέρχεται στις
800.000 ευρώ και εκείνη ως κεφάλαιο στην
ανώνυμη εταιρεία να φτάνει στις 400.000 ευ-

ρώ και κανείς δεν αναρωτήθηκε πού τα βρήκε.
Ο έτερος γιος, Γιώργος, ασχολείται με πο-

λυτελείς βίλες στα Σύβοτα, ξενώνες, σχεδόν
όλη η οικογένεια με τρεις Ανώνυμες Εταιρείες
αλωνίζει στα συσσίτια για τους αλλοδαπούς
και άλλες ευπαθείς ομάδες, αλλά κανείς εκ
των αρμοδίων δεν είχε την απορία να ψάξει
από πού προήλθαν τόσα χρήματα.

Η περίπτωση Καχριμάνη με τον περίεργο
πλουτισμό που δεν δικαιολογείται από τα ει-
σοδήματά του (57.000 ευρώ) και της συζύγου
του με τους ξενώνες  (15.000 ευρώ) είναι από
εκείνες που ακυρώνουν στην πράξη όλες τις
διακηρύξεις για ισονομία.

Ακόμη και όσοι ασχολούνται(;) με τον έλεγ-
χο των περίφημων πόθεν έσχες δεν διαπίστω-
σαν ότι σε αυτά του περιφερειάρχη απουσιά-
ζει ό,τι αφορά τα παιδιά του και λοιπούς συγ-
γενείς; Και έρχεται τώρα ο διοικητής της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ)

Γιώργος Πιτσιλής να ανακοινώνει ότι ύστερα
από την αποκάλυψη της συμμορίας εφορια-
κών στην Κέρκυρα και μετά την αποκάλυψη
του κυκλώματος της Χαλκίδας, η ΑΑΔΕ συ-
νεργάζεται στενά με κάθε αρμόδια αρχή για
την αποκάλυψη φαινομένων διαφθοράς στην
Αρχή, και ο ίδιος θα συνεχίσει να απευθύνε-
ται όπου πρέπει για τη διαλεύκανση παρόμοι-

ων υποθέσεων.

Έγινε, άραγε, έρευνα στην Ήπειρο για να

διαπιστωθεί μήπως και δρα κάποια συμμορία

επίορκων εφοριακών, που καλύπτει τον περι-

φερειάρχη και τους φίλους-«πελάτες» του;

Ερευνήθηκε κάποια φορά ο τρόπος που απέ-

κτησε την απίστευτων διαστάσεων περιουσία

του; Ψάχτηκε, άραγε, τι απέγινε ένας λογαρια-

σμός που διαχειριζόταν ο κ. Καχριμάνης και

που αφορούσε τον ΦΟΔΣΑ, δηλαδή τον Φορέα

Διαχείρισης Απορριμμάτων Ηπείρου; Σίγουρα

όχι, όπως και το τι ακριβώς γίνεται με τα έργα

στην περιφέρεια και τις αναθέσεις. 

«Ψάχνουν για ένα μεροκάματο»
Μπορεί να λέει λοιπόν η Ευρωπαϊκή Επι-

τροπή ότι η Ήπειρος βρίσκεται στις τελευταίες
θέσεις σε όλες τις περιφέρειες της Ευρώπης
και ότι η διαφθορά κυριαρχεί, αλλά η οικογέ-
νεια του περιφερειάρχη μεγαλουργεί.

Με καταγωγή από το Μέτσοβο ο κ. Καχριμά-
νης, γεννημένος και μεγαλωμένος σε μια
φτωχική γειτονιά του Κάστρου των Ιωαννίνων,
ανέδειξε την οικογένειά του σε «πιλότο» για
όλους τους Έλληνες.

Απέκτησε μια περιουσία μυθική, που ξε-
περνά κάθε φαντασία και με δραστηριότητες
σε όλη την Ελλάδα, ενώ ετοιμάζεται να ανοίξει
τα φτερά της και στις γειτονικές χώρες!

«Η οικογένειά μου έχει παράδοση στις του-
ριστικές δραστηριότητες εδώ και 100 χρόνια»,
είπε με πονεμένο ύφος όταν ρωτήθηκε σε κά-
ποια συνέντευξη για τις δράσεις που αναπτύσ-
σει η οικογένεια, χαρακτηρίζοντάς την ως «μια
μέση ελληνική, τυπική ποιμενική οικογένεια».

Ποια παράδοση, όμως, αφού μόλις τα τε-
λευταία χρόνια αιφνιδίως ξεφύτρωσαν στο
επιχειρηματικό στερέωμα και όταν ο ίδιος
ελάχιστα εργάστηκε ως ελεύθερος επαγγελ-
ματίας (μηχανολόγος-ηλεκτρολόγος) στα
Γιάννενα; Το παίζει κακομοίρης, ως ένας
σκληρά εργαζόμενος που πασχίζει να ζήσει
την οικογένειά του, για την οποία ωρύεται ότι
δήθεν την πολεμούν.

Όπως κι όταν λέει πως «ο γιος μου, τα παιδιά
μου, ψάχνουν να βρουν ένα μεροκάματο»!

Πώς δικαιολογούνται τα κινητά
και τα ακίνητα που έχει από έναν
«ξερό μισθό»; Ερευνήθηκε 
ο τρόπος που απέκτησε 
την απίστευτων διαστάσεων
περιουσία του;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΧΡΙΜΑΝΗΣ

Γιατί οι ελεγκτικοί 
μηχανισμοί δεν κάνουν 

«φύλλο και φτερό» 
την περιουσία του

Γράφει 
η Ιωάννα

Ντάνη

ioannadani@gmail.com

Η Περιφέρεια Ηπείρου βρίσκεται στη θέση 215 σε 234 περιφέρειες της ΕΕ 
με την ταμπέλα «Λιγότερο ανεπτυγμένη περιφέρεια»
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Π
ερίπου 35 χρόνια στην Αυτοδιοίκη-
ση ο πάτερ φαμίλιας Αλέξανδρος
Καχριμάνης και μισθοδοτούμενος

από τους Έλληνες φορολογούμενους, κατά-
φερε το αδιανόητο ή το εξαιρετικά απίθανο
με έναν μισθό δημάρχου - νομάρχη - περιφε-
ρειάρχη:

• Να ζει κάτι περισσότερο από αξιοπρε-
πώς, να καλοσπουδάσει τρία παιδιά, να φτιά-
ξει σπίτια και επιχειρήσεις.

• Να κυκλοφορούν όλα τα μέλη της οικογέ-
νειας με πανάκριβα, πολυτελή αυτοκίνητα.

• Σπίτι στα Γιάννενα, με τις συντάξεις των
γονιών του, όπως είχε πει.

• Ξενώνα και κατοικία μαζί στο Μέτσοβο,
κάτω από περίεργες συνθήκες.

• Δύο πολυτελείς ξενώνες στο ιστορικό
κέντρο των Ιωαννίνων από τη σύζυγο Ελένη
Κασσάρου και την κόρη του, με τη βοήθεια
και εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ από επιδο-
τήσεις που ο ίδιος υπογράφει.

• Δύο εταιρείες, Ελένη Κασσάρου και Σία
ΟΕ, η οποία μετονομάστηκε σε Κουρμάνιο
ΟΕ, και Ελένη Κασσάρου, Μαρία-Πανωραία
Καχριμάνη ΟΕ, για την εκμετάλλευση των ξε-
νώνων, με ολοένα αυξανόμενα μετοχικά κε-
φάλαια, αλλά με τα ετήσια δηλωθέντα εισο-
δήματα στο πόθεν έσχες του περιφερειάρχη
να μην ξεπερνούν τις 15.000 ευρώ.

• Απόκτηση και τρίτου «διατηρητέου» κτη-
ρίου στην οδό Τοσίτσα (αγορά από τον αεί-
μνηστο Πρόεδρο της Δημοκρατίας Κάρολο
Παπούλια) στα Γιάννενα στο όνομα του συζύ-
γου της κόρης του, Σπύρου Μπαλαμπέκου,
έναντι 100.000 ευρώ όπως έγινε γνωστό (πό-
θεν έσχες;) και εκμετάλλευση ως ξενώνα
(σχεδόν έτοιμος) από κάποια από τις εταιρεί-
ες τους. Πρόκειται για το κτήριο για το οποίο
εκδόθηκε υπουργική απόφαση -μόνο για αυ-
τό!- το 2014, που αποχαρακτηρίστηκε από
διατηρητέο σε παραδοσιακό (από… λάθος,
λέει, είχε χαρακτηριστεί ως διατηρητέο!), αλ-
λαγή χρήσης και αύξηση του συντελεστή δό-
μησης ειδικά για το συγκεκριμένο. Άγνωστο
όμως τι απέγινε, αν αξιοποιήθηκε ή πουλή-
θηκε.

• Προσωπική επιχείρηση στο Μέτσοβο από
την κόρη Μαρία-Πανωραία Καχριμάνη, με
παραδοσιακές στολές-λαϊκή τέχνη κ.λπ.

• Κτηνοτροφική μονάδα (αγελάδες) από
τον υιό Γεώργιο Καχριμάνη στα βουνά του
Μετσόβου, για να σπάει όλα τα ρεκόρ παρα-
νομίας: τεράστιες μόνιμες εγκαταστάσεις με
άδεια… πρόχειρου καταλύματος, σε προστα-
τευόμενη περιοχή από το Διάταγμα Ζαγορί-
ου, με τις εργασίες υπό την επίβλεψη του κ.
Καχριμάνη!

• Άλλη κτηνοτροφική μονάδα (πρόβατα)
από τον ίδιο στην Αγ. Μαρίνα (Λυκοτρίχι), λίγο
έξω από την πόλη των Ιωαννίνων, κι αυτή αμ-
φισβητούμενης νομιμότητας. Εκεί άλλωστε
πήγε «κρυφά» και τα υλικά (πάνελ, γεννή-
τριες, εξαερισμούς και άλλα) από το πρώην
κλειστό ξιφασκίας των εγκαταστάσεων των
Ολυμπιακών Αγώνων.

• Εταιρεία εμπορίας
τυροκομικών προϊόν-
των όλων των μορφών
(«Χώρα Μετσόβου»
διακριτικός τίτλος
«Μέτσοβο») και παρα-
γωγή βιοαερίου, με με-
τόχους τον υιό Γιώργο
και την κόρη Μαρία-
Πανωραία.

• Στον χορό των
«κτηνοτρόφων» μπήκε
και ο έτερος υιός Κα-
χριμάνη, ο κ. Φιλίκος
(Τριαντάφυλλος), αφού
ενοικίασε στην ίδια πε-
ριοχή έκταση 22
στρεμμάτων από τον
Δήμο Ιωαννιτών, έναντι 400 ευρώ ετησίως!

• Άλλη τεράστια μονάδα στην Αγία Μαρίνα
(Λυκοτρίχι) από τον Φιλίκο με πρόβατα και
σε… πρόχειρο, υποτίθεται, κατάλυμα και υλι-
κά από τις πρώην Ολυμπιακές Εγκαταστά-
σεις, που είχε πάρει, υποτίθεται, για τον έτε-
ρο υιό Γιώργο.

• Ο ίδιος είναι από τους συνδημιουργούς
του Epirus Travel, «για την προβολή και ανά-
δειξη της Ηπείρου» και με εμπλοκή στο

πρώην «Kalari Hotel», ως
μέτοχος για λογαριασμό
της οικογένειας.

• Ο υιός κ. Γεώργιος Κα-
χριμάνης μαζί με τον Με-
τσοβίτη επιχειρηματία
Μπαρμπαγιάννη (Cezaria
ΑΕ κ.λπ.) ίδρυσαν την Τρο-
φοδοτική Events ΑΕ και
αναλαμβάνουν συσσίτια
για αλλοδαπούς και άλλες
ευπαθείς ομάδες, προϋπο-
λογισμού εκατομμυρίων. 

• Η νύφη του περιφερει-
άρχη και σύζυγος του γιου
του Γεωργίου, Ελένη (Ελί-
να) Τρίχα, συνέστησε με
τον επιχειρηματία κ. Καρα-

φέρη (συγγενή και συνεργάτη των Μπαμπα-
γιανναίων) την Τροφό-Λαρσού ΑΕ, με το ίδιο
αντικείμενο και μπήκε για τα καλά στην «αγο-
ρά».

• Φυσικά δεν έμεινε αδρανής και ο κ. Κων-
σταντίνος Τρίχας, συμπέθερος του κ. Καχρι-
μάνη, που ίδρυσε την Τροφοδοτική Μυτιλή-
νης ΑΕ, πάλι για την τροφοδοσία των αλλοδα-
πών, με τη συμμετοχή των Μπαρμπαγιάννη-
δων και των Καραφέρηδων.

• Με κάποιες από αυτές τις εταιρείες να
έχουν καταγγελθεί για περίεργες πρακτικές
με τις τιμές και την ποιότητα του φαγητού, με
τους Μπαρμπαγιάννηδες φίλους και συνερ-
γάτες των μελών της οικογένειάς του, που εκ-
μεταλλεύονταν τα περισσότερα καταστήματα
στα «Ψαροπλιά» στην Άρτα, ενώ ανέλαβαν το
κυλικείο της Βουλής και το εστιατόριο του
Δήμου Ηγουμενίτσας στην παραλία του Δρε-
πάνου -εκεί που ήθελαν να φτιάξουν… πισί-
να και η οποία απαγορεύεται!

• Σε αυτό το γαϊτανάκι των δράσεων, ας εν-
τάξουμε και τον κ. Στέργιο Κασσάρο, κουνιά-
δο του περιφερειάρχη, με τις τουριστικές
επιχειρήσεις: ξενοδοχείο στο Μέτσοβο, του-
ριστικό γραφείο-πρακτορείο, με στόλο αυτο-
κινήτων, κυρίως δε λεωφορείων.

Εκδρομές, μεταφορές μαθητών, αμέτρητες
παράνομες απευθείας αναθέσεις πολλών χι-
λιάδων ευρώ από τον περιφερειάρχη-σύζυγο
της αδελφής του.

• Θα ήταν δε παράλειψη αν δεν σημειώνα-
με τη συμμετοχή του γιου του Γιώργου και της
συζύγου του Ελένης Τρίχα στην επένδυση
φωτοβολταϊκών στο Μαργαρίτι Θεσπρωτίας,
την οποία είχε εγκρίνει το Περιφερειακό
Συμβούλιο και που στη συζήτηση συμμετείχε
παρανόμως και ο πατήρ Καχριμάνης.

• Προσθέστε και την εκμετάλλευση (ή μή-
πως συγκεκαλυμμένη αγορά;) πολυτελούς
τουριστικού συγκροτήματος στα Σύβοτα Θε-
σπρωτίας από την οικογενειακή εταιρεία
Ελένη Κασσάρου και Σία ΟΕ (νυν Κουρμάνιο
ΟΕ).

• Όμως όλα τα ρεκόρ επιχειρηματικής δρά-
σης έσπασαν με τη συμμετοχή στην αγορά σε
πλειστηριασμό του 5άστερου ξενοδοχείου
πρώην Hotel Kalari, που μετονομάστηκε σε
STOES ΑΕ στην οδό Καλλάρη στα Γιάννινα.

Η αγορά του κόστισε περί το 1,6 εκατ. ευρώ
(800.000 το μερίδιό του) και άλλες 200.000 η
συμμετοχή του (με γνωστό επιχειρηματία)
στην εταιρεία Στοές ΑΕ για το ξενοδοχείο.

• Και σαν κερασάκι στην τούρτα έρχεται και
το μπαρ που ο υιός Φιλίκος λειτουργεί στο
ξενοδοχείο της οδού Καλλάρη, με τις μάλλον
βάσιμες «φήμες» και για άλλες αγορές στα
παράλια της Θεσπρωτίας κι όχι μόνο.

Αυτή λοιπόν είναι μία… «τυπική, μέση, ελ-
ληνική ποιμενική οικογένεια» (!), όπως δή-
λωσε ο κ. Καχριμάνης, για να μένουν άναυ-
δες όλες οι πραγματικά μέσες, τυπικές ποι-
μενικές οικογένειες και σίγουρα όλες ανε-
ξαιρέτως οι οικογένειες της χώρας και όχι
μόνο της Ηπείρου, που δυσκολεύονται να
επιβιώσουν.

Όλα λοιπόν με τους μισθούς του από το Δη-
μόσιο, που τον χρόνο δεν ξεπερνούν τις
42.000 ευρώ, και άλλες 15.000 από τις δρα-
στηριότητες της συζύγου του, συν 500.000
ευρώ δάνεια, σύμφωνα με τη δήλωση του πό-
θεν έσχες, στο οποίο όμως καμία αναφορά
δεν γίνεται στις επιχειρηματικές δράσεις των
υιών, της κόρης του και λοιπών συγγενών.

Η φαμίλια και οι στενοί συγγενείς έχουν σπάσει
όλα τα ρεκόρ επιχειρηματικής δράσης

Οι απίστευτες business
μιας «τυπικής, μέσης 

ποιμενικής οικογένειας»

Το πρωτοσέλιδο του «Τύπου Ηπείρου»
για την «ολιγωρία» των ελεγκτικών 

μηχανισμών σε σχέση 
με τον κ. Καχριμάνη 
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Α
νεβαίνει καθημερινά πλέον η έν-
ταση ανάμεσα στην κυβέρνηση και
στο ΠΑΣΟΚ, καθώς στελέχη του

κόμματος διασταυρώνουν συνεχώς τα ξί-
φη τους σε μια εφ’ όλης της ύλης πολιτική
αντιπαράθεση με φόντο τη συναίνεση. 

Το ΠΑΣΟΚ δεν αφήνει να πέσει τίποτα
κάτω και πιέζει συνεχώς την κυβέρνηση
κυρίως σε κοινοβουλευτικό επίπεδο, περι-
χαρακώνοντας τη θέση της αξιωματικής
αντιπολίτευσης που του έχουν δώσει προς

το παρόν οι δημοσκοπή-
σεις. Την ίδια στιγμή η κυ-
βέρνηση συνεχίζει να θε-
ωρεί το ΠΑΣΟΚ ως τον κύ-
ριο πολιτικό της αντίπαλο
και ταυτόχρονα στηλιτεύει
τη στάση του για στείρα
αντιπολίτευση, αφού δεν
συναινούν σε κυβερνητι-

κές νομοθετικές πρωτοβουλίες. Είναι εμ-
φανής η πρόθεση της κυβερνητικής πλευ-
ράς να διατηρήσουν τις αποστάσεις ασφα-
λείας από το ΠΑΣΟΚ, καθώς από τη μία θέ-
λουν να είναι ο αντίπαλος πόλος, από την
άλλη όμως να μην αποτελεί και σημαντική
απειλή για τη «γαλάζια» προοπτική. 

Πολιτική της αντιπαράθεσης 
Στη Χαριλάου Τρικούπη έχουν αντιλη-

φθεί αυτή τη στρατηγική και προς το παρόν
επιλέγουν μια θεσμική αντιπαράθεση,
υπογραμμίζοντας τις κόκκινες γραμμές
που έχουν τεθεί από την ηγεσία του κόμ-
ματος.

«Στη δημοκρατία είναι διακριτός ο ρόλος
της κυβέρνησης από αυτόν της αντιπολί-
τευσης. Το κατανοεί αυτό η κυβέρνηση;
Αντί να μετρά τα “όχι” του ΠΑΣΟΚ, ας αρχί-
σει να μετρά τις επιπτώσεις των αδιέξοδων
πολιτικών της στην καθημερινότητα των
πολιτών. Θα είναι προσφορότερο για το έρ-
γο της.

Τα κυβερνητικά “όχι” στις συλλογικές
συμβάσεις εργασίας και τον κοινωνικό
διάλογο. Τα κυβερνητικά “όχι” στη μείωση
του ΦΠΑ εν μέσω της ραγδαίας ακρίβειας,
που έχει καταδικάσει τους Έλληνες πολί-
τες στην προτελευταία αγοραστική δύναμη
πανευρωπαϊκά. Τα κυβερνητικά “όχι” στην
αντιμετώπιση της στεγαστικής κρίσης, που
πλήττει τη νέα γενιά», επισήμανε ο εκπρό-
σωπος Τύπου του ΠΑΣΟΚ και απάντησε με
οξύ ύφος στις χθεσινές αναφορές του κυ-
βερνητικού εκπροσώπου: «Το ΠΑΣΟΚ θα
αποδομεί κάθε κυβερνητική απόφαση που
είναι εις βάρος των πολιτών και καλό θα
ήταν η κυβέρνηση και προσωπικά ο κ. Μα-
ρινάκης να αποφεύγουν μνημειώδεις αλα-
ζονικές και αυταρχικές προσεγγίσεις όπως
ότι “τα “όχι” του ΠΑΣΟΚ στις πρωτοβουλίες
της κυβέρνησης είναι “όχι” στον ελληνικό
λαό”. Δεν έχουν, εξάλλου, καμία σχέση με

τη δημοκρατική παράδοση της χώρας μας.
Οι πολίτες θέλουν μια άλλη διακυβέρνηση.
Με άλλο ύφος, άλλο ήθος και άλλη κατεύ-
θυνση. Το ΠΑΣΟΚ ζητεί την έγκριση της
κοινωνίας στο προγραμματικό του σχέδιο
και όχι της Νέας Δημοκρατίας».

Άδωνις: «Να σοβαρευτείτε» 
Στο μεταξύ, ένα δηκτικό σχόλιο του έμ-

πειρου υπουργού Υγείας Άδωνι Γεωργιάδη
χθες στη Βουλή προς τους συναδέλφους
του στο ΠΑΣΟΚ σήκωσε πολιτική σκόνη,

καθώς από κάποιους ερμηνεύτηκε ως
άνοιγμα συνεργασίας, ενώ κάποιοι πιο
υποψιασμένοι θεωρούν πως ήταν απλώς
ένα επικό τρολάρισμα για να σπείρει «και-
νά δαιμόνια». 

Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου για
την «αναμόρφωση του θεσμού του προσω-
πικού ιατρού» στην αρμόδια Επιτροπή της
Βουλής, ο Άδωνις Γεωργιάδης κάλεσε το
ΠΑΣΟΚ να εγκαταλείψει τη «στείρα αντιπο-
λίτευση» και να «σοβαρευτεί» για να προ-
κύψει ξανά μια κυβερνητική συνεργασία

όπως στο παρελθόν. «Αυτή η στείρα αντι-
πολίτευση με έχει κουράσει», είπε ο
υπουργός Υγείας, απευθυνόμενος στους
βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, και τους κατηγόρη-
σε για μετατροπή της Χαριλάου Τρικούπη
σε «ΣΥΡΙΖΑ σκέτο»: «Εσείς στο ΠΑΣΟΚ τι
επιφυλάσσεστε; Καμία επιφύλαξη. Εάν δεν
ψηφίσετε κι αυτό, το “πράσινος ΣΥΡΙΖΑ”
δεν είναι τίποτα, είστε ΣΥΡΙΖΑ σκέτο… Δεν
γίνεται για να κάνει αντιπολίτευση το ΠΑ-
ΣΟΚ να δημιουργεί πρόβλημα στη χώρα.
Εάν είναι να επιφυλάσσεστε για λόγους αν-
τιπολίτευσης, το έχετε χάσει το τρένο». Και
ο κ. Γεωργιάδης κατέληξε: «Εγώ σας συμ-
παθώ, έχουμε κυβερνήσει μαζί. Αλλά για
να ξανασυγκυβερνήσουμε ή για να κυβερ-
νήσουμε, πρέπει να σοβαρευτείτε, δεν γί-
νεται αλλιώς δουλειά…».

Τι απάντησε η Χαρ. Τρικούπη 
Από τη Χαριλάου Τρικούπη σε πρώτη φά-

ση δεν μπήκαν στον πειρασμό για μια άμε-
ση απάντηση. Έχουν φροντίσει όμως να
δώσουν τη δική τους απάντηση συνολικά
για τους λόγους που δεν έχουν βάλει πλάτη
μέχρι τώρα στις κυβερνητικές πρωτοβου-
λίες, λέγοντας μεταξύ άλλων: «Η Νέα Δη-
μοκρατία επένδυσε στην πολιτική επικοι-
νωνία εναντίον του ΠΑΣΟΚ με αφορμή ψη-
φοφορίες στη Βουλή και την επιλογή του
Συνηγόρου του Πολίτη… Η συναίνεση δεν
είναι μια διαδικασία για να εκτεθεί ο αντί-
παλος και έχει συγκεκριμένες αρχές και σε
αρκετές χώρες οργανωμένους θεσμούς. Η
συναίνεση σε όλα τα μεγάλα ζητήματα ξε-
κινά από την κυβέρνηση. Απαιτεί χρόνο,
ωρίμανση και αμοιβαίους συμβιβασμούς.
Το να πρέπει η αντιπολίτευση να απαντήσει
με ένα “ναι” ή ένα “όχι” είναι εκβιασμός για
επικοινωνιακούς λόγους. Η συναίνεση δεν
μπορεί να χρησιμοποιείται περιπτωσιολο-
γικά επικεντρώνοντας στις διαφωνίες και
θεωρώντας αυτονόητες τις συμφωνίες».

Ανδρουλάκης:
«Σεβασμός στο Διεθνές Δίκαιο»

Ο Νίκος Ανδρουλάκης αποφεύγει να
μπει σε αυτού του τύπου την αντιπαράθε-
ση, στρέφοντας το ενδιαφέρον του στα Ελ-
ληνοτουρκικά. Χθες παρέστη στις εορτα-
στικές εκδηλώσεις για την 112η επέτειο της
απελευθέρωσης της Αριδαίας από τους
Τούρκους.

«Από την πλευρά μας, πιστεύουμε στην
ευημερία, την πρόοδο και την ειρήνη όλων
των λαών της ευρύτερης περιοχής. Θεμέ-
λιο, όμως, αυτής της προσέγγισης είναι ο
σεβασμός στο Διεθνές Δίκαιο. Δυστυχώς,
από την πλευρά της Τουρκίας δεν βλέπου-
με μία ανάλογη αντιμετώπιση. Η αναθεω-
ρητική θεωρία της “Γαλάζιας Πατρίδας” εί-
ναι επικίνδυνη για τη σταθερότητα της ευ-
ρύτερης περιοχής», υπογράμμισε ο πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ. 

ΠΑΣΟΚ

Πίεση σε κυβέρνηση
στο πεδίο της Βουλής 

Στη Χαρ. Τρικούπη επιλέγουν μια θεσμική αντιπαράθεση, 
υπογραμμίζοντας τις κόκκινες γραμμές 

που έχουν τεθεί από την ηγεσία του κόμματος

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 
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Κ
αθόλου εύκολη δεν αναμένεται να
είναι η συνάντηση την Παρασκευή
ανάμεσα στους υπουργούς Εξωτε-

ρικών Ελλάδας και Τουρκίας, Γιώργο Γερα-
πετρίτη και Χακάν Φιντάν, στην Αθήνα. Και
αυτό διότι η Άγκυρα, ακολουθώντας την ίδια
πρακτική όπως την προηγούμενη εβδομάδα
για έρευνες του πλοίου O/V AEGAEO
μεταξύ Λέσβου-Χίου και Χίου-Σά-
μου, εξέδωσε άλλη μια παράνομη
NAVTEX αμφισβητώντας την ελληνι-
κή υφαλοκρηπίδα στην περιοχή με-
ταξύ Ρόδου και Καρπάθου. 

Την Παρασκευή 1 Νοεμβρίου, οι ελ-
ληνικές αρχές εξέδωσαν NAVTEX για
έρευνες για την ηλεκτρική διασύνδεση των
Δωδεκανήσων από το πλοίο O/V AEGAEO
από 2 έως 7 Νοεμβρίου σε περιοχή μεταξύ
Ρόδου και Καρπάθου, εντός ελληνικών χω-
ρικών υδάτων και μη οριοθετημένης ελλη-
νικής υφαλοκρηπίδας. 

Σε απάντηση, το Σάββατο 2 Νοεμβρίου, η
Τουρκία εξέδωσε δική της NAVTEX, ισχυ-
ριζόμενη ότι «μέρος της περιοχής των
ερευνών αφορά τουρκική υφαλοκρηπίδα η
οποία απομένει να οριοθετηθεί με τα πα-
ράκτια κράτη» και συγχρόνως ζητά όλες οι
«ερευνητικές δραστηριότητες σε περιοχές
τουρκικής δικαιοδοσίας να συντονίζονται
από τις αρμόδιες τουρκικές αρχές».

Ελληνικές κόκκινες γραμμές
Είναι αξιοσημείωτο ότι η Τουρκία εγείρει

θέμα υφαλοκρηπίδας σε περιοχή που βρί-
σκεται ακόμη και εκτός του παράνομου
τουρκολιβυκού μνημονίου, υποστηρίζον-
τας ότι τα νησιά δεν έχουν θαλάσσιες ζώ-
νες πέραν των χωρικών υδάτων των 6 ναυ-
τικών μιλίων, θέση που αντίκειται στο Δί-
καιο της Θάλασσας.

Η Ελλάδα παραμένει σταθερή στη θέση
της για συζήτηση της οριοθέτησης της
υφαλοκρηπίδας βάσει του Δικαίου της Θά-
λασσας και των Διεθνών Συνθηκών, ενώ η
Τουρκία επιδιώκει συζήτηση όλων των μο-
νομερών διεκδικήσεών της, με γενικόλο-
γες αναφορές στο Διεθνές Δίκαιο και σε

«δίκαιη» λύση.
Ο επικεφαλής της ελληνικής δι-

πλωματίας έχει θέσει ξεκάθαρες
κόκκινες γραμμές και έχει στείλει
σαφές μήνυμα προς την Άγκυρα
πως θέματα κυριαρχίας, όπως η

επέκταση των χωρικών μας υδάτων,
δεν περιλαμβάνονται και ούτε πρό-

κειται ποτέ να περιληφθούν στον διάλογο. 
Κρατάμε επίσης την αναφορά που είχε

κάνει ο πρωθυπουργός στον ΟΗΕ που μί-
λησε περί προθυμίας της Ελλάδας «να ερ-
γαστεί για την επίλυση του μοναδικού εκ-
κρεμούς σημαντικού ζητήματος με τη γεί-
τονα: την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας
και της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης
στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο.
Δεν έχουμε μπορέσει να διευθετήσουμε
αυτή τη διαφορά επί περισσότερα από 40
χρόνια, αλλά αυτό δεν σημαίνει ότι είναι
μοιραίο να παραμείνει άλυτη».

«Αμοιβαία επωφελείς λύσεις»
Την ίδια ώρα ο Τούρκος πρέσβης στην

Αθήνα Τσαγατάι Ερτζιγές μιλώντας πριν
από λίγες ημέρες σε δεξίωση για τα 101
χρόνια από την ίδρυση της Τουρκικής Δη-
μοκρατίας έστειλε μήνυμα συνεργασίας
μεταξύ των δύο χωρών ειδικά τη συγκεκρι-
μένη δύσκολη περίοδο λόγω των γεωπολι-
τικών προκλήσεων από τους πολέμους
στην Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή που
απασχολούν τη διεθνή κοινότητα. 

Τι κρύβει η νέα 
τουρκική αντι-NAVTEX 

λίγο πριν το τετ α τετ
Γεραπετρίτη - Φιντάν

«Είμαι βέβαιος ότι μέσω ενός ειλικρι-
νούς και ουσιαστικού διαλόγου με βάση
το διεθνές δίκαιο και την καλή γειτονία,
σεβόμενοι ο ένας τα νόμιμα συμφέροντα
και δικαιώματα του άλλου και αντλώντας

αρμονία αντί για εχθρότητα από την κοινή
μας ιστορία, μπορούμε να βρούμε αμοι-
βαία επωφελείς λύσεις σε όλα τα μακρο-
χρόνια προβλήματά μας», τόνισε ο κ. Ερ-
τζιγές. 

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Η Άγκυρα ανεβάζει τους τόνους μιλώντας 
για «τουρκική υφαλοκρηπίδα» μεταξύ Ρόδου και Καρπάθου, 

καθώς επιδιώκει στη συνάντηση να συζητηθούν όλες 
οι μονομερείς διεκδικήσεις της
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Ο
ι θαλάσσιες μεταφορές μεταξύ χωρών της Ασίας και
της Ευρώπης είναι, ίσως, οι καλύτερα οργανωμέ-
νες, χάρη στις ναυτιλιακές εταιρείες τακτικών

γραμμών που διακινούν εμπορευματοκιβώτια και οχήματα.
Τα γεγονότα στην Ερυθρά Θάλασσα με τους Χούθι να επιχει-
ρούν να διακόψουν -και το έχουν επιτύχει σε μεγάλο βαθ-
μό- τις διελεύσεις εμπορικών πλοίων έδειξαν ότι οι carriers
είχαν την ευελιξία να αλλάξουν τις «λούπες» των προσεγγί-
σεων, επιλέγοντας τον περίπλου της Αφρικής. Η διασύνδε-
ση Ασίας με Ευρώπη έχει εναλλακτική. Δεν θέλω να επε-
κταθώ στην ανάλυση των στοιχείων εκείνων που επέτρεψαν
αυτή την ευελιξία στις ναυτιλιακές των τακτικών γραμμών,

αλλά να σταθώ σε δύο βασικά θέματα,
που εκτιμώ ότι θα πρέπει να απασχο-
λήσουν την εφοδιαστική.

Το ένα θέμα, και το σοβαρότερο, εί-
ναι εκείνο περί της διασφάλισης της
«ηρεμίας», αν μπορούμε να χρησιμο-
ποιήσουμε την έννοια αυτής της λέ-
ξης. Διανύουμε μια περίοδο που το
παγκόσμιο εμπόριο έχει ανάγκη να
επέλθει ηρεμία και η εφοδιαστική
αλυσίδα επιθυμεί να εκλείψουν οι γε-
ωπολιτικές καταστάσεις, που εντεί-
νουν τις πληθωριστικές πιέσεις. Δυ-

στυχώς, η εφοδιαστική υφίσταται τις παράπλευρες απώλει-
ες από τις γεωπολιτικές εντάσεις, «συμμετέχοντας ακου-
σίως» στην αύξηση του κόστους των κομιζόμενων εμπο-
ρευμάτων. Έχουμε γίνει μάρτυρες των αλλεπάλληλων ανα-
κοινώσεων των carriers για την επιβολή επίναυλων Freight
All Kinds, με την κατάληξη των ανακοινώσεων, στο «μέχρι
νεωτέρας…». Έχουμε βιώσει τη ζαλάδα από τις αυξομει-
ώσεις των τιμών των καυσίμων. Η ανοιχτή πληγή, κυρίως
της Μέσης Ανατολής, και δευτερευόντως στη Μαύρη Θά-
λασσα, έχει καταδείξει τις παράπλευρες οικονομικές απώ-
λειες των εχθροπραξιών σε έναν ιδιότυπο πόλεμο και έχει
επιβεβαιώσει πως η Ευρώπη συνεχίζει να πληρώνει πολύ
ακριβά τον λογαριασμό. Ενδεικτικά, η διεξαγωγή πολεμι-
κών επιχειρήσεων στην Ερυθρά και η αποφυγή του Σουέζ
κοστίζουν εβδομαδιαίως 6 δισ. ευρώ στην ΕΕ-27, με το
υψηλό κόστος σε πρώτες ύλες, τελικά και ενδιάμεσα προ-
ϊόντα να επιβαρύνει τον ετήσιο πληθωρισμό της ευρωζώ-
νης, σε μια περίοδο, όπου διεξάγεται μάχη να μη γίνει και
πάλι «επιταχυνόμενος». Για την Ελλάδα, αυτές οι ανισορρο-
πίες είναι προφανές ότι επηρεάζουν τον πληθωρισμό. Είδα-
με τη ζημία που υπέστη και υφίσταται σε κίνηση το εμπορι-
κό λιμάνι του Πειραιά. Το καλοκαίρι του 2024, η συνδεσιμό-
τητα των λιμένων της Ανατολικής Μεσογείου παρουσίασε
μεικτές τάσεις. Η Λεμεσός και το Πορτ Σάιντ παρουσίασαν
αύξηση της συνδεσιμότητας, η οποία θα μπορούσε να είναι
ενδεικτική στρατηγικών βελτιώσεων. Αντίθετα, σημαντικές
μειώσεις παρατηρήθηκαν στην Αλεξάνδρεια, τον Πειραιά,
την Ασντόντ, τη Χάιφα και τη Μερσίνα. Ο Πειραιάς σημείωσε
τη μεγαλύτερη πτώση, με σημαντική πτώση 8,39% στον δεί-
κτη συνδεσιμότητας, ενώ η Μερσίνα αντιμετωπίζει απότομη
πτώση 12,2%.

Η «σκληρή πραγματικότητα των αριθμών» δεν αφήνει πε-
ριθώρια παρανόησης. Η εφοδιαστική πρέπει να ηρεμήσει
και για να συμβεί αυτό θα πρέπει να εξετάσουμε όλες τις
εναλλακτικές διαδρομές, όλα τα πιθανά και απίθανα σενά-
ρια, καθώς και το short sea, με έμφαση στον συνδυασμό
τρένου - πλοίου. Δυστυχώς, για άλλη μία φορά, η αδυναμία
της χώρας να έχει ένα ικανό σιδηροδρομικό δίκτυο έρχεται

σε μια χρονική συγκυρία, όπου ο συνδυασμός πλοίου σιδη-
ροδρόμου θα τακτοποιούσε/θα οργάνωνε καλύτερα σε αυ-
τή τη φάση την εφοδιαστική, με ό,τι αυτό θα συνεπαγόταν
και για τα κόστη διαμετακόμισης.

Στον προβληματισμό, η παράμετρος σιδηρόδρομοι θα
πρέπει να μας απασχολήσει έντονα. Ισπανικά, γαλλικά και
ιταλικά λιμάνια έχουν στρέψει το επενδυτικό τους ενδιαφέ-
ρον στις σιδηροδρομικές καλύψεις, με στόχο να φτάσουν
στα «θρυλικών διαστάσεων επίπεδα» των καλύψεων των
γερμανικών λιμένων. Και πρέπει να μας απασχολήσει τώρα,
γιατί η κατάσταση στη Μέση Ανατολή μάς δίνει μια μικρή
χρονική παράταση να διορθώσουμε τα κακώς κείμενα. Μην
ξεχνάμε ότι μια ταχέως ανερχόμενη οικονομική δύναμη
όπως η Ινδία «βλέπει» τα ελληνικά λιμάνια και τα inland
ports ως την πύλη εισόδου στην ΕΕ για τα προϊόντα της. 

Το δεύτερο θέμα, επίσης, με ιδιαίτερο γεωπολιτικό ενδια-
φέρον αφορά το περίφημο NSR. Η υποχώρηση των πάγων
στην Αρκτική έχει ανοίξει τον «μακρινό βορρά» του πλανήτη
στον γεωπολιτικό ανταγωνισμό. Είναι γνωστό ότι η Ρωσία
επιδιώκει την κινεζική υποστήριξη για την ανάπτυξη της
διαδρομής της στη Βόρεια Θάλασσα. Οι δοκιμές, που έγιναν

με εμπορικά πλοία έδειξαν ότι οι χρόνοι πλεύσης από την
Κίνα για τη Ρωσία και τη Βόρεια Ευρώπη είναι μικρότεροι
εκείνων του «θαλάσσιου δρόμου του μεταξιού». Επί του ζη-
τήματος έχουν διατυπωθεί πολλές απόψεις, αλλά και εντά-
σεις, που σχετίζονται με τις περιβαλλοντικές συνέπειες από
τις διελεύσεις πλοίων. Φοβούμαι, όσον αφορά το θέμα του
κόστους διαμετακόμισης και των χρόνων πλεύσης, μάλλον
θα αλλάξουν τα πράγματα σε βαθμό, που επίσης θα προκα-
λέσει ανακατανομή στους κόμβους της εφοδιαστικής όταν
ανοίξει επιχειρησιακά ο NSR. Προς ώρας, πάντως, η σιδη-
ροδρομική σύνδεση Ασίας και κυρίως Κίνας με την ΕΕ, που
επίσης αναπτύσσεται, δίνει κάποιες λύσεις, οι οποίες,
όμως, «απομακρύνουν» τα θαλάσσια λιμάνια, ενδυναμώ-
νοντας τα inland ports στο ευρωπαϊκό έδαφος. 

Εν κατακλείδι, εύχομαι να επικρατήσει η λογική στα αντι-
μαχόμενα στρατόπεδα, σε Μαύρη και Ερυθρά Θάλασσα,
ώστε να μην υπάρξει γενικευμένη ανάφλεξη, που μοιραία
θα οδηγούσε σε αδιανόητες καταστάσεις. Το εμπόριο, ήδη,
βιώνει τις συνέπειες του «πρώτου παγκόσμιου οικονομικού
πολέμου» στον 21ο αιώνα, που εξελίσσεται από την πανδη-
μία και εντεύθεν.

Ανασχεδιασμός
στην εφοδιαστική διασύνδεση

της Ασίας με την Ευρώπη

του
Βασίλη 
Κορκίδη

Πρόεδρος
ΕΒΕΠ
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Α
πό άσημος... διάσημος, ακόμη και αρχηγός
κόμματος χάρη στην επικοινωνία, μέσα από
τα γνωστά μας social media και ιδιαίτερα τα

βιντεάκια του TikTok. Επικοινωνία με στόχο τη νέα
γενιά που στις τελευταίες εκλογές, ενώ το κόμμα
πάτωσε στις νέες ηλικίες, πρώτευσε. Μια τεχνική
της πειθούς που συνοψίζεται στο γνωστό tip από
προηγούμενες δημοσιεύσεις «κοίταξε στα μάτια τον
αντίπαλο, μην αφήσεις να φανεί κάποιο σύνδρομο
κατωτερότητας».

Η χρήση των νέων μέσων επικοινωνίας στην πολι-
τική είναι μια τολμηρή μεταρρύθμιση των τελευταί-
ων χρόνων, δεν είναι όμως ούτε παράτολμη ούτε
έχει μεγάλο ρίσκο. Φαίνεται ότι εμπεριέχει κάποιο
ρίσκο, αλλά είναι πάντα προετοιμασμένο να ικανο-
ποιήσει συγκεκριμένους στόχους και πάντα φέρνει
τα σχεδιαζόμενα αποτελέσματα. Δείχνει για μια
ακόμη φορά πώς πρέπει να είναι η πολιτική επικοι-
νωνία. Μεθοδική, συνεχής και «ψωμωμένη» με
μπόλικα συνθήματα, αν και χωρίς πολιτική περίσκε-
ψη τα περισσότερα.

Οι καλύτερες και πιο αποτελεσματικές δημοσιεύ-
σεις στο X (πρώην Twitter) έχουν στην καρδιά τους
πολλά tips από τον Οδηγό της Πολιτικής Επικοινω-
νίας «Ευ Πολιτεύεσθαι» με τα 333 + 1 tips. Απαραί-
τητος, βλέπετε, ο Οδηγός για τον σύγχρονο πολιτικό.

1. Σε μια εσωκομματική εκλογική διαδικασία το
διακύβευμα είναι τις περισσότερες φορές η διατή-
ρηση και συνέχιση της ταυτότητας του κόμματος.
Σύνδεση με το χθες παρά με το αύριο. Αυτοί που ψη-
φίζουν αυτό θέλουν από τον νέο αρχηγό.

2. Ο ρόλος της αντιπολίτευσης δεν είναι μόνο να
απορρίπτει τις κυβερνητικές θέσεις αλλά να έχει
άποψη για βιώσιμες εναλλακτικές λύσεις.

3. Περισσότερες από 2 εκατομμύρια ψήφοι έχουν
μείνει ελεύθερες, έχουν απεγκλωβιστεί από τα δύο
μεγαλύτερα κόμματα και ψάχνουν να βρουν κόμμα
για να μετακομίσουν από τον χώρο της αποχής όπου
κατοικοεδρεύουν σήμερα.

4. Οι πολίτες σε στιγμές απόγνωσης πείθονται από
πολιτικούς που τους λένε ότι θέλουν να ακούσουν.
Τα παραδείγματα από το παρελθόν πολλά, όπως το
αλήστου μνήμης «με έναν νόμο και ένα άρθρο»!

5. Και στην πολιτική, εκτός από την οικονομία,
χρειάζονται μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης με-
ταξύ πολιτικών κομμάτων και ψηφοφόρων τους.

6. Ο πιο σωστός σχεδιασμός και η πιο τέλεια προ-
εκλογική στρατηγική μπορεί να ανατραπούν όταν
αρχίσει η εκλογική μάχη. «Όταν πέσει η πρώτη
μπουνιά, τότε κάθε σχεδιασμός πάει περίπατο,
όπως είπε και διάσημος μποξέρ».

7. Όνειρο κάθε πολιτικού είναι να αναφέρεται με

το μικρό του όνομα σκέτο. Να λειτουργεί με διαβα-
τήριο το μικρό του όνομα. Με θετικό πρόσημο φυσι-
κά μέσω του ονόματός του!

8. Ο έξυπνος πολιτικός δεν ενδιαφέρεται μόνο να
κατανοήσει την ψυχοσύνθεση των πολιτών αλλά και
να τη χειραγωγήσει και να την απαλλοτριώσει προς
το συμφέρον του.

9. Ο πολιτικός πρέπει να ενδιαφέρεται δημοσκο-
πικά όχι μόνο για πόσοι θα τον ψηφίσουν αλλά πόσοι
δεν θα τον ψηφίσουν. Σε βάθος χρόνου οι λόγοι
όσων δεν τον ψήφισαν είναι προτιμότεροι απ’ οτιδή-
ποτε άλλο για την μακροημέρευσή του.

10. Η σύσκεψη των πολιτικών είναι μια θεατρική πα-
ράσταση για να μοιραστούν οι ρόλοι που είναι εκ των
προτέρων γνωστοί. Ο υπεύθυνος πολιτικός σηκώνει τα
μανίκια και στρώνεται στη δουλειά για τη λύση του
προβλήματος. Τα άλλα είναι απλώς για την εικόνα!

11. Μια αποτυχία στην πολιτική σας καριέρα δεν
σημαίνει ότι ήρθε και η συντέλειά της. Πολλές φο-
ρές η αποτυχία θεωρείται ως ένα καλό σημείο νέας
εκκίνησης. Το επίτευγμα της αποτυχίας!

Περισσότερα tips θα βρείτε στον Οδηγό Πολιτικής
Επικοινωνίας «Ευ Πολιτεύεσθαι» 333+1 tips. Για πα-
ραγγελίες και περισσότερες διευκρινίσεις επικοι-
νωνήστε στο email grammateia@nkmediagroup.gr
ή στα τηλέφωνα 2109568066, 6932266217.

του
Θανάση 

Παπαμιχαήλ 

Επικοινωνιολόγος
& Σ.Ο.Π.Α. 

(Συγγραφέας
Οδηγών 

Πολιτικής 
Αυτοβελτίωσης)

Tιπ πολιτικής επικοινωνίαςΚάθε Τρίτη

Κ
ενός πολιτικός χρόνος δεν υπάρχει. Η κυ-
βέρνηση το γνωρίζει πολύ καλά, για αυτό
και οι κυβερνητικές παρεμβάσεις για να

κερδηθεί το στοίχημα της καθημερινότητας είναι
διαρκείς. Δεν είναι μόνο οι υποδομές, οι οποίες
για πρώτη φορά εξελίσσονται στη βάση συγκεκρι-
μένων χρονοδιαγραμμάτων σε όλη τη χώρα, ούτε η
μεταρρυθμιστική ατζέντα που ουδέποτε εγκατέ-
λειψε η κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Είναι οι διαρκείς παρεμβάσεις σε ζητήματα που
αφορούν τους πολλούς και η προσαρμοστικότητα
που δείχνει αυτή η κυβέρνηση στα δεδομένα που
αλλάζουν διαρκώς. Συνέβαινε και στο παρελθόν
να αλλάζουν τα δεδομένα. Όχι όμως με τέτοιον ρα-
γδαίο τρόπο όπως σήμερα. Η κυβέρνηση της ΝΔ
κλήθηκε να αλλάξει ουσιαστικά τη χώρα μέσα σε
ένα πλαίσιο ασφυκτικών καταστάσεων - κρίσεων,
όπως η υγειονομική, η οικονομική, η ενεργειακή,
η ακρίβειας και οι πόλεμοι.

Όμως, συνεχίζει να ασκεί μια συνεπή πολιτική
από το 2019, αντίστοιχη των δεσμεύσεών της απέ-
ναντι στην κοινωνία και τους πολίτες. Μια πολιτική
αταλάντευτη, την οποία επιβράβευσαν ξανά οι πο-
λίτες μόλις πέρυσι και στήριξαν εκ νέου πριν από
λίγους μήνες.

Την πρώτη τετραετία η κυβέρνηση Μητσοτάκη

μείωσε ή κατάργησε πάνω από 50 φόρους και στη
ΔΕΘ ο πρωθυπουργός (με το... μικρό του καλάθι)
ανακοίνωσε τη μείωση άλλων δώδεκα φορολογι-
κών συντελεστών από το νέο έτος.

Οι ελεύθεροι επαγγελματίες, οι οποίοι είχαν πα-
ράπονα από αυτή την κυβέρνηση, πλέον βλέπουν
να καταργείται το τέλος επιτηδεύματος. Και ποιοι
από τους ελεύθερους επαγγελματίες ωφελούνται;
Εκείνοι που εργάζονται με μπλοκάκι. Είναι ένα
τρανταχτό παράδειγμα της ανταπόκρισης της κυ-
βέρνησης στα αιτήματα της κοινωνίας.

Όπως άλλωστε είναι και η ενίσχυση του πραγμα-
τικού διαθέσιμου εισοδήματος των πολιτών. Εδώ
ακριβώς φαίνεται η συνέπεια αυτής της κυβέρνη-
σης, που ανέλαβε να βελτιώσει τα οικονομικά των
πολιτών ως βασικό στόχο μετά την πολυετή οικο-
νομική κρίση. Επτά στους δέκα Έλληνες που ερ-
γάζονται στον ιδιωτικό τομέα έπαιρναν κάτω από
1.000 ευρώ τον μήνα και σήμερα αυτό το 70% έχει
μειωθεί στο 54%. Κανείς δεν πανηγυρίζει διότι ο
αγώνας της ενίσχυσης των εισοδημάτων συνεχί-
ζεται. Και ο στόχος είναι το ποσοστό αυτό να μει-
ωθεί ακόμα περισσότερο τα επόμενα χρόνια, αλλά
δεν κλείνουμε τα μάτια...

Μια κυβέρνηση, η οποία με συνέπεια αύξησε
τον μέσο μισθό από τα 1.046 ευρώ στα 1.300 και εγ-

γυάται ότι στο τέλος αυτής της θητείας θα τον πάει
στα 1.500, αποδεικνύει ότι τα λόγια δεν είναι κενά
περιεχομένου αλλά με νοικοκυρεμένο τρόπο και
χωρίς να ρισκάρει τη δημοσιονομική σταθερότητα
κάνει πράξη κάθε εξαγγελία της, κάθε υπόσχεσή
της προς τον πολίτη και την κοινωνία.

Η ίδια κυβέρνηση μείωσε σημαντικά την ανερ-
γία, περιορίζοντας έτσι και τη φτώχεια, σε πείσμα
όσων επιμένουν να βλέπουν μια άλλη Ελλάδα μέ-
σα από στείρες αντιπολιτευτικές λογικές. Με
500.000 θέσεις εργασίας μέσα σε πέντε χρόνια. Αν
δεν είναι αυτή ανάπτυξη στην πράξη, ανάπτυξη για
όλους, ανάπτυξη που δεν εξαιρεί κανέναν, τότε τι
είναι;

Αν δεν είναι πολιτική επιτυχία η μείωση της
ανεργίας των νέων από το 37% στο 19% και η μεί-
ωση της ανεργίας των γυναικών από το 21% στο 11%,
τότε τι είναι;

Αν κάτι ζητά σήμερα η ελληνική κοινωνία από
την κυβέρνηση, είναι να προχωρήσει το πρόγραμ-
μά της πιο γρήγορα, να εφαρμόσει ακόμη πιο δί-
καιες πολιτικές και να είναι ακόμη πιο αποτελε-
σματική. Αυτό το αίτημα, «πιο γρήγορα, πιο δίκαια,
πιο αποτελεσματικά», είναι το σύνθημα που χρησι-
μοποίησε ο ίδιος ο Κυριάκος Μητσοτάκης στην τε-
λευταία ΔΕΘ. Τυχαίο;

Το σύνθημα της κυβέρνησης, αίτημα της ίδιας της κοινωνίας

του
Φάνη Παπά

Βουλευτής 
Β’ Θεσσαλονίκης

με τη ΝΔ
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Η
ηθική, εθνική και πολιτική ευθύνη των πολιτικών,
του κεφαλαίου, των αξιωματούχων, των ακαδη-
μαϊκών και της διοικούσας Εκκλησίας συνεχώς

σχολιάζεται από τον ελληνικό λαό και αυτό το ακούς σε
ποικίλους και αρκετούς χώρους, πολλές φορές με αγανά-
κτηση και αποστροφή. Όπως έχουμε αναφέρει και σε άλλα
δημοσιεύματά μας, το ζητούμενο είναι η ειρήνη και η δι-
καιοσύνη σε μια εποχή που η αποστασία θέλει να επιβλη-
θεί ως νέα υγιής πορεία.

Η αποστασία προς καθετί το υγιές, το ορθό και το σωστό
επιζητεί να νομιμοποιήσει και να αθετήσει τα μέχρι τώρα
συγγνωστά και πάγια, ενώ συγχρόνως παρατηρούμε ότι
στο άμεσα προηγούμενο χρονικό διάστημα με το ίδιο περί-

που θέμα ασχολήθηκαν και αλλοδα-
ποί ή και ξένοι συγγραφείς όπως Ba-
silea Schlink, David Seltzer (Η προ-
φητεία), Charles Berlitz (1999, Η συν-
τέλεια), Τζορτζ Όργουελ (1984), Χαλ
Λίντσεϊ (Τελευταίες μέρες της Γης).
Άλλα σχετικά βιβλία έγιναν ακόμα και
κινηματογραφικές ταινίες, όπως ο
Αρμαγεδδών.

Πράγματι δημιουργείται το ερώτη-
μα πόθεν ο ξεσηκωμός τόσων συγ-
γραφέων. Άραγε εκ του πονηρού

πνεύματος προέρχονται ή εξ αποκαλύψεως. Πάντως,
άσχετα το από πού προέρχονται τα σημεία, είναι άξια πα-
ρατήρησης, μάλιστα όταν πάντα κάνουμε αναφορά σε αρ-
χαίους σοφούς, σε Σίβυλλες, σε Μαντεία, σε Πυραμίδες.
Αλλά ποιοι είναι αυτοί που προωθούν την αποστασία, την
αναρχία, την κατάργηση της αληθινής δημοκρατίας και την
άναρχη επανάσταση προς καθετί το σωστό, το βιοηθικό, το
αληθινό, το μέχρι σήμερα αποδεκτό και το ηθικό;

Τελικά μήπως ο αγγελικός κόσμος μας καθοδηγείται
από σκιώδεις κυβερνήσεις σε παγκόσμιο επίπεδο που λει-
τουργούν ως πρόδρομοι ενός παγκόσμιου συστήματος
που ενδεχομένως θα εμφανισθεί διά να ολοκληρώσει την
ηθική και πνευματική καταστροφή, συνεπικουρούμενες
με την αδιαφορία της διοικούσας Εκκλησίας; Τα όποια
σκοτεινά έργα, τα οποία δημιουργούν προβληματισμό
στον κόσμο, καταδεικνύουν ότι ο εμπνευστής όλων αυτών
δεν είναι το αγαθό και το καλό. Τα ποικίλα περιστατικά φαί-
νεται να οδηγούν σε εσχατολογικά συμπεράσματα μιας
σύγχρονης αποστασίας του σύγχρονου κόσμου, της απο-
στασίας και απομάκρυνσης από καθετί το υγιές και ορθό.

Η ηθική, βιοηθική και πνευματική κοσμογονία των και-
ρών μας είναι πιθανόν έργο για την προετοιμασία του ερ-
χόμενου λεγόμενου «παγκόσμιου ηγέτη» ως εποχή «απο-
καλυπτική» και «κοσμογονική». Οι γεωλογικές ανακατα-
τάξεις και αλλοιώσεις που συνέβησαν στον πλανήτη Γη μέ-
σω των εκατομμυρίων ετών προκειμένου να διαμορφω-
θούν το κατάλληλο κλίμα και οι προϋποθέσεις για να ζήσει
ο άνθρωπος με λογική ψυχή και οντότητα, που παρότι το-
ποθετήθηκε ως «καλός οικονόμος», σήμερα με την απο-
στασία του μολύνει το περιβάλλον με τα χημικά μέταλλα
και απόβλητα, επεμβαίνει ως αποστάτης στο κλίμα με τε-
χνικούς τρόπους εις βάρος του οικοσυστήματος και της
ίδιας της ζωής του.

Η κοσμογονία, ηθική και βιοηθική, χαρακτηρίζει τις αλ-
λοιώσεις με μορφή αποστασίας και ανακατατάξεις πάνω
στους αιώνιους πανανθρώπινους φυσικούς θεσμούς, στα
ιδανικά και στις αξίες. Οι σύγχρονες αυτές ανακατατάξεις,
αλλοιώσεις, ανωμαλίες, αναρχίες, επαναστατικές συμπε-

ριφορές, η αποστασία και η αλόγιστη συμπεριφορά, έχουν
να κάνουν με την παράλογη παραβίαση των νόμων της
κοινωνίας που χρησιμοποιούνταν έως τότε, για την ευ-
ρυθμία, τη διοίκηση της ζωής, της οικογένειας, της κοινω-
νίας. Αυτή η ηθική και βιοηθική δεν χρησιμοποιήθηκε μό-
νο από χριστιανούς αλλά και από αλλοθρήσκους, ακόμη
και από άγριους και υπανάπτυκτους  λαούς, γιατί ακόμη
και οι θρησκείες και των αγρίων έχουν κάποια ηθικά βά-
θρα και αξίες.

Με τις γενικές κοσμογονικές αυτές αλλαγές η κοινωνία
μπαίνει σε μια νέα τάξη πραγμάτων σε μια νέα εποχή και σε
τροχιά ανωμαλιών, αλλοιώσεων και ανακατατάξεων, πράγ-
μα που παραβιάζει τους νόμους της φύσης και τους νό-
μους, με το φοβερό αποτέλεσμα την ίδια τη φύση να θέλει
να εκδικηθεί την αλλαγή πορείας της ανεξέλεγκτης κατω-
φέρειας, ανωμαλίας και αποστατικής πορείας. Αυτή την
πλήρη αλλοίωση των θεσμών, των παλαιών νόμων και των
ηθικών αξιών εκ των χρόνων και των καιρών θα τη φέρει

στην πλήρη μορφή της και θα την κάνει πλήρη πράξη ένα
αλαζονικό πρόσωπο, ο αρχηγός της αποστασίας, ο «υπε-
ραιρόμενος». Αυτό το πρόσωπο της ανομίας και ανωμαλίας
η Αποκάλυψη του Ιωάννη το ονομάζει «θηρίον αναβαίνον
εκ της θαλάσσης», εκ της πολυκυμάντου κοινωνίας. Παρά-
δειγμα αποτελεί η πρόσφατη ιστορία των ανατολικών χω-
ρών αλλά και στην πρώην Αλβανία, στην πρώην Σοβιετική
Ένωση κ.λπ., στις οποίες χώρες κατάφερε και επικράτησε ο
άθεος μαρξισμός, όπου απαγόρευσε τη θρησκεία και την
ονόμασε «όπιο του λαού» και αυτό έγινε σημείο και φαινό-
μενο προδρομικό των οργάνων της αποστασίας.

* Ακαδημαϊκός, καθηγητής Ευρωπαϊκής Ακαδημίας
των Επιστημών και Τεχνών (EASA), Class V. Political
Sciences & Law (Αυστρία), Διεθνούς Σλαβικής Ακαδη-
μίας των Επιστημών, Παιδείας, Πολιτισμού και Τεχνών
- Μόσχας (7 σλαβικών κρατών), Σλαβικής Ακαδημίας
Επιστημών – Βελιγραδίου

H ηθική, εθνική 
και πολιτική ευθύνη 

για ειρήνη και δικαιοσύνη

του

δρα Aλέξιου 
Παναγόπουλου* 



Σ
υνεχίζονται οι έρευνες για τον εντοπι-
σμό αγνοουμένων στη Βαλένθια, ενώ η
περιοχή βρίσκεται σε πορτοκαλί συνα-

γερμό για νέα καιρικά φαινόμενα. Σφοδρή
βροχόπτωση έπληξε και τη Βαρκελώνη με
αποτέλεσμα να πλημμυρίσουν δρόμοι, να
υπάρχουν προβλήματα στις πτήσεις, ενώ δια-
κόπηκε και η λειτουργία του σιδηροδρομικού
δικτύου. Οι Αρχές σε νεότερο απολογισμό
τους ανακοίνωσαν ότι τουλάχιστον 217 άν-
θρωποι έχασαν τη ζωή τους - 213 μόνο στην
περιοχή της Βαλένθια, τρεις στην Καστίγια λα
Μάντσα. Ανάμεσα στα θύματα και δύο Κινέζοι
πολίτες, σύμφωνα με την κινεζική πρεσβεία
στη Μαδρίτη. Άλλοι δύο φέρονται ως αγνοού-
μενοι. Οι Αρχές γνωρίζουν ότι ο απολογισμός
αναμένεται να αυξηθεί. «Υπάρχουν ακόμη
πλημμυρισμένα ισόγεια, αποθήκες, υπόγεια,
χώροι στάθμευσης που πρέπει να καθαρι-
στούν και είναι αναμενόμενο ότι άνθρωποι νε-
κροί βρίσκονται σε αυτούς τους χώρους»,
προειδοποίησε ο υπουργός Μεταφορών
Όσκαρ Πουέντε.

Σύμφωνα με τον υπουργό, ο απολογισμός
άλλαξε λίγο τις τελευταίες 48 ώρες γιατί οι
υπηρεσίες διάσωσης εξερεύνησαν αρχικά
«τις πιο προσβάσιμες περιοχές» που βρίσκον-
ται «στην επιφάνεια». Τον γύρο του κόσμου
έκανε και η είδηση με την ένταση που επικρά-
τησε στην περιοχή Παϊπόρτα στη Βαλένθια την
ώρα της επίσκεψης του βασιλιά Φελίπε, της
βασίλισσας Λετίθια και του πρωθυπουργού
της Ισπανίας Πέδρο Σάντσεθ, καθώς η οργή
για την καθυστερημένη αντίδραση των Αρχών
απέναντι στις φονικές πλημμύρες ξεχειλίζει.
Πολίτες που επλήγησαν από τις φονικές
πλημμύρες πέταξαν λάσπη και επιτέθηκαν λε-
κτικά εναντίον τους.

«Φύγετε δολοφόνοι»
Ο Πέδρο Σάντσεθ αποχώρησε από το ση-

μείο, ενώ ο βασιλιάς Φίλιππος προσπάθησε να
μιλήσει με τους πολίτες. «Φύγετε!» και «δολο-

φόνοι» αναφωνούσαν οι εξαγριωμένοι πολί-
τες, ενώ η φρουρά των εστεμμένων άνοιξε ομ-
πρέλες για να τους προστατεύσει από τη λά-
σπη που εκτοξεύτηκε εναντίον τους. Ο Ισπα-
νός πρωθυπουργός ανήγγειλε την ανάπτυξη
επιπλέον 5.000 στρατιωτικών για να προσφέ-
ρουν βοήθεια στους πλημμυροπαθείς και να
συμμετάσχουν στις έρευνες για τους αγνοού-
μενους, αυξάνοντας το σύνολό τους στους
7.500. Πρόκειται για «τη μεγαλύτερη ανάπτυ-
ξη των ενόπλων δυνάμεων που έχει γίνει ποτέ
στην Ισπανία σε καιρό ειρήνης», σύμφωνα με
τον Σάντσεθ. Στους στρατιωτικούς προστίθεν-
ται 5.000 αστυνομικοί και χωροφύλακες που
πήγαν να υποστηρίζουν τους άλλους 5.000
συναδέλφους τους στο πεδίο, πάντα σύμφωνα
με τον επικεφαλής της κυβέρνησης. Οι ενι-
σχύσεις αυτές αναμένονται με ανυπομονησία
σε κάποιες κοινότητες όπου η κατάσταση εξα-
κολουθεί, μέρες μετά την τραγωδία, να χαρα-
κτηρίζεται χαοτική.

Ο επικεφαλής του Λαϊκού Κόμματος της
Ισπανίας Αλμπέρτο Νούνιεθ Φεϊχό κάλεσε για
κήρυξη κατάστασης εθνικής έκτακτης ανάγ-
κης και τόνισε ότι «οι εκφράσεις βίας» στην
περιοχή Παϊπόρτα εναντίον του βασιλιά Φελί-
πε, της βασίλισσας Λετίθια, του πρωθυπουρ-
γού της Ισπανίας και του επικεφαλής των τοπι-
κών Αρχών στην Περιφέρεια της Βαλένθια
Κάρλος Μαθόν δεν τον εκπροσωπούν και τις
έχει απορρίψει, «ανεξάρτητα από το σε ποιον
απευθύνονται». Στο Βατικανό ο πάπας Φραγκί-
σκος είπε «να προσευχηθούμε για τη Βαλένθια
και τους άλλους ανθρώπους στην Ισπανία που
υποφέρουν τόσο πολύ αυτή την ώρα». Οι Ευ-
ρωπαίοι αξιωματούχοι αναρωτιούνται πώς
μπορεί να οχυρωθεί η Γηραιά Ήπειρος από τα
ακραία καιρικά φαινόμενα. Με τους επιστήμο-
νες να λένε ότι στις μεσογειακές χώρες, όπως
η Ισπανία, η Ιταλία και η Ελλάδα, τα ακραία φαι-
νόμενα θα είναι πια ο κανόνας από τον οποίο
δεν μπορεί να ξεφύγει κανείς και με τίποτα. 

Συγχαρητήρια Μπάιντεν
στη νέα πρόεδρο

της Μολδαβίας με... 
καρφιά για τη Ρωσία

Ο Τζο Μπάιντεν συνεχάρη την πρό-
εδρο της Μολδαβίας Μάγια Σάντου
για τη νίκη της στον δεύτερο γύρο
των προεδρικών εκλογών, με τον
Αμερικανό πρόεδρο να δηλώνει
ότι οι προσπάθειες της Ρωσίας να
υπονομεύσει την εκλογική διαδι-
κασία στη Μολδαβία απέτυχαν. Η
52χρονη Σάντου εξελέγη με το 55%
των ψήφων έναντι ενός αντιπάλου
που υποστηριζόταν από τους φιλο-
ρώσους του Αλεξάντρ Στογιανόγ-
κλο. Η νίκη της οφείλεται κατά κύ-
ριο λόγο στην ψήφο των Μολδα-
βών που ζουν στο εξωτερικό. Το
ίδιο άλλωστε συνέβη πριν από δύο
εβδομάδες, όταν στο δημοψήφι-
σμα για να ενταχθεί η Μολδαβία
στην ΕΕ και να αποτυπωθεί η δέ-
σμευση αυτή στο Σύνταγμα της
χώρας το «ναι» επικράτησε οριακά
με 50,3%, καθώς το «όχι» συγκέν-
τρωσε 49,5%. Η χώρα είναι ακραία
πολωμένη μεταξύ της διασποράς
και της πρωτεύουσας, που είναι
κατά πλειοψηφία ταγμένες στον
ευρωπαϊκό στόχο, και των αγροτι-
κών περιοχών και δύο περιφερει-
ών, της αυτονομιστικής επαρχίας
της Υπερδνειστερίας και της αυτό-
νομης Γκαγκαουζίας, που είναι
στραμμένες προς τη Ρωσία. 
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Τουλάχιστον δέκα Παλαιστίνιοι σκοτώθηκαν από ισραη-
λινά αεροπορικά πλήγματα στη Γάζα, με επτά από αυτούς
να χάνουν τη ζωή τους σε επίθεση σε δύο σπίτια στην πόλη
της Βόρειας Γάζας Μπέιτ Λάχια και τους άλλους τρεις σε
πλήγμα σε ένα σπίτι στον καταυλισμό Νουσέιρατ στο κέν-
τρο του θύλακα, όπως δήλωσαν ιατρικές πηγές στο
Reuters. Αρκετοί άνθρωποι τραυματίστηκαν στις δύο επι-
θέσεις, είπαν, προσθέτοντας πως οι ισραηλινές δυνάμεις
έστειλαν άρματα μάχης στο βορειοανατολικό τμήμα του

καταυλισμού της Νουσέιρατ. Παλαιστίνιοι δήλωσαν πως η
νέα αεροπορική και χερσαία επίθεση και οι αναγκαστικές
εκτοπίσεις συνιστούν «εθνοκάθαρση» με σκοπό να αδει-
άσουν δύο πόλεις της Βόρειας Γάζας και ένας προσφυγι-
κός καταυλισμός από τον πληθυσμό τους ώστε να δημι-
ουργηθούν ουδέτερες ζώνες. Το Ισραήλ το αρνείται αυτό
λέγοντας ότι πολεμάει τους μαχητές της Χαμάς που εξαπο-
λύουν επιθέσεις από εκεί. Σύμφωνα με το γραφείο Τύπου
τής υπό τη Χαμάς κυβέρνησης της Γάζας, 1.800 Παλαιστίνι-

οι έχουν σκοτωθεί από τις 5 Οκτωβρίου, ενώ άλλοι 4.000
έχουν τραυματιστεί.

Δεν υπάρχει επιβεβαίωση του αριθμού από το υπουρ-
γείο Υγείας τού θύλακα και το Ισραήλ έχει κατηγορήσει
κατ’ επανάληψη το γραφείο Τύπου της Χαμάς ότι υπερβάλ-
λει όσον αφορά τον αριθμό των νεκρών. Το Ισραήλ δήλωσε
πως οι δυνάμεις του σκότωσαν εκατοντάδες Παλαιστίνιους
ενόπλους και διέλυσαν στρατιωτικές υποδομές στην Τζαμ-
πάλια τον περασμένο μήνα.

Χαμάς: «1.800 νεκροί Παλαιστίνιοι και 4.000 τραυματίες» - Ισραήλ: «Υπερβολές...»
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Κινδυνεύει με νέες πλημμύρες,
ενώ... πλημμυρίζει ήδη από οργή

ΣΕ ΠΟΡΤΟΚΑΛΙ  ΣΥΝΑΓΕΡΜΟ ΠΑΛΙ Η ΒΑΛΕΝΘΙΑ

Αγγίζουν τους 220 οι νεκροί, ενώ άγνωστος παραμένει ακόμη 
ο αριθμός των αγνοουμένων - Αποδοκιμασίες στον πρωθυπουργό 
και το βασιλικό ζεύγος - Σφοδρή βροχόπτωση και στη Βαρκελώνη
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Πόσο φοβίζουν τα άγνωστα ρήγματα
Σ

υγκρατημένα ανήσυχοι είναι οι σει-
σμολόγοι μετά τον ισχυρότατο σει-
σμό μεγέθους 5,2 Ρίχτερ που ση-

μειώθηκε στα δυτικά του πρώτου ποδιού
της Χαλκιδικής την Κυριακή το απόγευμα
και έγινε αισθητός στη Θεσσαλονίκη.

Ο σεισμός αυτός ήταν μια
έκπληξη, όπως μας είπαν οι
περισσότεροι σεισμολόγοι,
ενώ ο καθηγητής Φυσικής
Λιθόσφαιρας, Σεισμολογίας
& Εφαρμοσμένης Γεωφυσι-
κής στο ΑΠΘ Κωνσταντίνος
Παπαζάχος πήγε ένα βήμα
παραπέρα αναλύοντας στην

«Political» τι συμβαίνει στον ελλαδικό
χώρο: «Η συντριπτική πλειοψηφία των
ρηγμάτων στον ελλαδικό χώρο είναι
παντελώς άγνωστη. Αυτήν τη στιγμή ξέ-
ρουμε τα μεγάλα ρήγματα και τις ζώνες
υψηλής σεισμικότητας. Ακόμη και αυτά
τα ρήγματα είναι ικανά να δώσουν με-
γάλες εκπλήξεις. Όλα τα ρήγματα στο
ελληνικό χώρο είναι στην πλειοψηφία
τους τέτοιες περιπτώσεις».

Όσον αφορά το συγκεκριμένο ρήγμα και
αν έχει να δώσει μεγαλύτερο σεισμό, ο κύ-
ριος Παπαζάχος δήλωσε στην «Political»:
«Δεν το ξέρουμε αυτό το ρήγμα. Αυτήν τη
στιγμή δεν το ξέρουμε αυτό. Το μόνο που
ξέρουμε είναι ότι γενικώς αυτή η περιοχή
είναι χαμηλής σεισμικότητας, αλλά δεν το
ξέρουμε». Οι επόμενες εβδομάδες είναι
πολύ σημαντικές.

«Υπάρχει συσσωρευμένη
ενέργεια στην περιοχή»

Όπως δήλωσε στην «Political» ο διευ-
θυντής Ερευνών του Γεωδυναμικού Ινστι-
τούτο Αθηνών Θανάσης Γκανάς, «αυτή
ήταν μια ισχυρή δόνηση δυτικά της Κασ-
σάνδρας, η οποία συνέβη πάνω σε ένα
άγνωστο ρήγμα γιατί δεν υπάρχουν αρκετά
δεδομένα για τον υποθαλάσσιο αυτόν χώ-
ρο. Και το ρήγμα αυτό είναι μικρό, εκτιμώ
γύρω στα 4 με 5 χιλιόμετρα μήκος, είναι
στον άνω φλοιό και εξυπηρετεί τη γενικό-
τερη κατάσταση του εφελκυσμού στην πε-
ριοχή της Δυτικής Μακεδονίας. Η περιοχή
έχει δώσει σεισμούς, αλλά έχει δώσει με-
γάλους σεισμούς. Αυτός ήταν μεγαλύτε-
ρος, 5,2. Το προηγούμενο ήταν 4,4».

Όπως συμπλήρωσε, μέχρι την ώρα που
γραφόταν το κείμενο είχαν σημειωθεί 67
σεισμοί «και μέχρι αυτήν τη στιγμή η μετα-
σεισμική ακολουθία εξελίσσεται φυσιολο-
γικά. Υπάρχει μια συσσωρευμένη ενέργεια
στην περιοχή, η οποία εκτονώνεται με αυ-
τούς τους σεισμούς σε τόσο χαμηλά βάθη».

Από την πλευρά του, ο αναπληρωτής
διευθυντής του Γεωδυναμικού Ινστιτού-
του, σεισμολόγος Βασίλης Καραστάθης,
μίλησε στην «Political» για έναν υποθα-
λάσσιο σεισμό και αυτό δυσκολεύει την
ταυτοποίηση του ρήγματος: «Δεν έχουμε
άλλον τρόπο να δούμε το ρήγμα, παρά
μόνο τον έμμεσο, μέσω της ακολουθίας.
Δηλαδή, βλέπουμε την ακολουθία τη με-
τασεισμική που γενικά ακολουθεί το
ίχνος του ρήματος. Και αυτό δηλαδή ου-
σιαστικά το ρήγμα που είναι σε διέγερση
περιγράφεται από τη σχέση των επικέν-
τρων. Υπάρχουν πάρα πολλά ρήγματα που
δεν γνωρίζουμε τελικά.  Η χαρτογράφη-
ση που έχει γίνει των ρηγμάτων δεν ση-

μαίνει ότι καλύπτει το 100% των θέσεων
που έχουν δώσει σεισμούς».

Σε ερώτησή μας για τις υποθαλάσσιες
έρευνες και την περαιτέρω χαρτογράφη-
ση των ρηγμάτων που ενεργοποιούνται το
τελευταίο διάστημα, ο κύριος Καραστά-
θης μάς είπε ότι «το Ελληνικό Κέντρο Θα-
λασσίων Ερευνών έχει κάνει πάρα πολύ
σοβαρή δουλειά στη χαρτογράφηση των
ρηγμάτων σε πολλές περιοχές της χώρας.
Η συγκεκριμένη περιοχή, η Χαλκιδική
που διεγέρθηκε, είναι μια περιοχή χωρίς
ιστορικό ισχυρών σεισμών. Είναι μια πε-
ριοχή πολύ ήπιας σεισμικότητας. Και βα-
σικά αυτό είναι το κύριο χαρακτηριστικό
που αξιολογούμε αυτήν τη στιγμή, που εί-

ναι μερικές ώρες μετά τον σεισμό».

Μια ακραία εκδοχή
Μετά τον σεισμό της Χαλκιδικής ήταν

αναπόφευκτο να πάει το μυαλό όλων και
στη συσχέτιση με το άγνωστο ρήγμα του
Αγίου Όρους και για αυτό ρωτήσαμε τον
καθηγητή Σεισμολογίας Μανώλη Σκορδί-
λη, ο οποίος μας δήλωσε: 

«Αυτό είναι αρκετά μεγάλη συζήτηση.
Επειδή πολλές φορές έχει γίνει τις τελευ-
ταίες μέρες, τις τελευταίες ώρες μάλλον,
μια αυθόρμητη συσχέτιση ανάμεσα
στους σεισμούς που γίνονται στο Άγιο
Όρος και τους σεισμούς που γίνονται
εδώ, σας λέω ότι δεν μπορεί να γίνει συ-
σχέτιση για δύο λόγους. Πρώτον, οι απο-
στάσεις είναι σχετικά μεγάλες. Δεν είναι
δηλαδή στον ίδιο χώρο. Δεν υπήρξαν στο
Άγιο Όρος ισχυροί σεισμοί, τόσο ισχυροί
δηλαδή που θα μπορούσαν να επηρεά-
σουν γειτονικές περιοχές. Ένας σεισμός
4,7 ή 4,8 δεν μπορεί να επηρεάσει ευρύ-
τερες περιοχές».

Ο κύριος Σκορδίλης ήταν κάθετος και
για το αν αυτό το νέο άγνωστο ρήγμα
μπορεί να δώσει μεγαλύτερο σεισμό από
το 5,2. «Τα μεγάλα σεισμικά ρήγματα εί-
ναι 165 στη χώρα μας. Αυτά είναι που
έδωσαν, δίνουν και θα δίνουν μεγάλους
σεισμούς. Για τη συγκεκριμένη περιοχή
μπορούμε να πάμε πίσω μέχρι το 1900.
Πριν από το 1900, αν τυχόν υπήρξε κάτι
μεγάλο, δεν μπορούμε να το αποκλεί-
σουμε. Δεν μπορούμε να αποκλείσουμε
κάποια περιοχή η οποία δείχνει τώρα ότι
δεν έχει σεισμούς, ότι δεν είχε πριν από
2-3 χιλιάδες χρόνια. Μια τέτοια εκδοχή
υπάρχει έστω και ακραία».

Τι λένε στην «Political» οι σεισμολόγοι Παπαζάχος,
Γκανάς, Καραστάθης, Σκορδίλης για τη δόνηση 

των 5,2 Ρίχτερ στη Χαλκιδική

Γράφει 
η Ιωάννα

Ντάνη

ioannadani@gmail.com

Συγκροτήθηκε επιστημονική ομάδα
για τους σεισμούς στο Άγιον  Όρος

Η σεισμική δραστηριότητα στην περιοχή του Αγίου Όρους οδήγησε στη συγκρότη-
ση ειδικής διεπιστημονικής επιτροπής που θα εξετάσει τις επιπτώσεις των σεισμών
στις μνημειακές κατασκευές. Η ομάδα αυτή συγκροτείται με πρωτοβουλία του Τε-
χνικού Επιμελητηρίου Ελλάδας/Τμήματος Κεντρικής Μακεδονίας, σε συνεργασία
με το Τμήμα Πολιτικών Μηχανικών της Πολυτεχνικής Σχολής του Αριστοτελείου Πα-
νεπιστημίου Θεσσαλονίκης, τον Οργανισμό Αντισεισμικού Σχεδιασμού και Προστα-
σίας-Ινστιτούτο Τεχνικής Σεισμολογίας και Αντισεισμικών Κατασκευών και το Κέν-
τρο Διαφυλάξεως Αγιορείτικης Κληρονομιάς.

Για την επίτευξη των στόχων της ομάδας εργασίας έχει εξασφαλιστεί η άδεια της
Ιεράς Κοινότητας για την εγκατάσταση δύο επιταχυνσιογράφων στην Ιερά Χερσόνη-
σο, συγκεκριμένα στην περιοχή των Καρυών και στην Ιερά Μονή Ξενοφώντος.



ΤΡΙΤΗ 5 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΚΟΙΝΩΝΙΑ30

Η
άνευ προηγουμένου κινητοποίηση

δεκάδων αστυνομικών και έμπει-

ρων ανδρών και γυναικών της Αντι-

τρομοκρατικής έφερε σημαντικά αποτελέ-

σματα που ικανοποίησαν στον απόλυτο

βαθμό την Κατεχάκη μετά την έκρηξη βόμ-

βας που κατασκεύασαν οι νεοτρομοκράτες

σε διαμέρισμα στην περιοχή των Αμπελο-

κήπων. Οι αξιωματικοί

όλων των υπηρεσιών φαί-

νεται πια πως έχουν χαρτο-

γραφήσει θύλακες των τρο-

μοκρατών και του ευρύτε-

ρου αντιεξουσιαστικού χώ-

ρου. Αυτό φάνηκε από τις

πρώτες ώρες μετά την

έκρηξη στο διαμέρισμα της οδού Αρκαδίας,

όπου τα πρώτα στοιχεία γύρω από την

«ομάδα των Αμπελόκηπων» ήταν σαφή και

ήδη βρίσκονται στα χέρια της ηγεσίας.

«Θα έβαζαν ξανά
βόμβα στα ΜΑΤ;»

Δεκάδες αστυνομικοί εξακολουθούν να

βρίσκονται σε καίρια σημεία και πραγματο-

ποιούν έρευνες για την πλήρη εξάρθρωση

των νεοτρομοκρατών που ήθελαν να αιμα-

τοκυλίσουν την Αθήνα. Η «ομάδα των Αμ-

πελόκηπων», σύμφωνα με τα στοιχεία της

Κρατικής Υπηρεσίας Πληροφοριών, είχε

έτοιμη τη σούπερ θηριώδη βόμβα που θα

τοποθετούσαν σε κεντρικό σημείο. Από

τους πρώτους στόχους τα σενάρια έδειχναν

την Ισραηλινή Πρεσβεία. Όμως, φαίνεται

πως ο στόχος ήταν άλλος και καθαρά «εκ-

δικητικός», με τα σενάρια να προτάσσουν

κάποιον αστυνομικό στόχο.

Κοντά στο διαμέρισμα της «ομάδας των

Αμπελόκηπων» ήταν η ΓΑΔΑ και η Κατεχά-

κη. Επιχειρησιακά θα ήταν πολύ δύσκολο

τόσο να προσεγγίσουν όσο και να εκτελέ-

σουν μια τέτοια «αποστολή». Σύμφωνα λοι-

πόν με τις εκτιμήσεις των έμπειρων αξιω-

ματικών, πιθανότερος στόχος θεωρούν πως

ήταν πάλι η έδρα των ΜΑΤ μετά την αποτυ-

χία τους τον περσινό Δεκέμβριο. Μάλιστα,

σε αυτές τις εκτιμήσεις που έχουν καταλή-

ξει οι αξιωματικοί και η ηγεσία του υπουρ-

γείου φαίνεται ότι θα χτυπούσαν την ίδια

μέρα τον στόχο τους.

Βέβαια, δεν αποκλείεται τις επόμενες

μέρες να φανεί πως είχαν και μεγαλύτερο

στόχο. «Στην ανάληψη ευθύνης τον Δεκέμ-

βριο στα ΜΑΤ ανέφεραν πως μπορεί να

αποτύχαμε τώρα, αλλά δεν θα είναι πάντα

τυχεροί», λέει αξιωματικός της ΕΛΑΣ

στην «Political», κάτι που σημαίνει πως και

μόνο αυτές οι λέξεις που χρησιμοποίησαν

στοχοποιούν την έδρα των ΜΑΤ και για αυτό

γίνεται λόγος για «εκδικητικό χτύπημα»…

Έρχονται και άλλες συλλήψεις
Σίγουρα οι υπόλοιποι συνεργάτες της

ομάδας που ξεκληρίστηκε είναι σε κατά-

σταση πανικού. Η άμεση κινητοποίηση της

Αντιτρομοκρατικής από την πρώτη στιγμή

που έσκασε η σούπερ βόμβα αιφνιδίασε το

όποιο δίκτυο υπάρχει πίσω τους. Η προτε-

ραιότητα των αξιωματικών της Κρατικής

Ασφαλείας και της Αντιτρομοκρατικής εί-

ναι να «ξεδοντιάσουν» όλη την «ομάδα των

Αμπελόκηπων» και να εντοπίσουν τους συ-

νεργάτες τους σε Ελλάδα και εξωτερικό.

Οι διεθνείς επαφές τους, που είναι γνω-

στές έως τώρα, είναι σε επίπεδο «αναρχι-

κών ομάδων» άλλων χωρών όπως Γερμα-

νίας, Βελγίου και Αυστρίας. Όλες οι επαφές

που είχαν μέχρι την έκρηξη στο διαμέρισμα

έχουν μπει στο μικροσκόπιο, ενώ και στην

Ελλάδα δεκάδες μέλη της Αντιτρομοκρατι-

κής κάνουν ελέγχους σε σπίτια και στέκια

γνωστών αντιεξουσιαστών.

Τα σχεδιαγράμματα και οι σημειώσεις με

τις οδηγίες για το πώς θα παρασκευαστεί η

«θηριώδης βόμβα» βρέθηκαν τόσο μέσα

στο διαμέρισμα της οδού Αρκαδίας όσο και

σε άλλα σπίτια. 

Οι έρευνες της Αντιτρομοκρατικής «τρο-

μάζουν» με το ποσό στοχευμένες ήταν. Όλα

αυτά τα στοιχεία θα αξιοποιηθούν κατάλλη-

λα και οι συλλήψεις θα αυξηθούν. Τα σχε-

διαγράμματα που βρέθηκαν στο σπίτι του

ζευγαριού είναι μισοκαμένα και δεν

έχουν την πληροφορία για το στόχο. Είναι

περισσότερο οδηγίες για την παρασκευή

εκρηκτικών - και ήταν σε χαρτί και όχι σε

κάποια ηλεκτρονική μορφή αναζήτησης

για να μην αφήσουν ίχνη.

Τι έδειξαν οι έρευνες
σε τρεις οικίες και ένα όχημα

Ένα ακόμη δεδομένο που έχουν οι Αρχές

στα χέρια τους είναι πως αυτοί οι κατηγο-

ρούμενοι έχουν από πίσω τους συνεργάτες

της παλαιάς σχολής τρομοκρατών. Αυτή η

εκτίμηση προέρχεται κυρίως από τα ευρή-

ματα που έγραψε από την πρώτη μέρα η

«Political» αλλά και από τη χαρτογράφηση

των έμπειρων αξιωματικών που ήξεραν

πού να ψάξουν. «Δεν μπορεί να είναι μόνο

αυτοί οι τέσσερις. Σίγουρα υπάρχουν καθο-

δηγητής και άλλα άτομα με διακριτούς και

υποβοηθητικούς ρόλους», λέει αξιόπιστη

πηγή και συνεχίζει: «Είναι δικτυωμένοι

στον αντιεξουσιαστικό χώρο και αυτό φά-

νηκε και από τη συγκέντρωση προχθές

στον Ευαγγελισμό».

Ο αρχηγός της «ομάδας των Αμπελόκη-

πων» ήταν ο 36χρονος που διαμελίστηκε

από την έκρηξη και βρήκε φρικτό θάνατο.

Δεν ήταν όμως ο καθοδηγητής. Οι αξιωμα-

τικοί της Αντιτρομοκρατικής είναι στη φάση

συλλογής στοιχείων και σίγουρα υπάρχουν

πολλά δεδομένα που είναι «κρυμμένα»

στην Κατεχάκη… και έτσι πρέπει!

Τα δύο όπλα που έχουν βρεθεί έως τώρα

είναι καθαρά, δεν έχουν χρησιμοποιηθεί σε

κάποιο χτύπημα. Ίσως όμως να έχουν…

εμφανιστεί. Σε κάποια ληστεία ή σε άλλη

παράνομη δραστηριότητα. Οι έρευνες

έχουν επεκταθεί σε πολλά πεδία και ένα

από αυτά είναι το κλασικό «follow the mon-

ey». Μέχρι στιγμής έχουν πραγματοποιηθεί

έρευνες σε τρεις οικίες και ένα όχημα,

όπου μεταξύ άλλων βρέθηκαν και κατα-

σχέθηκαν εκτός από τα δύο πιστόλια με γε-

μιστήρες, πλήθος ψηφιακών πειστηρίων

(laptops, tablets και usbsticks), κινητών

τηλεφώνων, κάρτες SIM, καθώς και μέσα

αλλοίωσης των χαρακτηριστικών του προ-

σώπου, όπως περούκες και ολοπρόσωπες

μάσκες, πλήθος κλειδιών, χειρόγραφες

σημειώσεις και σχεδιαγράμματα. 

Στην παλαιά γενιά
τρομοκρατών

αναζητούν
τον καθοδηγητή

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη

Συνελήφθη χθες και η 30χρονη γυναίκα που είχε παραλάβει 
τα κλειδιά της γιάφκας στους Αμπελόκηπους 

- Τα ευρήματα της Αντιτρομοκρατικής

Πιστόλια με γεμιστήρες, ολοπρόσωπες μάσκες, περούκες, ψηφιακά πειστήρια (laptops, tablets 
και usbsticks), κινητά τηλέφωνα, κάρτες SIM, πλήθος κλειδιών, χειρόγραφες σημειώσεις 

και σχεδιαγράμματα με τις οδηγίες για το πώς θα παρασκευαστεί η «θηριώδης βόμβα» 
βρέθηκαν στο διαμέρισμα της οδού Αρκαδίας στους Αμπελόκηπους
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Όλες οι κινήσεις των μελών που έχουν συλ-
ληφθεί θα μπουν στο μικροσκόπιο και πολύ
γρήγορα θα έχουν αποτελέσματα. Όπως ανα-
φέρουν πληροφορίες, υπάρχουν συνομιλίες
πως ο 31χρονος που συνελήφθη θα πήγαινε
στην Αγία Παρασκευή το βράδυ της Πέμπτης
να αφήσει τα κλειδιά στη μητέρα του παιδιού
που είναι στην Ολλανδία. Αυτό ενισχύει τις
εκτιμήσεις πως τη βόμβα θα την «έβαζαν» το
ίδιο βράδυ… Το συμπέρασμα που βγάζουν οι
ερευνητές είναι πως θα έφευγαν από εκεί με τη
βόμβα και θα ξενοίκιαζαν το διαμέρισμα μη
αφήνοντας κάποιο ίχνος πίσω τους. Μάλιστα,
όπως φαίνεται, στο σπίτι «εγκαταστάθηκαν» 10
μέρες πριν από την έκρηξη και εκεί γίνονταν οι
προπαρασκευαστικές ενέργειες για την κατα-
σκευή της βόμβας και το χρησιμοποιούσαν
προφανώς ως ορμητήριο για τον στόχο που
βρισκόταν σε κοντινή απόσταση. Οι ερευνητές
όμως ψάχνουν για συγκεκριμένα αυτοκίνητα
και μηχανές. Οι πληροφορίες κάνουν λόγο για
στοιχεία που δείχνουν πως αφού θα μετέφε-
ραν τη βόμβα με τα πόδια, το σχέδιο διαφυγής
περιελάβανε την απομάκρυνση από το σημείο
με διαφορετικά μέσα. Άρα η ομάδα κρούσης
θα ήταν περισσότερα από τέσσερα άτομα.

Χειροπέδες στην «Ολλανδέζα»
Το προφίλ των συλληφθέντων εξέπληξε δυ-

σάρεστα. Νεαροί άνθρωποι με σπουδές και
κοινωνική θέση που δεν συνάδει με τη ζωή των
αντιεξουσιαστών. Ο άνδρας που τινάχτηκε στον
αέρα από τη σούπερ βόμβα είναι γιος διακε-
κριμένων γιατρών από τα Βριλήσσια, με σπου-
δές στην Κοινωνιολογία, μεταπτυχιακό στους
ηλεκτρονικούς υπολογιστές και ειδίκευση
στην τεχνητή νοημοσύνη. Οι κάτοικοι της πο-
λυκατοικίας σχεδιάζουν να κινηθούν νομικά
και, όπως μας μετέφερε ιδιοκτήτης άλλου δια-
μερίσματος, ίσως τεθεί θέμα
αποζημίωσης από τις οικογένειες των τρομο-
κρατών. Όπως μας ανέφερε χαρακτηριστικά,
«αυτοί είναι οι υπαίτιοι που τόσες οικογένειες
έχουν μείνει χωρίς σπίτι»…

Η σοβαρά τραυματισμένη 32χρονη έμενε σε
διαμέρισμα χωρίς συμβόλαιο στα Εξάρχεια μα-
ζί με τον 31 ετών άνδρα που παραδόθηκε αυτο-
βούλως. Πρόκειται για μηχανολόγο μηχανικό
που έχει καταγραφεί σε κάμερες να τρέχει έξω
από το διαμέρισμα λίγα δευτερόλεπτα μετά την
έκρηξη. Μάλιστα από την πρώτη μέρα είχε
ακουστεί πως την ώρα που βγήκε από την είσο-
δο φώναζε σε έξαλλη κατάσταση «τι έκανε ο
μ@@@ς». Αυτό για τους ερευνητές είναι η ξε-
κάθαρη απόδειξη πως ήξερε πολύ καλά τι κρύ-
βεται μέσα στο διαμέρισμα του 3ου ορόφου. Η
30χρονη που βρισκόνταν στην Ελβετία και για
την οποία είχε εκδοθεί διεθνές ένταλμα σύλλη-
ψης βρισκόταν υπό διακριτική παρακολούθηση
και συνελήφθη χθες το απόγευμα.

Οι άνδρες της Αντιτρομοκρατικής την απο-
καλούσαν «Ολλανδέζα» και ο ρόλος της φαίνε-

ται να είναι πιο πολύπλοκος απ’ ό,τι είχε φανεί
αρχικά, ενώ ήταν αυτή που είχε παραλάβει τα
κλειδιά του διαμερίσματος-γιάφκα της οδού
Αρκαδίας στους Αμπελόκηπους.

Σχηματίστηκαν δικογραφίες
Σύμφωνα με τα πρώτα στοιχεία φαίνεται πως

είχε αναλάβει τις «διεθνείς» συνεργασίες με
ομάδες αντιεξουσιαστών του εξωτερικού. Αυτό
είναι κάτι που ελέγχουν πλέον οι αξιωματικοί
σε βάθος. Αυτοί οι τέσσερις που αποτελούσαν
την ομάδα των Αμπελόκηπων φέρονται ως οι
πρωτεργάτες που έστησαν το νέο δίκτυο της
τρίτης γενιάς τρομοκρατών με τον καθοδηγητή
που αναζητά η Αντιτρομοκρατική. Ο καθοδη-
γητής ίσως είναι ένα από τα δύο άτομα
που αναζητούν οι αναλυτές της Αντιτρομοκρα-
τικής, καθώς εκτιμούν ότι υπάρχουν τουλάχι-
στον δύο αταυτοποίητα μέλη, τα οποία προ-
σπαθούν να εντοπίσουν μέσω καμερών που
υπήρχαν στην περιοχή των Αμπελοκήπων αλλά
και στιγμάτων κινητών τηλεφώνων.

Η Αντιτρομοκρατική ανακοίνωσε ότι σχημα-
τίστηκε δικογραφία για συμμετοχή σε τρομο-
κρατική οργάνωση και κατά περίπτωση τέλεση
τρομοκρατικών πράξεων σε βάρος των τριών
ατόμων, του 31χρονου άνδρα και των δύο γυ-
ναικών ηλικίας 33 και 30 ετών αντίστοιχα.

Σύλληψη πρώην μέλους
των «Πυρήνων της Φωτιάς»

Στη σύλληψη ενός πρώην μέλους της οργά-
νωσης «Συνωμοσία Πυρήνων της Φωτιάς» με
την κατηγορία ότι αποπειράθηκε να σκοτώσει
τον θείο του προχώρησαν το απόγευμα της πε-
ρασμένης Παρασκευής (1/11) στελέχη της Υπο-
διεύθυνσης Ασφάλειας Βορειοανατολικής Ατ-
τικής. Πρόκειται για 34χρονο που φέρεται να
εισήλθε στο σπίτι του 84χρονου θείου του και
να του επιτέθηκε με μαχαίρι τραυματίζοντάς
τον σοβαρά. Στη συνέχεια τράπηκε σε φυγή,
ενώ ο ηλικιωμένος μεταφέρθηκε στο νοσοκο-
μείο «Γεννηματάς» με τραύματα στον λαιμό και
στο σώμα.

Το προφίλ της «ομάδας
των Αμπελοκήπων»

Η
ικανοποίηση του υπουργού για την άμεση κινητοποίηση των Αρχών φάνηκε

και στη συνέντευξη που παραχώρησε στον τηλεοπτικό σταθμό ΣΚΑΪ. Η ύπαρξη

της «σούπερ βόμβας» για την οποία έκανε λόγο η «Political» επιβεβαιώθηκε,

καθώς ο Μιχάλης Χρυσοχοΐδης μετά τα πρώτα ευρήματα την αποκάλεσε «θηριώδη

βόμβα». «Ήταν μια θηριώδης βόμβα που ετοιμαζόταν, η οποία αποτελούνταν από συμ-

πυκνωμένη εκρηκτική ύλη, με την ακριβή σύσταση να φανερώνεται από τα εργαστήρια

τις επόμενες ώρες. Το βέβαιο είναι από την καταστροφή που προκάλεσε ότι ουσιαστικά

κατέστησε μια ολόκληρη πολυκατοικία ακατάλληλη

για διαμονή. Μάλιστα, εκεί μέσα, εκτός από οικογέ-

νειες, υπήρχαν και ανάπηροι άνθρωποι και τίθεται

ζήτημα στέγασης. Το σίγουρο είναι ότι αν η βόμβα

έσκαγε, θα προκαλούσε μεγάλη καταστροφή και

όπως φαίνεται η ενέργεια ήταν προγραμματισμένη

να γίνει άμεσα», είπε ο υπουργός. Όσα δήλωσε επι-

βεβαιώνουν τις πληροφορίες που σας παρουσίασε η

«Political» στο φύλλο του Σαββάτου.

«Κάποια νέα παιδιά φιλοδοξούν να γίνουν η τρίτη φουρνιά τρομοκρατών στην Ελλάδα»,

εκτίμησε ο υπουργός Προστασίας του Πολίτη. Όπως σημείωσε αρχικά ο υπουργός: «Είναι

κρίμα αυτήν τη στιγμή μια μάνα να θρηνεί την απώλεια του γιου της, ενός νέου παιδιού,

κι αυτό είναι τραγικό, όπως επίσης μια άλλη μάνα δίνει μάχη μαζί με την κόρη της στον

Ευαγγελισμό για να παραμείνει στη ζωή και να αποκατασταθεί η υγεία της».

Σχετικά τους δράστες, ανέφερε πως «σε μια εποχή που είναι εντελώς διαφορετική,

με εντελώς διαφορετικά χαρακτηριστικά, επιχειρούν ακριβώς με τον ίδιο τρόπο, ίδιο

modus operandi, αλλά και πολιτικά να κάνουν τα ίδια πράγματα και νομίζω ότι αυτό

είναι μια αποτυχία… Το αν υπάρχουν κι άλλοι πίσω από αυτό, θα το δείξει η έρευνα,

έχουν βρεθεί πολλά στοιχεία και τεκμήρια». Κατέληξε λέγοντας πως «η τρομοκρατία

και η δραστηριότητα των ανθρώπων δεν τελειώνει ποτέ. Απλώς έχουμε τελειώσει με

πολύ μεγάλες οργανώσεις που δημιούργησαν τεράστια προβλήματα στη χώρα… χρει-

άζεται επαγρύπνηση, διαρκής παρακολούθηση του προβλήματος αυτού γιατί συνδέεται

με πάρα πολλά ζητήματα, συνδέεται με την ανθρώπινη ζωή πρώτα και την προστασία

της, συνδέεται με τη σταθερότητα στη χώρα και τις εντυπώσεις που δημιουργούν τέ-

τοιου είδους γεγονότα, συνδέεται συνολικότερα με την κοινωνική ειρήνη. Άρα, λοιπόν,

χρειάζεται διαρκής παρακολούθηση και θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι οι υπηρεσίες

κάνουν πολύ καλά τη δουλειά τους», σημείωσε χαρακτηριστικά ο κ. Χρυσοχοΐδης.

Ν. Τσιλ.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ  
«Ήταν μια θηριώδης

βόμβα, ετοίμαζαν
άμεσο χτύπημα…»

«Κάποια νέα παιδιά
φιλοδοξούν να γίνουν

η τρίτη φουρνιά 
τρομοκρατών 
στην Ελλάδα»
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Κ
ακουργηματικές ευθύνες που οδήγησαν
στην τραγωδία και «παρασκηνιακές δια-
βουλεύσεις για να πέσουν στα μαλακά πο-

λιτικά πρόσωπα» κατήγγειλε η επικεφαλής της
Πλεύσης Ελευθερίας Ζωή Κωνσταντοπούλου.
Στην κατάθεσή της στο δευτεροβάθμιο δικαστή-
ριο μεταξύ άλλων υπογράμμισε ότι «υποβαθμί-

στηκε ποινικά η υπόθεση» και
πως «αυτό το έγκλημα δεν μπο-
ρεί να εξεταστεί αποκομμένο
από την πολιτική του διάσταση».
Για την ενημέρωση στο ΕΣΚΕ,
παρουσία του Αλ. Τσίπρα, η κυ-
ρία Κωνσταντοπούλου σημεί-
ωσε: «Παρότι γνώριζαν για νε-
κρούς, δεν είπαν τίποτα. Οι μη-
χανισμοί συγκάλυψης έδρασαν

από την πρώτη στιγμή. Δεν δημοσιοποιήθηκε τί-
ποτε για το ολοκαύτωμα, αλλά αποσιωπήθηκε η
κατάσταση για πολλές ώρες μέχρι να σκηνοθετη-
θεί η απόπειρα συγκάλυψης. Βλέπαμε στους δέ-
κτες μας σκηνοθετημένες παραστάσεις, ενώ άν-
θρωποι είχαν χαθεί ή χαροπάλευαν μέσα στη θά-
λασσα».

«Να παρέμβει εισαγγελέας»
Την ίδια ώρα σε μια ανατριχιαστική καταγγελία

προχώρησαν οι συγγενείς των νεκρών και οι εγ-
καυματίες της φονικής πυρκαγιάς στο Μάτι. Υπο-
στηρίζουν ότι στον ομαδικό τάφο που βρίσκεται
στο Νεκροταφείο της Νέας Μάκρης έχουν εντα-
φιαστεί τμήματα από αταυτοποίητες σορούς μαζί
με καμένα ζώα και προσωπικά αντικείμενα των
θυμάτων. «Είναι ύβρις στους νεκρούς μόνο και
μόνο να φαντάζεσαι ότι κάποιο μέλος από τους
οικείους σου βρίσκεται σε εκείνο τον τάφο. Είναι
ύβρις, αν υπάρχουν ανθρώπινα οστά, να υπάρ-
χουν και οστά από ζώα», δήλωσε ο γραμματέας
του Συλλόγου Συγγενών Θανόντων και Εγκαυμα-
τιών Άρης Χερουβείμ.

Ο σύλλογος επικαλείται ένα έγγραφο στο οποίο
εμφανίζεται στέλεχος της Διεύθυνσης Αντιμετώ-

πισης Εγκλημάτων Εμπρησμού στις 27/9/2018 να
ζητεί από την Εισαγγελία Πρωτοδικών Αθηνών
«να μεριμνήσει για τις ενέργειες που πρέπει να
πραγματοποιηθούν για την ταφή τμημάτων αν-
θρωπίνων σορών και βιολογικού υλικού καθώς
και ζωικών οστών, όπως και για την καταστροφή
καμένων προσωπικών αντικειμένων» και να κα-
ταλήγει ότι «για τον ανωτέρω λόγο πραγματοποι-

ήθηκε προφορική επικοινωνία με τον δήμαρχο
Μαραθώνα, ο οποίος διατίθεται στην παραχώρη-
ση συγκεκριμένου χώρου στο Νεκροταφείο Μα-
ραθώνα για την ταφή των προαναφερόμενων».

«Ελπίζω να μην είναι
πιο πολλά τα θύματα»

Ο Νίκος Γιαννόπουλος, ο οποίος έχει χάσει τη

μητέρα του στον πύρινο
όλεθρο, δηλώνει: «Ελπί-
ζω και φαντάζομαι να μην
είναι μεγαλύτερος ο αριθμός των
θυμάτων. Τι θα πει αταυτοποίητα μέλη; Αν είναι
μέλη της δικής μου οικογένειας, θα πρέπει να τα-
φούν με σεβασμό εκεί που είναι και οι υπόλοιποι.
Θα πρέπει να επιληφθεί ο εισαγγελέας, να γίνει
εκταφή και να προχωρήσουμε σε διερεύνηση τι
είναι αυτός ο ομαδικός τάφος και τι περιέχει».

Ο σύλλογος των συγγενών θυμάτων εκφράζει
φόβους ότι οι νεκροί στη φωτιά μπορεί να είναι
περισσότεροι από 104 και καταγγέλλουν ότι έχουν
γίνει λάθη ακόμη και στην ταυτοποίηση των σο-
ρών. «Στον πρώτο βαθμό κάποια κυρία που έχασε
τη μητέρα της και τον πατέρα της στο Μάτι κατέθε-
σε ότι κάποιο βράδυ και αφού τους είχε κηδέψει,
την πήρε ένας συγκεκριμένος κύριος που αναφέ-
ρεται στα συγκεκριμένα έγγραφα και της είπε “ξέ-
ρετε, έχουμε κάνει λάθος και σας έχουμε δώσει
τη σορό ενός άλλου ανθρώπου και όχι του πατέρα
σας και να έρθουν το βράδυ κάποιοι μπρατσομέ-
νοι να κάνουμε τράμπα τα πτώματα”». 

Βέβαια, η κυρία δεν το δέχθηκε, έγινε διά της
νομίμου οδού και με εντολή εισαγγελέα. Στο
δευτεροβάθμιο δικαστήριο άλλη κυρία που
έχασε τον πατέρα της και η ίδια τον ανακάλυψε
μέσα στο αυτοκίνητό του -είχαν μείνει μόνο τα
οστά- τον έθαψε και πρόσφατα έκαναν εκταφή
και διαπίστωσαν ότι υπήρχε μια σορός η οποία
είχε σάρκα και ρούχα και διαπίστωσε τελικά ότι
η σορός δεν ήταν του πατέρα της», καταγγέλλει
ο κ. Χερουβείμ.

Συγγενείς των νεκρών και των εγκαυματιών καταγγέλλουν πως 
στον ομαδικό τάφο του Νεκροταφείου της Νέας Μάκρης υπάρχουν

τμήματα από αταυτοποίητες σορούς, καμένα ζώα και προσωπικά
αντικείμενα των θυμάτων

Τα «μπράβο» Μητσοτάκη σε Χαρδαλιά για το ξεκλείδωμα του εμβληματικού έργου στο Φαληρικό Δέλτα
Ανάμεσα στα θέματα στα οποία αναφέρθηκε ο πρωθυπουρ-

γός στη μακροσκελή ανάρτησή του, όπως είθισται να κάνει κά-
θε Κυριακή στην ανασκόπηση της εβδομάδας, δεν θα μπορού-
σε να λείψει η αναφορά στο ξεκλείδωμα του εμβληματικού έρ-
γου στο Φαληρικό Δέλτα. Την περασμένη Τρίτη 29 Οκτωβρίου ο

Νίκος Χαρδαλιάς ανακοίνωσε πως το έργο ανά-
πλασης στον όρμο του Φαλήρου μπαίνει σε τρο-
χιά υλοποίησης, καθώς η Κομισιόν ενέταξε αυ-
τό το mega project στα ευρωπαϊκά έργα, εγκρί-
νοντας τη χρηματοδότηση των 370 εκατ. ευρώ
του προϋπολογισμού του και μάλιστα με τα
πρώτα 93 εκατ. ευρώ να εκταμιεύονται ήδη από
το Ταμείο Συνοχής. Μια σημαντική εξέλιξη που
χαιρέτησε η Ηρώδου Αττικού. Το «μπράβο» Μη-
τσοτάκη στη διοίκηση Χαρδαλιά -και προσωπι-

κά στον περιφερειάρχη Αττικής- ήταν το αποτέλεσμα της σκλη-
ρής δουλειάς που προηγήθηκε, γεγονός που καθιστά τη μη-
τροπολιτική περιφέρεια της Αττικής εκ νέου αξιόπιστο εταίρο
απέναντι στα ευρωπαϊκά όργανα.

«Θα συνεχίσω με τα καλά νέα για ένα εμβληματικό έργο που
θα αλλάξει την εικόνα του παραλιακού μετώπου της Αθήνας»,

σημείωσε ο πρωθυπουργός κάνοντας ειδική αναφορά στον πε-
ριφερειάρχη Αττικής, σημειώνοντας πως στις κυβερνητικές
προσπάθειες για τη «διάσωση» του έργου συνέβαλε καθορι-
στικά ο Νίκος Χαρδαλιάς, τον οποίο και συνεχάρη.

Το έργο έπειτα από παλινωδίες και καθυστερήσεις της διοί-
κησης Πατούλη και παρά τις συνεχείς οχλήσεις και παρατηρή-
σεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την αξιοπιστία του προ-

ϋπολογισμού, ακόμη και για την επάρκεια της προηγούμενης
διοίκησης της περιφέρειας «ζωντανεύει» ξανά με σχέδιο, όρα-
μα, σοβαρότητα και μεθοδικότητα.

«Καταρτίσαμε έναν οδικό χάρτη και πραγματοποιήσαμε αλ-
λεπάλληλες τεχνικές συναντήσεις με τους εκπροσώπους της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και όλα τα εμπλεκόμενα μέρη», επε-
σήμανε ο περιφερειάρχης.

Ο μεγάλος στόχος επετεύχθη και οι προσπάθειες απέδωσαν
καρπούς και η επίτροπος Elisa Ferreira και η DG REGIO πεί-
στηκαν πως το πάρκο μπορεί να αποτελέσει πρότυπο για το
πώς οι αστικές επενδύσεις μπορούν να σχεδιαστούν με βιώσι-
μο, αισθητικό και χωρίς αποκλεισμούς τρόπο.

Η δημοπράτηση του έργου αναμένεται εντός του έτους και η
έναρξη λειτουργίας του πάρκου έως το τέλος του 2028, στο-
χεύοντας στην περαίωση και των συνοδών έργων το ίδιο διά-
στημα σε μια έκταση 541 στρεμμάτων, στην οποία θα αναπτυχ-
θούν χώροι πρασίνου με σχεδόν 3.000 δένδρα που θα φυτευ-
τούν δίπλα στη θάλασσα. Πρόκειται για έναν δημόσιο χώρο
πρασίνου που θα συνδέει τους ανθρώπους όλων των ηλικιών,
οι οποίοι θα έχουν ελεύθερη πρόσβαση σε πλήθος αθλητικών,
εκπαιδευτικών και δημιουργικών δραστηριοτήτων.

Γράφει η Λία
Κοντοπούλου
liakontopoulou@gmail.com

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com

Η ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ ΚΑΤΑΓΓΕΛΛΕΙ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΤΣΙΠΡΑ ΓΙΑ ΤΟ ΜΑΤΙ:

«Σιωπή μέχρι να σκηνοθετηθεί
η απόπειρα συγκάλυψης»
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4ΑμεΑ: Ψήφισμα για σύνταξη γονέα παιδιού με αναπηρία
Το Πανελλαδικό Υποστηρικτικό & Κοινω-

νικό Δίκτυο 4ΑμεΑ διοργανώνει συζήτηση
στο θέατρο «Βέμπο» τη Δευτέρα 25 Νοεμ-
βρίου 2024 στις 18.30 με θέμα «Συνταξιοδό-
τηση γονέα παιδιού με αναπηρία», όπου θα
παρουσιαστούν οι προτάσεις του δικτύου
και θα τις αναλύσουν οι προσκεκλημένοι
ομιλητές.

Το 4ΑμεΑ δημιουργήθηκε από την ηθο-
ποιό Νένα Χρονοπούλου και τον σύζυγό της
παλαίμαχο ποδοσφαιριστή Τάσο Μητρό-
πουλο, γονείς παιδιού με ειδικές ικανότη-
τες, και αγωνίζεται για τα δικαιώματα αν-

θρώπων με αναπηρία. Τον Ιούλιο του 2024,
ο φορέας παρουσίασε ένα δημόσιο ψήφι-
σμα για την απόκτηση σύνταξης γονέα παι-
διού με αναπηρία συγκεντρώνοντας περισ-
σότερες από 17.000 υπογραφές οικογενει-
ών της ευπαθούς ομάδας.

«Μετά από σωρεία μηνυμάτων στήριξης
της συγκεκριμένης πρωτοβουλίας του Δι-
κτύου 4ΑμεΑ από κάθε άνθρωπο με ευαι-
σθησία, αλλά και τεράστιας βιοποριστικής
ανάγκης χιλιάδων οικογενειών παιδιών
ΑμεΑ, προχωράμε στο επόμενο στάδιο για
την ανάδειξη του τόσο σοβαρού θέματος και

για την ορθή ενημέρωση από μια ομάδα αν-
θρώπων με γνώση και εμπειρία επάνω στον
τρόπο που πρέπει να προχωρήσουν ενωμέ-
νοι οι γονείς παιδιών ΑμεΑ, έτσι ώστε να
επιτευχθεί το δίκαιο ζητούμενό τους που
δεν είναι άλλο από την αξιοπρεπή διαβίωσή
τους», αναφέρει σχετική ανακοίνωση.

Στην ημερίδα θα μιλήσουν οι Κατερίνα
Νοτοπούλου, Παύλος Σαράκης,  Κώστας
Τσουκαλάς, Στέλιος Κυμπουρόπουλος, Κώ-
στας Δαμίγος καθώς και γονείς παιδιών με
αναπηρία από όλη την Ελλάδα, οι οποίοι θα
παρουσιάσουν τους λόγους για τους οποί-

ους η Πολιτεία οφείλει να δώσει προτεραι-
ότητα στο τόσο σοβαρό θέμα της «αξιοπρέ-
πειας» των ΑμεΑ.

ΓΙΩΡΓΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ 

«Εθνικοί μειοδότες οι αρχαιοκάπηλοι»

Τ
ριήμερο γεμάτο βραβεύσεις, διαλέξεις και ποικίλες
διακρίσεις για τον Γιώργο Τσούκαλη. Η αρχή έγινε το
Σάββατο 2 Νοεμβρίου στο Αρχαιολογικό Μουσείο

τού Πειραιά. Εκεί ο γνωστός ιδιωτικός ερευνητής και συγ-
γραφέας βραβεύτηκε για τον μακρόχρονο αγώνα του
ενάντια στην αρχαιοκαπηλία. 

Ήταν μια λαμπρή εκδήλωση η οποία διοργανώθηκε
από τον Πειραϊκό Σύνδεσμο, την Εφορία Αρχαιοτήτων
Πειραιά και Νήσων καθώς και από τον Δήμο Πειραιά και
πραγματοποιήθηκε υπό την αιγίδα του ομίλου για την
UNESCO Πειραιώς και νήσων αλλά και του International
Action Art.

Η αίθουσα του μουσείου ήταν ασφυκτικά γεμάτη. Πλή-
θος κόσμου έδωσε το «παρών». Πολλοί μάλιστα ήταν εκεί-
νοι που αναγκάστηκαν να παρακολουθήσουν την εκδήλω-
ση όρθιοι. Εντυπωσιακή ήταν και η ορχήστρα των βιολιών
που ενθουσίασε κοινό, ομιλητές αλλά και όλους τους επί-
τιμους καλεσμένους. 

Στο τέλος της εκδήλωσης, μετά τη συγκλονιστική ομι-
λία του Γιώργου Τσούκαλη που είχε θέμα της την αρχαι-
οκαπηλία, έγινε η βράβευσή του, ενώ παράλληλα τον τί-
μησε και ο όμιλος για την UNESCO Πειραιώς και Νήσων

με αφορμή τον αριθμό-ρεκόρ των 16.699 αρχαιοτήτων τις
οποίες έχει παραδώσει μετά από άοκνες προσπάθειες
και πάντοτε με δική του πρωτοβουλία εκεί που ανήκουν,
στην Πολιτεία.

Την Κυριακή 3 Νοεμβρίου ακολούθησε άλλη μια εκδή-
λωση της οποίας το θέμα ήταν σχετικό με το ναυάγιο του
πλοίου Μέντωρ, το οποίο μετέφερε τα γλυπτά του Παρθε-
νώνα. Η συγκεκριμένη εκδήλωση πραγματοποιήθηκε στα
πλαίσια του Money Show. Εκεί ο Γιώργος Τσούκαλης πρό-
σθεσε μια ακόμη βράβευση κι άλλη μια διάκριση στο βιο-
γραφικό του και στην πολύχρονη και επιτυχημένη πορεία
του. Η βράβευσή του έγινε για τον διαρκή αγώνα του κατά
της αρχαιοκαπηλίας.

«Ο πήχης έχει ανέβει πλέον πολύ ψηλά»
Η τρίτη εκδήλωση πραγματοποιήθηκε την ίδια ημέρα

στις 3.00 το μεσημέρι. Ο Γιώργος Τσούκαλης έδωσε το
«παρών» ως επίσημος προσκεκλημένος από την Πανελλή-
νια Εταιρεία Πολιτισμού και Τέχνης. Ο γνωστός ιδιωτικός
ερευνητής μίλησε σε γονείς και σε μικρά παιδιά για το ζή-
τημα της πολιτιστικής κληρονομιάς.Στο πλαίσιο της εκδή-
λωσης αυτής η πρόεδρος της Πανελλήνιας Εταιρείας Πο-
λιτισμού και Τέχνης Αναστασία Αντωνίου, παράλληλα με τη
βράβευσή του για το πλούσιο έργο του, του πρόσφερε κι
ένα ιδιαίτερο πορτρέτο του. Ο Γιώργος Τσούκαλης, ο οποί-
ος χαρακτηρίζει τους αρχαιοκάπηλους «εθνικούς μειοδό-
τες», δεν έκρυψε τη συγκίνησή του για τις διακρίσεις και
τις βραβεύσεις του και ευχαρίστησε τον Δήμο Πειραιά, την
Εφορία Αρχαιοτήτων Πειραιά και Νήσων, τον Πειραϊκό
Σύνδεσμο, καθώς επίσης και τους επιστήθιους φίλους του
Νίκο Ελευθερόγλου και Γιάννη Μαρωνίτη. Δεν παρέλειψε
επίσης να μιλήσει με πολύ θερμά λόγια και να ευχαριστή-
σει δημόσια την πρόεδρο της ΠΕΠΕ Αναστασία Αντωνίου.

«Ο πήχης έχει ανέβει πλέον πολύ ψηλά», δήλωσε ο
Γιώργος Τσούκαλης, επισημαίνοντας ότι ο αγώνας κατά
της αρχαιοκαπηλίας συνεχίζεται. 

Τρεις εκδηλώσεις γεμάτες από βραβεύσεις 
στον πασίγνωστο Έλληνα ερευνητή
που διακρίνεται για τον αγώνα του 

κατά της αρχαιοκαπηλίας και για την προστασία
της πολιτιστικής μας κληρονομιάς 
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στον Νίκο Τσούρτη

Α
υξημένη θνησιμότητα σε ψάρια
της οικογένειας Epinephelidae
(ροφοί, στήρες και σφυρίδες) πα-

ρουσιάζεται από τα μέσα Σεπτεμβρίου, με
μεγάλο αριθμό νεκρών ψαριών να εκβρά-
ζεται στις ακτές και να παρατηρούνται
ετοιμοθάνατα ψάρια στην επιφάνεια της
θάλασσας. Για το συγκεκριμένο πρόβλη-
μα μιλάει στην «Political» o υποψήφιος
διδάκτωρ Θαλάσσιας Βιολογία και Αλιευ-
τικής Δυναμικής Δημήτρης Πάφρας. 

Υπάρχουν αναφορές για νεκρούς
ροφούς, στήρες και σφυρίδες από
την Κρήτη και τις Κυκλάδες. Τι ακρι-
βώς συμβαίνει;  

Πράγματι, από τα μέσα Σεπτεμβρίου
έχουμε σοβαρές αναφορές για θνησιμό-
τητα σε ροφούς, στήρες και σφυρίδες,
κυρίως στις ακτές της Κρήτης, ειδικότερα
στον νομό Λασιθίου, αλλά και σε νησιά
των Κυκλάδων, όπως η Τήνος, η Σύρος
και η Άνδρος. Έχουν ξεβραστεί πολλά νε-
κρά ψάρια, ενώ υπάρχουν και αναφορές
για ετοιμοθάνατα που επιπλέουν στην
επιφάνεια της θάλασσας.

Ποιες είναι οι κύριες αιτίες πίσω από
αυτή την αυξημένη θνησιμότητα; 

Οι ενδείξεις δείχνουν ότι πρόκειται για
λοίμωξη από τον ιό Betanodavirus, ο
οποίος προκαλεί ιογενή εγκεφαλοπά-
θεια/αμφιβληστροειδοπάθεια στα ψάρια.
Ο ιός αυτός είναι ευρέως διαδεδομένος
στη Μεσόγειο και επηρεάζει έντονα τα
ψάρια της οικογένειας Epinephelidae,
που είναι ιδιαίτερα ευαίσθητα σε αυτόν. 

Πώς επηρεάζει αυτός ο ιός τη συμ-
περιφορά των ψαριών;

Τα ψάρια συνήθως εμφανίζουν συγκεκρι-
μένα συμπτώματα. Κινούνται αργά και
συχνά κάνουν σπειροειδείς κινήσεις στην
επιφάνεια της θάλασσας, ενώ πολλές φο-
ρές αναποδογυρίζουν λόγω της διόγκω-
σης της νηκτικής τους κύστης. Αυτή η κα-
τάσταση δείχνει ότι δεν είναι σε θέση να
κολυμπήσουν κανονικά. 

Έχουν παρατηρηθεί παρόμοια περι-
στατικά και στο παρελθόν; 

Ναι, παρόμοια περιστατικά καταγράφονται
σχεδόν κάθε φθινόπωρο, αλλά φέτος φαί-
νεται ότι η κατάσταση είναι πιο σοβαρή.
Αυτό μπορεί να σχετίζεται με τις περιβαλ-
λοντικές αλλαγές, όπως η αύξηση της θερ-
μοκρασίας των νερών ή άλλοι παράγοντες
που μπορούν να εντείνουν τη λοίμωξη.

Υπάρχει κίνδυνος για την ανθρώπινη
υγεία από αυτόν τον ιό; 

Ο Betanodavirus προσβάλλει αποκλειστι-

κά τα ψάρια και δεν μεταδίδεται στους αν-
θρώπους. Ωστόσο, τα νεκρά ψάρια που εκ-
βράζονται στις ακτές δεν πρέπει να κατανα-
λώνονται, καθώς μπορεί να έχουν αλλοι-
ωθεί και να προκαλέσουν προβλήματα
υγείας. 

Ποιες θα είναι οι επιπτώσεις της μα-
ζικής θνησιμότητας για το θαλάσσιο
οικοσύστημα και τις τοπικές κοινό-
τητες;

Η θνησιμότητα αυτή μπορεί να έχει σοβα-
ρές συνέπειες για το οικοσύστημα. Η μεί-
ωση των πληθυσμών των ροφών και άλλων
ειδών μπορεί να διαταράξει την αλιεία, η
οποία είναι ζωτικής σημασίας για τις τοπι-
κές κοινότητες. Η διαταραχή της βιοποικι-
λότητας μπορεί να έχει μακροχρόνιες συ-
νέπειες για την ισορροπία του θαλάσσιου
περιβάλλοντος. 

Έχουν υπάρξει συνδέσεις με ιχθυο-
καλλιέργειες στο παρελθόν. Ισχύει
αυτό και τώρα; 

Στο παρελθόν, οι εξάρσεις της νόσου είχαν
συχνά συνδεθεί με ιχθυοκαλλιέργειες.
Ωστόσο, στην παρούσα κατάσταση, οι πε-
ριοχές με τις εξάρσεις δεν γειτνιάζουν με
ιχθυοκαλλιέργειες, γεγονός που υποδει-
κνύει ότι ο ιός κυκλοφορεί φυσικά στο θα-
λάσσιο περιβάλλον.

Ποιες ενέργειες γίνονται από τις Αρ-
χές για να αντιμετωπιστεί αυτή η κα-
τάσταση; 

Οι Αρχές συνεργάζονται με πανεπιστημια-
κούς και ερευνητικούς φορείς για να πα-
ρακολουθήσουν το φαινόμενο. Συλλέγουν
δεδομένα, ώστε να κατανοήσουν την εξά-
πλωση του ιού και τους παράγοντες που
την ενισχύουν, ενώ παράλληλα αναζητούν
τρόπους για την προστασία των πληθυ-
σμών των ψαριών.

Ποιες προτάσεις έχετε για την προστα-
σία του θαλάσσιου περιβάλλοντος; 

Σημαντικό είναι να δημιουργηθούν θαλάσ-
σιες προστατευόμενες περιοχές και να
ενισχυθεί η παρακολούθηση των πληθυ-
σμών των ψαριών. Η ενημέρωση και η
ευαισθητοποίηση των αλιέων και των τοπι-
κών κοινοτήτων θα βοηθήσουν επίσης
στην παρακολούθηση της κατάστασης.

Πώς μπορούν οι πολίτες να συμβά-
λουν σε αυτή την προσπάθεια; 

Καλούμε τους πολίτες και τους αλιείς να
είναι σε εγρήγορση. Αν παρατηρήσουν νε-
κρά ή ασθενή ψάρια, θα πρέπει να το ανα-
φέρουν στις αρμόδιες αρχές. Η συνεργα-
σία όλων είναι σημαντική για τη διαχείριση
αυτού του ζητήματος και την προστασία
του θαλάσσιου οικοσυστήματος. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΑΦΡΑΣ

«Μπορεί να 
υπάρξουν σοβαρές

συνέπειες για
το οικοσύστημα»

Ο υποψήφιος διδάκτωρ Θαλάσσιας Βιολογίας και Αλιευτικής Δυναμικής
μιλάει για τους μαζικούς θανάτους σε ροφούς, στήρες 

και σφυρίδες στις ακτές της Κρήτης και των Κυκλάδων



Ε
λεύθεροι αφέθηκαν οι δύο 13χρονοι που συνελήφθησαν
ύστερα από καταγγελία ότι ανήρτησαν σε μέσο κοινωνι-
κής δικτύωσης μια ψεύτικη φωτογραφία στην οποία απει-

κονίζονταν γυμνές δύο 14χρονες συμμαθήτριές τους. Η εισαγγε-
λέας ποινικής δίωξης παρήγγειλε τη διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης από την Αστυνομία για να διαπιστωθεί αν οι ανήλικοι το
είχαν ξανακάνει στο παρελθόν και στο πλαίσιο αυτό κατασχέθη-
καν τα κινητά τους τηλέφωνα για να εξεταστούν εργαστηριακά.
Κατά πληροφορίες, τα αδικήματα που διερευνώνται είναι πλημ-
μεληματικής φύσεως και αφορούν την πορνογραφία ανηλίκων
όπως επίσης την παραβίαση προσωπικών δεδομένων.

Σύμφωνα με όσα έγιναν γνωστά, τα δύο κορίτσια απευθύνθη-
καν το περασμένο Σάββατο με τους γονείς τους στην Αστυνομία,
καταγγέλλοντας ότι φωτογραφία που είχαν αναρτήσει σε μέσο
κοινωνικής δικτύωσης, όπου οι ίδιες εμφανίζονταν κανονικά ντυ-
μένες, υπέστη επεξεργασία με αποτέλεσμα να φαίνονταν με γυ-
μνά σώματα. Η συγκεκριμένη επεξεργασμένη εικόνα μάλιστα
αναρτήθηκε σε διαδικτυακή ομάδα συνομιλιών μαθητών.

Από την αστυνομική έρευνα που ακολούθησε φαίνεται να προ-
έκυψε ότι ο ένας από τους ανήλικους απέστειλε τη φωτογραφία
στον άλλον, που με τη σειρά του την ανέβασε στη διαδικτυακή
ομάδα.
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Βαλίτσες για Ρόδο ετοιμάζουν
οι δήμαρχοι της Θεσσαλονίκης

Τις βαλίτσες τους για το νησί της Ρόδου ετοιμά-
ζουν οι δήμαρχοι της Θεσσαλονίκης προκειμένου
να συμμετέχουν στις εργασίες του συνεδρίου της
ΚΕΔΕ. Όλα τα προβλήματα της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης θα τεθούν επί τάπητος στις εργασίες που
ξεκινούν την ερχόμενη Πέμπτη, παρουσία της
Προέδρου της Δημοκρατίας Κατερίνας Σακελλα-
ροπούλου, της ηγεσίας του υπουργείου Εσωτερι-
κών αλλά και εκπροσώπων όλων των κομμάτων.
Το κύριο αγκάθι για τους δημάρχους είναι η οικο-
νομική στενότητα στα ταμεία, καθώς λόγω της
ακρίβειας και της μειωμένης χρηματοδότησης
δυσκολεύονται να τα βγάλουν πέρα.

Η ατάκα Γιαννούλη
για τη σύζυγό του

Στο θέατρο του πα-
ραλόγου που ζουν
άπαντες στον ΣΥΡΙΖΑ,
έφτασαν να αποκλεί-
σουν από τη διαδικα-
σία και τη Μαρία Αμα-
νατίδου, σύζυγο του
βουλευτή Γιαννούλη.
Ο ίδιος πάντως, σχο-
λιάζοντας τους σχετι-
κούς τίτλους των δη-
μοσιευμάτων, είπε:
«Δεν είναι η σύζυγος του βουλευτού Γιαννούλη,
είναι η Μαρία Αμανατίδου, μια ανεξάρτητη γυναί-
κα που 25 χρόνια κάνει πρωταθλητισμό στον χώ-
ρο της συγγραφής και του ραδιοφώνου και είμαι
τυχερός να προσδιορίζομαι εγώ ως σύζυγος της
Μαρίας Αμανατίδου». 

Σύνθημα νίκης στο ΕΕΘ
από τον Κουλουτμπάνη

Σύνθημα νίκης στις εκλογές του Επαγγελματι-
κού Επιμελητηρίου Θεσσαλονίκης έδωσε ο υπο-
ψήφιος πρόεδρος Θάνος Κουλουτμπάνης σε συ-
νάντηση του συνδυασμού «Ισχυροί Επαγγελμα-
τίες», του οποίου ηγείται. Η συνάντηση πραγματο-
ποιήθηκε σε αίθουσα ξενοδοχείου με αθρόα προ-
σέλευση υποψηφίων και υποστηρικτών του συν-
δυασμού. Άλλωστε, το ψηφοδέλτιο Κουλουτμπά-
νη είναι πλήρες με 111 υποψηφίους στον κλάδο
των Υπηρεσιών και άλλους 53 στον κλάδο των
Επαγγελματιών.

Ο καθείς τα δικά του...
Και στη Θεσσαλονίκη ζήσαμε το ίδιο φαινόμενο

να δίνει η κάθε πλευρά στον ΣΥΡΙΖΑ τα δικά της
αποτελέσματα. 112-107 υπέρ της έδωσε η πλευρά
των 87. Για πανικό έκανε λόγο η πλευρά Κασσελά-
κη. «Ο αληθινός αριθμός συνέδρων είναι 114 υπέρ
του Κασσελάκη και 93 υπέρ όλων των υπολοίπων.
Υπάρχουν άλλωστε τα πρακτικά που το αποδει-
κνύουν. Θα συνιστούσαμε ψυχραιμία και εγκρά-
τεια», σχολίαζαν.

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ
Τα μέλη του ελληνικού
Κοινοβουλίου που
ταξίδεψαν στις ΗΠΑ 
για τις εκλογές

Λίγο χρόνο για να απαθανατίσουν τη
στιγμή έξω από το Καπιτώλιο των ΗΠΑ
βρήκαν τα μέλη της ελληνικής κοινο-
βουλευτικής αποστολής ανάμεσα από
τις διαρκείς ενημερωτικές συνεδριά-
σεις των παρατηρητών του ΟΑΣΕ ενό-
ψει των κρίσιμων αμερικανικών εκλο-
γών. Σε αυτή την αποστολή συμμετέ-
χουν ο βουλευτής της Β’ Θεσσαλονί-
κης της ΝΔ Θεόδωρος Καράογλου, η
βουλευτής Καστοριάς της ΝΔ Μαρία
Αντωνίου και ο βουλευτής Β’ Πειραιώς
ΝΔ Δημήτρης Μαρκόπουλος.

Στάζει... μέλι για
τον μητροπολίτη 
Φιλόθεο
ο Ευάγγελος Βενιζέλος

Τα καλύτερα λόγια επιφύλαξε για τον
μητροπολίτη Θεσσαλονίκης Φιλόθεο ο
Ευάγγελος Βενιζέλος. «Με εντυπωσιά-
ζει ο τρόπος με τον οποίο έχει αναπτυχ-
θεί η σχέση σας με την πόλη και την εκ-
κλησιαστική σας επαρχία. Έχετε φέρει
έναν άλλον αέρα», ανέφερε από βήμα-
τος, με τον εξαιρετικά συμπαθή μητρο-
πολίτη να κοκκινίζει. 

Η αντίστροφη μέτρηση για τα Χριστούγεννα στη Θεσσαλονίκη
έχει ξεκινήσει… Η διοίκηση του Στέλιου Αγγελούδη συνεχίζει
τον σχεδιασμό της για τις γιορτές με στόχο την προσέλκυση επι-
σκεπτών από όλη τη χώρα και το εξωτερικό. 

Το άναμμα του χριστουγεννιάτικου δέντρου, εκτός συγκλονι-
στικού απροόπτου, θα πραγματοποιηθεί το Σάββατο 30 Νοεμ-
βρίου και θα συνδυαστεί με ένα ακόμη σημαντικό γεγονός της
πόλης: τη λειτουργία της βασικής γραμμής του μετρό. Από το

πρωί θα ξεκινήσουν οι συρμοί τα δρομολόγια για την εξυπηρέ-
τηση των επιβατών, ενώ το βράδυ θα ανάψει το δέντρο από τον
δήμαρχο. Η συγκεκριμένη ημερομηνία φαίνεται πως επιλέχθη-
κε ώστε να μπει η πόλη σε εορταστικούς ρυθμούς από νωρίς και
να τονωθεί η αγοραστική κίνηση στο κέντρο, καθώς ο Εμπορι-
κός Σύλλογος διοργανώνει για πρώτη φορά Λευκή Νύχτα, όπου
οι καταναλωτές θα μπορούν να πραγματοποιούν τα ψώνια τους
έως αργά το βράδυ.

Μετρό και άναμμα χριστουγεννιάτικου δέντρου την ίδια μέρα

Το σνομπάρισμα
βουλευτών στα...

ραντεβού με υπουργούς
Μπορεί ο Σταύρος Καλαφάτης να πασχίζει

να οργανώσει αυτές τις ενημερωτικές συναν-
τήσεις μεταξύ υπουργών και βουλευτών,
όμως οι «γαλάζιοι» της Θεσσαλονίκης κάθε
άλλο παρά ενδιαφέρον δείχνουν. Μάλιστα,
στην τελευταία συνάντηση με τον υπουργό
αναπληρωτή Εθνικής Οικονομίας και Οικονο-
μικών Νίκο Παπαθανάση μόνο δύο βουλευ-
τές έδωσαν το «παρών», ο Φάνης Παπάς από
τη Β’ Θεσσαλονίκης και ο Δημήτρης Κούβε-
λας από την Α’ Θεσσαλονίκης. Δικαιολογημέ-
να απών ήταν ο Θεόδωρος Καράογλου, ο
οποίος πετούσε για Αμερική.

Ελεύθεροι οι δύο 13χρονοι που κατηγορούνται
για πορνογραφία 14χρονων κοριτσιών
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Μείωση κατά 5% 
των δημοτικών τελών 
στον Δήμο Λυκόβρυσης-
Πεύκης

Κατά 5% θα είναι μειωμένα τα δημοτικά
τέλη το 2025 στον Δήμο Λυκόβρυσης-
Πεύκης για κατοικίες και μικρομεσαίες
επιχειρήσεις. Την απόφαση αυτή έλαβε
εσχάτως το δημοτικό συμβούλιο με ευ-
ρεία πλειοψηφία, κάνοντας αποδεκτή την
εισήγηση του δημάρχου Μάριου Ψυχάλη.
Να σημειωθεί ότι στη μείωση δημοτικών
τελών συνέτεινε και το γεγονός ότι κατα-
γράφηκαν από το Τμήμα Εσόδων του δή-
μου και τα 60.000 τμ που ήταν αδήλωτοι
επαγγελματικοί χώροι, γεγονός που ενι-
σχύει τα έσοδα του δήμου χωρίς επιπλέον
επιβάρυνση στους δημότες. Παράλληλα,
για το νέο έτος έχουν προβλεφθεί απαλ-
λαγές σε ευπαθείς κοινωνικές ομάδες.
Στην πρόβλεψη για μείωση των δημοτι-
κών τελών έχει συντείνει η αύξηση της
ανακύκλωσης με ταυτόχρονη μείωση της
ταφής απορριμμάτων, η εξοικονόμηση
του κόστους ενέργειας με τη χρήση φωτι-
στικού εξοπλισμού τύπου LED, αλλά και η
εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σωμάτων
στις σχολικές στέγες.

Νίκαια: Δωρεάν
πρόγραμμα αθλητισμού
στα σχολεία 

Δωρεάν πρόγραμμα αθλητισμού στα
σχολεία ξεκινά ο Δήμος Νίκαιας-Αγίου
Ιωάννη Ρέντη σε συνεργασία με την τοπική
Ένωση Συλλόγων Γονέων και Κηδεμόνων.
Έτσι, οι μαθητές των δημοτικών σχολείων
του δήμου θα έχουν την ευκαιρία να γνωρί-
σουν διαφορετικά αθλήματα όπως ποδό-
σφαιρο, καλαθοσφαίριση, πετοσφαίριση,
χειροσφαίριση, επιτραπέζια αντισφαίριση,
ρυθμική γυμναστική, τάε κβον ντο και πα-
ραδοσιακούς χορούς υπό την καθοδήγηση
γυμναστών. «Ο αθλητισμός δεν είναι προ-
νόμιο αλλά δικαίωμα για κάθε παιδί και ως
δήμος στοχεύουμε στη δημιουργία ευκαι-
ριών, ώστε κάθε μαθητής να έχει πρόσβα-
ση σε αθλητικές δραστηριότητες», αναφέ-
ρει ο δήμαρχος Νίκαιας-Αγίου Ιωάννη
Ρέντη Κωνσταντίνος Μαραγκάκης. Για πε-
ρισσότερες πληροφορίες οι γονείς μπο-
ρούν να απευθυνθούν στη Διεύθυνση
Αθλητισμού του δήμου.

Νομοθετική ρύθμιση για τη σφράγιση των κέντρων
διασκέδασης ζητά ο Χάρης Δούκας

Με επιστολή του προς τον υπουργό Εσωτερικών Θεόδωρο
Λιβάνιο, ο δήμαρχος Αθηναίων Χάρης Δούκας ζητά να συν-
ταχθεί νομοθετική ρύθμιση για ενίσχυση των αρμοδιοτήτων
των δήμων ως προς τον έλεγχο των κέντρων διασκέδασης και
των καταστημάτων υγειονομικού ενδιαφέροντος. Αφορμή
στάθηκε το πρόσφατο περιστατικό σε κέντρο διασκέδασης
στη λεωφόρο Βουλιαγμένης. Συγκεκριμένα, ο δήμαρχος
Αθηναίων Χάρης Δούκας ζητά από τον υπουργό Εσωτερικών να προχωρήσει σε νομο-
θετική ρύθμιση, ώστε να γίνεται «άμεση κι επιτόπου σφράγιση του κέντρου διασκέδα-
σης χωρίς τη δυνατότητα αναστολής», όταν διαπιστωθεί μετά από έλεγχο η έκθεση
ανηλίκου σε κίνδυνο. Επίσης, ζητά «την αυστηροποίηση των προϋποθέσεων χορήγη-
σης άδειας λειτουργίας τόσο στα κέντρα διασκέδασης όσο και γενικότερα στα Κέντρα
Υγειονομικού Ενδιαφέροντος».

Έως το 2027 η Παλλήνη 
θα διαθέτει υποδομή
αποχέτευσης

Τη δέσμευση να επιλύσει προβλήματα και παθογέ-
νειες δεκαετιών που κληρονόμησε από την προηγού-
μενη διοίκηση ανέλαβε ενώπιον του δημοτικού συμ-

βουλίου Παλλήνης ο δήμαρχος Χρήστος Αηδόνης (φωτό). Μεταξύ των προβλημάτων που πρέπει
να επιλυθούν είναι η υποδομή της αποχέτευσης, με τον δήμαρχο Παλλήνης να δεσμεύεται ότι, με
βάση τον υφιστάμενο προγραμματισμό, τον Απρίλιο του 2027 το έργο θα έχει ολοκληρωθεί. Εξή-
γησε ότι «υπάρχει μια εμπλοκή αυτή τη στιγμή στον κεντρικό αγωγό από τον Δήμο Χαλανδρίου»
και «λόγω των μεγάλων κυκλοφοριακών επιβαρύνσεων που δέχεται έχει μπλοκάρει τις εργα-
σίες του έργου». Όσον αφορά τον βρεφονηπιακό σταθμό στην περιοχή «Γαργηττός ΙΙ» ο ίδιος
ενημέρωσε ότι απαιτείται δαπάνη 400.000 ευρώ για τη συμμόρφωσή του στις σύγχρονες προ-
διαγραφές, καθότι από την προηγούμενη διοίκηση κατασκευάστηκε με προδιαγραφές του 2012
και εξ αυτού του λόγου δεν μπορεί να λάβει άδεια λειτουργίας. 

Τ
ο υπουργείο Εσωτερικών
αποφασίζει την επιχορήγηση
συνολικού ποσού έως

9.907.804,36 ευρώ σε δήμους της
χώρας, με χρέωση του λογαριασμού
του υπουργείου Εσωτερικών που τη-
ρείται στο Ταμείο Παρακαταθηκών
και Δανείων με τον τίτλο «ΥΠΕΣ -
ΚΑΠ για Δικαστικές Αποφάσεις» κα-
τόπιν ισόποσης μεταφοράς χρηματι-
κού ποσού σε αυτόν, από τον λογα-
ριασμό που τηρείται στο ίδιο Ταμείο με τίτλο «Λογαριασμός Οικονομικής Ενίσχυσης ΟΤΑ».

Το εν λόγω ποσό διατίθεται στους δήμους αποκλειστικά και μόνο για την εξόφληση απλή-
ρωτων υποχρεώσεών τους που απορρέουν από διαταγές πληρωμής και δικαστικές αποφά-
σεις που έχουν καταστεί τελεσίδικες έως την 24η Σεπτεμβρίου 2024 και αφορούν αξιώσεις
από προμήθειες αγαθών ή παροχή υπηρεσιών ή εκτέλεση έργων καθώς και αποζημιώσεις
από αδικοπραξία. Για την εξόφληση των υποχρεώσεών τους, οι επιχορηγούμενοι ΟΤΑ υπο-
βάλλουν κάθε φορά στη Διεύθυνση Οικονομικής και Αναπτυξιακής Πολιτικής - Τμήμα Επιχο-
ρηγήσεων Τοπικής Αυτοδιοίκησης του υπουργείου Εσωτερικών τις εντολές εξόφλησης,
σύμφωνα με τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία της παρ. 4 του άρθρου 5 της αριθμ.
49349/25.06.2024 (ΑΔΑ: 9ΚΚΓ46ΜΤΛ6-ΝΙΥ) απόφασης του υπουργού Εσωτερικών, όπως
τροποποιήθηκε και ισχύει. Οι εν λόγω εντολές εξόφλησης κατόπιν ελέγχου αποστέλλονται
για εκτέλεση στο Ταμείο Παρακαταθηκών και Δανείων, το οποίο προχωρά στην πληρωμή του
καθαρού ποσού προς τους τελικούς δικαιούχους και στη μεταφορά του συνολικού ποσού των
κρατήσεων και παρακρατήσεων προς τον επιχορηγούμενο ΟΤΑ για την άμεση απόδοσή τους. 

Αχαρνές: Σε φάση δημοπράτησης 
ο συλλεκτήριος αγωγός
Σε φάση δημοπράτησης βρίσκεται ο συλλεκτήριος αγωγός
στο κεντρικό Μενίδι, συνοδευόμενος από δεξαμενή ανά-
σχεσης. Πρόκειται για ένα ακόμη έργο αντιπλημμυρικής
θωράκισης προϋπολογισμού 30 εκατ. ευρώ που δρομολογεί
ο δήμαρχος Αχαρνών Σπύρος Βρεττός σε συνέχεια ενός
πλέγματος αντιπλημμυρικών παρεμβάσεων στην περιοχή.
Το υπό δημοπράτηση έργο έχει σκοπό την αποτροπή συσσώ-
ρευσης ομβρίων στον Κηφισό. Παράλληλα, σε εξέλιξη βρί-
σκεται η διευθέτηση του ρέματος της Καναπίτσας, μήκους
12 χιλιομέτρων, που ξεκινά από την Πάρνηθα, διασχίζει τους
Θρακομακεδόνες και καταλήγει στον Κόκκινο Μύλο.

ΥΠΕΣ: 9,9 εκατ. σε δήμους 
για απλήρωτες υποχρεώσεις

Επανέναρξη 
του Ανοιχτού Πανεπιστημίου
στον Δήμο Ηλιούπολης

Ο Δήμος Ηλιούπολης ενημέρωσε τους δη-
μότες και κατοίκους της πόλης ότι ο σημαντι-
κός θεσμός του Ανοιχτού Πανεπιστημίου επα-
νέρχεται στην πόλη για δεύτερη φορά μέσα σε
λιγότερο από έναν χρόνο μετά την ανάληψη της
δημοτικής αρχής από τη σημερινή διοίκηση.

Η επίσημη έναρξη του Ανοιχτού Πανεπιστη-
μίου για την περίοδο 2024-2025 θα πραγματο-
ποιηθεί στις 13 Νοεμβρίου 2024 στο Δημοτικό
Θέατρο «Μίκης Θεοδωράκης».

H νέα δημοτική αρχή είχε δεσμευτεί να επα-
ναφέρει τον θεσμό του Ανοιχτού Πανεπιστημί-
ου στον Δήμο Ηλιούπολης, ο οποίος είχε στα-
ματήσει από το 2019, με την εθελοντική συμμε-
τοχή εξεχουσών προσωπικοτήτων της επιστή-
μης, των γραμμάτων και των τεχνών.

Αξίζει να σημειωθεί ότι κατά τη διεξαγωγή
του Ανοιχτού Πανεπιστημίου τον Μάρτιο και
τον Απρίλιο του 2024 υπήρξε μεγάλη προσέ-
λευση και αποδοχή του κόσμου, ο οποίος αγ-
κάλιασε την επαναφορά του θεσμού με μεγάλο
ενδιαφέρον.

Συγκομιδή ελιάς στον Δήμο
Παπάγου-Χολαργού

Συλλογή καρπών από τα ελαιόδεντρα σχε-
διάζει στα τέλη Νοεμβρίου ο Δήμος Παπάγου-
Χολαργού με σκοπό την παραγωγή λαδιού, το
οποίο θα διατεθεί στις οικογένειες/μέλη του
Κοινωνικού Παντοπωλείου. Στη συγκομιδή ο
δήμος καλεί να λάβουν μέρος εθελοντικά πολί-
τες, μαθητές των σχολείων, πρόσκοποι και το-
πικοί σύλλογοι. 



Μ
ε εκπτώσεις έως 70% και υπό
συγκεκριμένες προϋποθέσεις
χιλιάδες ιδιοκτήτες καταπατη-

μένων ακινήτων σε ολόκληρη την επι-
κράτεια μπορούν να προχωρήσουν στην
κατοχύρωσή τους αποκτώντας τους σχε-
τικούς τίτλους. Η διαδικασία υποβολής

ξεκίνησε στις 30 Σεπτεμβρίου σε
κάποιες περιοχές της επικράτειας
και εδώ και μερικά 24ωρα το μέτρο
ισχύει για ολόκληρη τη χώρα. Η
πρόσβαση των ενδιαφερομένων
στο ηλεκτρονικό σύστημα γίνεται
αποκλειστικά μέσω του gov.gr στη
διεύθυνση https://aeda.apps.gov.
gr με τους κωδικούς Taxisnet. Τα

έξι SOS της διαδικασίας έχουν ως εξής:
1. Η δυνατότητα υποβολής της αίτη-

σης εξαγοράς από εξουσιοδοτημένο
πρόσωπο, το οποίο πρέπει να συμπλη-
ρώσει στο σύστημα τον ΑΦΜ του και να
επισυνάψει υπεύθυνη δήλωση εξου-
σιοδότησης από το gov.gr ή με βεβαί-
ωση γνησίου υπογραφής.

2. Βασική προϋπόθεση του δικαιώ-
ματος υποβολής αίτησης εξαγοράς εί-
ναι η άσκηση από τον ίδιο τον αιτούντα
ή τους δικαιοπαρόχους, επί δημοσίου
ακινήτου, αδιαλείπτως κατοχής επί 30
τουλάχιστον έτη με τίτλο, επί 40 τουλά-
χιστον έτη χωρίς τίτλο, εφόσον ο αιτών
χρησιμοποιεί το ακίνητο ως την κύρια
κατοικία του ή ως βοηθητικό χώρο αυ-
τής ή για να ασκεί τουριστική, βιοτεχνι-
κή, βιομηχανική, εμπορική ή αγροτική
δραστηριότητα και η δήλωση του ακι-
νήτου στο έντυπο Ε-9 για τα 5 τουλάχι-
στον έτη που προηγούνται της αίτησης
προκειμένου να είναι σαφές ότι οι αι-
τούντες θεωρούσαν πως το ακίνητο εί-
ναι δικό τους.

3. Τίθεται δεκαήμερη προθεσμία
για την ενημέρωση του αιτούντος σε
περίπτωση που λείπουν δικαιολογητι-
κά. Δεν ισχύει πλέον η απαίτηση για
προσκομιδή αεροφωτογραφιών, κα-
θώς δεν εξετάζεται πλέον η ύπαρξη ή
μη κτίσματος.

4. Επεκτείνεται η δυνατότητα του

Δημοσίου να αποφασίσει εξαίρεση από
το δικαίωμα εξαγοράς για λόγους δη-
μοσίου συμφέροντος. Τα αρμόδια
υπουργεία θα προσδιορίσουν αιτιολο-
γημένα τις περιοχές ή τα ακίνητα που
πρέπει να εξαιρεθούν της διαδικασίας
εξαγοράς.

5. Επισπεύδεται η προθεσμία υπο-
βολής της συναίνεσης της Εταιρείας
Ακινήτων του Δημοσίου σε 2 από 3 μή-
νες που προβλεπόταν αρχικά.

6. Το τίμημα της εξαγοράς θα υπο-
λογίζεται με βάση τις αντικειμενικές
αξίες των ακινήτων και κοινωνικά κρι-

τήρια (για ευπαθείς ομάδες, πολύτε-
κνους, άτομα με αναπηρία). 

Επιπρόσθετα, το τίμημα εξαγοράς σε
ειδικές περιπτώσεις αμφισβήτησης της
κυριότητας του δημόσιου ακινήτου
διαμορφώνεται με έκπτωση 50% για αι-
τούντα που έχει αναγνωριστεί από
πρωτοβάθμιο δικαστήριο ως κύριος
του ακινήτου ή έχει αναγραφεί ως κύ-
ριος στις πρώτες κτηματολογικές εγ-
γραφές και έχει ασκηθεί αγωγή από το
Δημόσιο ή δεν έχει παρέλθει η προθε-
σμία άσκησης αγωγής και 70% αν ο αι-
τών έχει ασκήσει ένδικο μέσο κατά δι-
καστικής απόφασης για την αναγνώρι-
ση της κυριότητας του ακινήτου έως τις
31/12/2022. 

Ειδική πρόβλεψη υπάρχει για ακίνη-
το που καλύπτει τις στεγαστικές ανάγ-
κες του αιτούντος ή του αρχικού δι-
καιοπαρόχου ως αποτέλεσμα μαζικής
εγκατάστασης πληθυσμιακών ομάδων
πριν από το 1964. 

Σε αυτή την περίπτωση το τίμημα αν-
τιστοιχεί στο 20% της αντικειμενικής
αξίας του ακινήτου.
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Ξεκίνησε η διαδικασία υποβολής των ηλεκτρονικών 
αιτήσεων - Πώς θα γίνει η εξαγορά

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Τα έξι SOS για
την κατοχύρωση
καταπατημένων

ακινήτων 

Νέα ισχυρή ώθηση στις επενδύσεις αναμένεται
να δώσει η υλοποίηση 271 σχεδίων, ύψους 858
εκατ. ευρώ, που εγκρίθηκαν από το υπουργείο
Ανάπτυξης. Οι επενδύσεις αυτές θα δημιουργή-
σουν 4.420 νέες θέσεις εργασίας σε δύο βασικούς
κλάδους αιχμής, τον τουρισμό και τη μεταποίηση,
στο πλαίσιο του αναπτυξιακού νόμου του 2022.
Πιο συγκεκριμένα, οι εγκρίσεις αφορούν 162
επενδύσεις στον τουρισμό και 109 στη μεταποί-
ηση. Οι επιχειρήσεις θα λάβουν 224 εκατ. ευρώ

ως επιχορήγηση και άλλα σχεδόν 178 εκατ. ευρώ
αντιστοιχούν σε φοροαπαλλαγές. Ιδιαίτερη στήρι-
ξη δίνεται στη Θεσσαλία, που έχει πληγεί από τον
Daniel, την Ανατολική Μακεδονία και τη Θράκη,
ενώ ικανοποιούνται σε πολύ μεγάλο βαθμό οι του-
ριστικές επενδύσεις τόσο στην Κρήτη όσο και στο
Νότιο Αιγαίο, όπου και είχαν υποβληθεί τα περισ-
σότερα αιτήματα. 

Σύμφωνα με τις δεσμεύσεις, εγκρίθηκαν όλα τα
επενδυτικά σχέδια του Νομού Έβρου, ενώ αναλο-

γικά και στις υπόλοιπες περιοχές της χώρας εγκρί-
θηκαν επενδυτικά σχέδια που θα συμβάλουν στην
περαιτέρω ανάπτυξή τους. Επισημαίνεται ότι για το
σύνολο των επενδυτικών σχεδίων που εγκρίθηκαν
υπάρχει εξασφαλισμένη πρόσβαση σε δανειακή
χρηματοδότηση με την εγγύηση του Ελληνικού
Δημοσίου από το ταμείο DELFI της Ελληνικής Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας. Στόχος είναι η βιώσιμη και
ισόρροπη ανάπτυξη σε όλη την Ελλάδα με ιδιαίτε-
ρη έμφαση στις παραμεθόριες περιοχές.

Πακτωλός 858 εκατ. ευρώ για 271 επενδυτικά σχέδια
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υξάνουν οι Έλληνες την ασφά-
λιση των ακινήτων τους. Αυτό
είναι το πρώτο συμπέρασμα

που διαφαίνεται από τα τελευταία στοι-
χεία που έχουν δοθεί στη δημοσιότητα
από τις ασφαλιστικές εταιρείες. Την ίδια
στιγμή όμως καταγράφεται και ένα δεύ-
τερο συμπέρασμα που λέει ότι η αύξη-
ση αυτή δεν ήταν ανάλογη των κινήτρων
που είχαν δοθεί από την κυβέρνηση. Το
βασικό κίνητρο ήταν η έκπτωση του
ΕΝΦΙΑ κατά 10%, ένα ποσοστό που είχε
ανακοινωθεί τον Ιούλιο πέρυσι, ενώ την
ίδια στιγμή ακόμη και οι καταστροφικές
πλημμύρες στη Θεσσαλία τον Σεπτέμ-
βριο του 2023 δεν φάνηκαν ικανές για
να δώσουν μια πιο δυναμική ώθηση στη
σύναψη τέτοιων συμβολαίων.

Η εικόνα μέχρι τώρα
Σύμφωνα με τα στοιχεία της μελέτης

που ολοκλήρωσε η Ένωση Ασφαλιστι-
κών Εταιρειών Ελλάδος για την ασφα-
λιστική εικόνα το 2023, ο αριθμός των
συμβολαίων ασφάλισης ακινήτων
έφτασε στο 1.126.906 από 968.501 το
2022, μια αύξηση της τάξης του 16%.
Χαμηλότερη ποσοστιαία αύξηση (στο
9,5%) παρουσίασε το ύψος των ασφαλι-
σμένων κεφαλαίων, τα οποία διευρύν-
θηκαν στα 132,78 δισ. ευρώ, από τα

121,25 δισ. το 2022. Αυτό που
τονίζουν παράγοντες της αγο-
ράς είναι ότι μπορεί μεν το 16%
της αύξησης συμβολαίων να
δείχνει σημαντικό ποσοστό,
στην ουσία όμως δεν είναι τό-
σο, καθώς επαυξάνει την πολύ
χαμηλή βάση εκκίνησης που
εξακολουθεί να έχει η ασφάλιση ακι-
νήτων στη χώρα μας, καθώς στην καλύ-
τερη περίπτωση τα ασφαλισμένα σπίτια
δεν ξεπερνούν το 18% και αυτά αναγκά-
ζονται οι ιδιοκτήτες τους να τα ασφαλί-
ζουν επειδή αυτή είναι η απαίτηση των
τραπεζών προκειμένου να τους δοθεί
στεγαστικό δάνειο.

Επιπλέον, οι ιδιοκτήτες που κατάφε-
ραν την προηγούμενη χρονιά να απο-
λαύσουν την έκπτωση του 10% του ΕΝ-
ΦΙΑ είναι ακόμη λιγότεροι, διότι ο νό-
μος απαιτεί η ασφάλιση να είναι πλή-
ρης και άρα, εκτός από τη φωτιά, θα
πρέπει να καλύπτει και τον σεισμό και
τα καιρικά φαινόμενα. Για τις ζημιές
από τον Εγκέλαδο ένα σημαντικό πο-

σοστό που αγγίζει το 30% δεν έχει
κάλυψη, ενώ για τις πλημμύρες το
ποσοστό των ακάλυπτων ακινή-
των είναι ακόμη μεγαλύτερο και
φτάνει στο 42,8%.

Εν αναμονή 
της νέας έκπτωσης

Αυτό που υπολογίζουν τώρα στις
ασφαλιστικές επιχειρήσεις είναι ότι
ο διπλασιασμός της έκπτωσης του
ΕΝΦΙΑ στο 20% για σπίτια έως την
αξία των 500.000 ευρώ θα δώσει μια
ώθηση στις ασφαλίσεις, καθώς πλέ-
ον η έκπτωση καλύπτει ουσιωδώς τη
δαπάνη του ασφαλιστηρίου. Όσον
αφορά τα ακριβότερα ακίνητα που
ήδη το 10% έκπτωσης στον ΕΝΦΙΑ
κάλυπτε το κόστος της ασφάλισης, η
απόφαση του κράτους και η ανακοί-
νωση ότι στο μέλλον δεν θα δώσει
ούτε ένα ευρώ σε περίπτωση νέων
καταστροφών για ακίνητα αξίας άνω
των 500.000 ευρώ αναμένεται να κά-
νουν αρκετούς ιδιοκτήτες να το ξα-

νασκεφτούν και να προχωρήσουν σε
πλήρη κάλυψη.

Αξίζει πάντως να αναφέρουμε ότι για
τα συμβόλαια που υπεγράφησαν κατά
το 2023, μέσα στο ίδιο έτος δηλώθηκαν
16.685 ζημιές, εκ των οποίων σχεδόν οι
μισές ζημιές (το 54,3%) αφορούσαν κα-
τοικίες και οι υπόλοιπες λοιπούς κιν-
δύνους. Οι αποζημιώσεις που κατα-
βλήθηκαν έφτασαν στα 61,1 εκατ. ευρώ
και τα 11 εκατ. κατευθύνθηκαν στην
αποζημίωση κατοικιών.

Τέλος, να τονίσουμε ότι είναι ξεκά-
θαρο ότι οι ασφαλισμένοι που αντιμε-
τώπισαν φυσικές καταστροφές βρί-
σκονται σε σαφώς καλύτερη θέση συγ-
κριτικά με όσους δεν είχαν ασφαλίσει
την περιουσία τους και αυτό διότι οι
αποζημιώσεις συμβάλλουν σημαντικά
στην κάλυψη του κόστους των ζημιών,
ενώ παράλληλα βοηθούν στην ομαλή
συνέχιση της ζωής των ιδιοκτητών μετά
την καταστροφή. Ωστόσο, οι ειδικοί λέ-
νε ότι η σωστή ασφάλιση περιουσίας
απαιτεί λεπτομερή και πλήρη περιγρα-
φή των στοιχείων του σπιτιού ή της επι-
χείρησης, συνοδευόμενη κατά προτί-
μηση από φωτογραφίες. Με αυτό τον
τρόπο διασφαλίζεται η ομαλή λήψη της
αποζημίωσης και αποφεύγονται παρε-
ξηγήσεις και καθυστερήσεις.

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Με χαμηλούς ρυθμούς ανταποκρίθηκαν οι ιδιοκτήτες ακινήτων
στην περσινή έκπτωση 10% που είχε ανακοινώσει η κυβέρνηση,
αλλά ο διπλασιασμός της αναμένεται να ωθήσει τις ασφαλίσεις

Αύξηση στα ασφαλιστήρια
φέρνει η έκπτωση στον ΕΝΦΙΑ



ΤΡΙΤΗ 5 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΕΛΛΑΔΑ39

inside job

Ο
ΙΚ

Ο
Ν

Ο
Μ

ΙΑ

Σ
ε μήνα προσφορών έχει αναδειχτεί πλέον ο
Νοέμβριος λόγω της ένταξης της Black Fri-
day στο καταναλωτικό ημερολόγιο, με τις

αλυσίδες λιανικής, όμως, να διευρύνουν συνεχώς
το διάστημα των προσφορών, με αφορμή την ξενό-
φερτη καταναλωτική γιορτή. Έτσι, στη χώρα μας
αντί να έχουμε μία ημέρα ξεπουλήματος στις 29
Νοεμβρίου, έχουμε καταλήξει να έχουμε μία πε-
ρίοδο προσφορών που φέτος αναμένεται να επε-
κταθεί ακόμη και πέρα από την τελευταία Δευτέρα
του Νοεμβρίου και να φτάσει μέχρι και τις πρώτες
ημέρες του Δεκεμβρίου. 

Σύμφωνα πάντως με την εμπειρία που έχει κα-
ταγραφεί σε ό,τι αφορά τις τιμές κατά την περίοδο
της Black Friday, οι στατιστικές δείχνουν ότι στην
αγορά εμφανίζεται ένας
αριθμός από προϊόντα-
κράχτες που έχουν εκπτώ-
σεις από 30% έως και 50%,
υπάρχουν πολλά προϊόντα
με μικρότερες εκπτώσεις
που δεν ξεπερνούν το 10%
και τελικά υπάρχουν αρ-
κετά προϊόντα τα οποία
ακολουθούν την πορεία
του πληθωρισμού και άρα
καταγράφουν ακόμη και
αυξήσεις μέσα στον μήνα
Νοέμβριο.

Προθέρμανση
Ήδη πάντως οι μεγάλες αλυσίδες, θέλοντας να

βάλουν τους καταναλωτές στο κλίμα του μήνα,
ξεκίνησαν τις προωθητικές ενέργειες για κάποι-
ους κωδικούς, δίνοντας τον τόνο του Νοεμβρίου
και στοχεύοντας στην αντιστροφή της εικόνας
που είχε η αγορά κατά το τέλος του καλοκαιριού.
Σύμφωνα με τα τελευταία στοιχεία της Στατιστι-
κής Υπηρεσίας, τον Αύγουστο το λιανεμπόριο εί-

χε πτώση τζίρου κατά 1,8% και σημαντική πτώση
όγκου κατά 5,2%. Κι αυτό παρά το γεγονός ότι ο
τουρισμός παρείχε στήριξη στην ένδυση και
υπόδηση. 

Σύμφωνα πάντως με πρόσφατη ερευνά για τις
αμερικανόφερτες καταναλωτικές πρακτικές, οι
Έλληνες εμφανίζονται διχασμένοι ως προς την
αγορά κατά τις ημέρες της Black Friday ή της Cy-
ber Monday, της ημέρας δηλαδή που γίνονται προ-
σφορές σε είδη υψηλής τεχνολογίας. Φαίνεται
λοιπόν ότι το 50% είναι αποφασισμένο να κάνει κά-
ποια αγορά τις ημέρες αυτές, με τα ποσοστά να γί-
νονται υψηλότερα όσο μικραίνουν οι ηλικίες. Οι
νέοι ηλικίας 18-29 ετών θέλουν να κάνουν αγορές
εκείνες τις ημέρες σε ποσοστό 65%, ενώ στις ηλι-

κίες των 40-49 ετών το πο-
σοστό συγκρατείται και
φτάνει στο 54%. 

Σε αυτή την περίοδο
πάντως που η αγορά προ-
ετοιμάζεται για την Black
Friday, μεγάλη σημασία
παίζουν τα στοιχεία που
προέρχονται από το ηλε-
κτρονικό μάρκετινγκ με
τις εταιρείες να αναλύουν
τα στοιχεία των αναζητή-
σεων στο διαδίκτυο, αλλά

και των προτιμήσεων που δηλώνουν οι κατανα-
λωτές όταν εγγράφονται στα διάφορα newslet-
ters που αποστέλλουν οι μεγάλες αλυσίδες. Αυτό
πάντως που παίζει τη μεγαλύτερη σημασία για
την αγορά αυτές τις ημέρες είναι η καταγραφή
των τιμών και η σύγκρισή τους, αλλά και το δια-
θέσιμο εισόδημα των καταναλωτών, το οποίο τε-
λικά θα παίξει τον βασικότερο ρόλο στην απόφα-
ση κάποιου να μπει σε ένα κατάστημα και να κά-
νει εκτεταμένες αγορές εκμεταλλευόμενος τις
προσφορές του Νοεμβρίου.

Χαμός
Οι αγορές έπαιζαν το χαρτί Τραμπ τις προηγούμενες εβδομά-
δες και έτσι ανέβαινε το δολάριο. Χθες το παιχνίδι γύρισε και
είναι πάλι όλα ίσα βάρκα ίσα νερά. Μοιραία το αμερικανικό νό-
μισμα δέχτηκε πιέσεις, καθώς υπάρχουν πολλοί άνθρωποι που
είναι ακόμη αναποφάσιστοι για το αν μια νίκη Τραμπ είναι κάτι
θετικό για το δολάριο ή αρνητικό. Την ίδια στιγμή οι αναλυτές
ποντάρουν σε μείωση των επιτοκίων από την Ομοσπονδιακή
Τράπεζα την Τετάρτη, μία ημέρα μετά τις εκλογές. Η κίνηση ερ-
μηνεύεται ως επίδειξη ανεξαρτησίας που αδιαφορεί για το ποι-
ος θα νικήσει στις εκλογές, καθώς και οι δύο υποψήφιοι έχουν
προαναγγείλει κινήσεις που αναμένεται να ενισχύσουν τον
πληθωρισμό. Η αβεβαιότητα πάντως προβληματίζει και τις
αγορές πετρελαίου και μετά τις απειλές του Ιράν κατά του Ισ-
ραήλ, ο μαύρος χρυσός ξεπέρασε και πάλι τα 75 δολάρια το βα-
ρέλι με άλμα 3%. Χαμός, δηλαδή.

Εμείς και τα θηρία
Την ελληνική ανακηρύσσει ως την οικονομία με το καλύτερο γύρισμα στην

Ευρωζώνη μετά την πανδημία η Citigroup. Η τράπεζα καταγράφει μια συνεχή

σταδιακή ανοδική πορεία για το ΑΕΠ της Ελλάδας, τη στιγμή που άλλες δυνα-

τές οικονομίες της Ευρώπης ή μένουν στάσιμες από το 2021 (όπως η Γερμα-

νία) ή μετά από ένα δυναμικό άλμα μετά την πανδημία χάνουν τη δυναμική

τους μετά το 2022. Μία τέτοια είναι η Ολλανδία. Την ίδια ώρα προβλήματα

χρέους και υψηλών ελλειμμάτων αντιμετωπίζουν μία σειρά ισχυρών οικονο-

μιών όπως είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες, η Ιαπωνία, η Γαλλία, η Ιταλία, το Ηνω-

μένο Βασίλειο, η Κίνα, η Ινδία και η Βραζιλία. Όχι ότι συγκρινόμαστε με αυτά

τα μεγαθήρια, αλλά τέλος πάντων δίνει μια ωραία γεύση η σκέψη ότι κάποιοι

αναλυτές μάς αναφέρουν ταυτόχρονα μαζί με αυτές τις χώρες.

Καρέ της αβεβαιότητας
Μια πολιτική συμφωνία σχετικά με τη νομοθετική δέσμη μέτρων για
τον ΦΠΑ στην ψηφιακή εποχή αναμένεται να συζητήσουν σήμερα στο
ECOFIN οι υπουργοί Οικονομικών της Ευρώπης, όπου συμμετέχει και
ο Κωστής Χατζηδάκης. Επιπλέον, οι υπουργοί θα ενημερωθούν για
την πορεία υλοποίησης του Ταμείου Ανάκαμψης και θα συζητήσουν
για τις φορολογικές πτυχές της έκθεσης Ντράγκι για την ανταγωνιστι-
κότητα της ευρωπαϊκής οικονομίας, για τον οικονομικό αντίκτυπο του
πολέμου στην Ουκρανία και για τα ευρήματα της ετήσιας έκθεσης του
Ευρωπαϊκού Δημοσιονομικού Συμβουλίου. Κι αν στα λόγια αυτά σας
φαίνονται χαλαρά και άνετα, να σας πω ότι υπάρχουν αναλυτές που
τονίζουν ότι η περίοδος που ζούμε είναι μία από τις πλέον έντονες των
τελευταίων ετών, με πάρα πολλές αβεβαιότητες. Άντε να βγάλουν κι οι
Αμερικανοί πρόεδρο, να σβήσουμε μία από τη λίστα μας.

Ψηφιακά το κλείσιμο εταιρειών
Αυτή η ικανότητα της ελληνικής γραφειοκρατίας να βασανίζει τους επιχειρη-

ματίες ακόμη κι όταν πάψουν να επιχειρούν έφτασε από χθες στο τέλος της,

με την πλατφόρμα της ψηφιακής διακοπής εργασιών. Πλέον 100.000 φορο-

λογούμενοι που κλείνουν την επιχείρησή τους κάθε χρόνο θα γλιτώνουν τη

γνωστή ελληνική ταλαιπωρία και με μερικά κλικ θα κλείνουν τα βιβλία τους

στην εφορία. Όλα γίνονται μέσα από την ψηφιακή πύλη της ΑΑΔΕ και αφού

υποβληθεί η σχετική αίτηση, διενεργούνται οι αυτοματοποιημένες επαλη-

θεύσεις από τα κομπιούτερ της Αρχής, εξακριβώνεται ο χρόνος διακοπής

των εργασιών και εκδίδεται η βεβαίωση. Εξαιρούνται μόνο οι περιπτώσεις

πτώχευσης, αποβιωσάντων και οι επιχειρηματικές μετατροπές, οι οποίες θα

συνεχίσουν να εξυπηρετούνται με τη συνηθισμένη διαδικασία… μέχρι να αλ-

λάξουν κι αυτές.

Ετοιμάζεται η αγορά 
για τις προσφορές 

που θα έχουν ως αποκορύφωμα
την Black Friday 

στις 29 Νοεμβρίου, 
με τους μισούς καταναλωτές 

να δηλώνουν πρόθυμοι 
να κάνουν τότε τις αγορές τους

Άρχισε ο Black Νοέμβριος
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Ξ
υπνά ξανά ο εφιάλτης μιας κρίσης
στην ευρωπαϊκή αγορά φυσικού
αερίου παρά το γεγονός ότι η Ευ-

ρώπη έχει στραφεί σε εναλλακτικούς
προμηθευτές έναντι του ρωσικού αερίου.
Τους φόβους ενισχύει και το περιστατικό
στις 25 Οκτωβρίου, όταν οι ευρωπαϊκές
τιμές αναφοράς του φυσικού αερίου
έφθασαν στο υψηλότερο επίπεδο ενός
έτους μετά την είδηση για διακοπή παρα-
γωγής σε πλατφόρμα στη Νορβηγία.

Οι αναλυτές παρακολουθούν με ενδια-
φέρον τις όποιες εξελίξεις, καθώς όσο
προχωράμε βαθύτερα στον χειμώνα η
χρήση φυσικού αερίου στην ηλεκτροπα-
ραγωγή θα είναι μεγαλύτερη στο ενερ-

γειακό μείγμα. Σε ό,τι αφορά την
Ελλάδα, την τελευταία μέρα του
Οκτωβρίου η συμμετοχή του φυσι-
κού αερίου στην παραγωγή ηλε-
κτρικής ενέργειας ήταν περίπου
στο 31%. Υπό αυτό το πρίσμα το εν-
δεχόμενο αύξησης των τιμών στο
φυσικό αέριο θα δημιουργούσε ένα
ντόμινο αρνητικών εξελίξεων στη

χονδρεμπορική της ηλεκτρικής ενέργει-
ας. Έτσι, η χονδρεμπορική στο ρεύμα,
συνδυαστικά με τις καιρικές συνθήκες
που θα επικρατήσουν τον Νοέμβριο, θα
διαδραματίσει καθοριστικό ρόλο στη δια-
μόρφωση των τιμών της λιανικής για τον
επόμενο μήνα, με τις εκτιμήσεις ωστόσο
να μην είναι και τόσο ευοίωνες.

Μειώσεις έως και 16%
τον Νοέμβριο

Σε αντίθεση με τους ενισχυμένους φό-
βους για το πώς θα διαμορφωθούν οι τι-
μές τον Δεκέμβριο, ο Νοέμβριος θεωρεί-
ται ίσως ο καλύτερος των τελευταίων μη-
νών στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας με

μειώσεις έως και 16% στα πράσινα τιμο-
λόγια, με την αποκλιμάκωση να οφείλε-
ται στην πτώση που σημείωσε η χον-
δρεμπορική τον Οκτώβριο.

ΔΕΗ: Η ΔΕΗ μείωσε τις χρεώσεις της
για τον Νοέμβριο για τρίτο συνεχή μήνα.
Πιο συγκεκριμένα, για το πράσινο οικιακό
τιμολόγιο (Γ1), που αφορά την πλειονότη-
τα των καταναλωτών, η χρέωση (μετά την
έκπτωση) υποχωρεί σε 14,08 λεπτά του
ευρώ ανά κιλοβατώρα για τις πρώτες 500
κιλοβατώρες μηνιαίας κατανάλωσης. Η
χρέωση είναι μειωμένη κατά 6% σε σχέση
με τον Οκτώβριο, με την εταιρεία να παρέ-
χει έκπτωση 12% επί της βασικής τιμής
προμήθειας. Υπενθυμίζεται ότι τον προ-
ηγούμενο μήνα η χρέωση της επιχείρη-
σης ήταν 14,96 λεπτά του ευρώ ανά κιλο-
βατώρα. Για τα νοικοκυριά με καταναλώ-
σεις που θα ξεπεράσουν το όριο των 500
κιλοβατώρων, τον Νοέμβριο η χρέωση
του Γ1 είναι 15,136 λεπτά ανά κιλοβατώρα
από 16,082 λεπτά τον προηγούμενο μήνα.
Επίσης, η χρέωση του νυχτερινού (στο
Γ1Ν) είναι 11,352 λεπτά ανά κιλοβατώρα

από 12,062 λεπτά τον Οκτώβριο.
PROTERGIA: Πτωτικά κινείται και η

Protergia, η οποία επαναπροσδιόρισε τις
τιμές, καθώς αρχικά είχε ανακοινώσει
ότι τις διατηρεί σταθερές. Έτσι προχώρη-
σε σε μείωση 7%, με το Protergia Home
Value Special να διαμορφώνεται στα 14,9
λεπτά ανά κιλοβατώρα με την έκπτωση
συνέπειας, όταν η τιμή Οκτωβρίου ήταν
15,99 λεπτά ανά κιλοβατώρα.

ΗΡΩΝ: Πτώση 13% καταγράφεται στο
ειδικό τιμολόγιο της ΗΡΩΝ, ΗΡΩΝ Basic
Home. Αυτό σημαίνει πως τον Νοέμβριο
η χρέωση του τιμολογίου είναι 13,737 λε-
πτά ανά κιλοβατώρα, συνυπολογίζοντας
την έκπτωση συνέπειας.

ELPEDISON: 14,87 λεπτά ανά κιλοβα-
τώρα είναι η τιμή της Elpedison στο Ειδικό
Τιμολόγιο Οικιακό, μειωμένη κατά 20% σε
σχέση με τον Οκτώβριο, όταν ήταν 18,56
λεπτά ανά kWh. Αξίζει να σημειωθεί ότι
τον Νοέμβριο η εταιρεία δεν προσφέρει
ενισχυμένη έκπτωση για τις πρώτες 100
κιλοβατώρες μηνιαίας κατανάλωσης,
όπως έκανε τους προηγούμενους μήνες.

ΦΥΣΙΚΟ ΑΕΡΙΟ: Στα 14,684 λεπτά ανά
kWh διαμορφώνεται η χρέωση στο «Ρεύ-
μα Οικιακό», το ειδικό τιμολόγιο της Φυ-
σικό Αέριο, σημειώνοντας υποχώρηση
κατά 8% σε σχέση με τη χρέωση Οκτωβρί-
ου. Τον προηγούμενο μήνα η χρέωση
ήταν 15,915 λεπτά ανά kWh.

NRG: Υποχώρηση κατά 6% καταγρά-
φεται στη χρέωση στο ειδικό τιμολόγιο
της NRG, στα 14,86 λεπτά ανά κιλοβατώ-
ρα, με την οριζόντια έκπτωση και την
έκπτωση συνέπειας. Τον προηγούμενο
μήνα η χρέωση ήταν 15,84 λεπτά ανά κι-
λοβατώρα.

VOLTON: Η χρέωση της Volton διαμορ-
φώθηκε στα 15,19 λεπτά ανά κιλοβατώρα
με πτώση 15% σε σχέση με τον Οκτώβριο.

ΖΕΝΙΘ: Μείωση 8% καταγράφεται στη
χρέωση του ειδικού τιμολογίου της
ZeniΘ, η οποία για τον Νοέμβριο είναι
13,682 λεπτά ανά κιλοβατώρα. Η τιμή
Οκτωβρίου είχε διαμορφωθεί στα 14,904
λεπτά.

ΕΛΙΝ: Στα 11,67 λεπτά ανά κιλοβατώ-
ρα, λαμβάνοντας υπ’ όψιν την έκπτωση,
είναι η χρέωση στο ειδικό τιμολόγιο της
Ελίν, Power On! Home Green. Η τιμή
αυτή είναι ελαττωμένη κατά 16% σε σχέ-
ση με τον Οκτώβριο (13,97 λεπτά ανά κι-
λοβατώρα).

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

Φόβοι εκτίναξης των τιμών
λόγω φυσικού αερίου

Γιατί η είδηση για διακοπή παραγωγής σε πλατφόρμα 
στη Νορβηγία προκάλεσε μεγάλη ανησυχία στην Ευρώπη
- Πώς διαμορφώνονται οι τιμές ανά πάροχο τον Νοέμβριο

Ρ Ε Υ Μ Α
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Υπεγράφη η σύμβαση για το έργο της πλήρους απο-
κατάστασης των μεταλλικών κατασκευών του Τείχους
των Εθνών και της Αγοράς, των δύο εισόδων του ΟΑ-
ΚΑ, συνολικής αξίας 5.584.050,29 ευρώ, η οποία προ-
βλέπει εργασίες συντήρησης, επισκευής και αποκα-
τάστασης των κατασκευαστικών ατελειών στις δύο ει-
σόδους, έργο που αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός
έξι μηνών.

«Ως κυβέρνηση υλοποιούμε τη δέσμευσή μας,
αξιοποιούμε σταδιακά τα 111 εκατ. ευρώ από το Ταμείο
Ανάκαμψης για όλες τις απαραίτητες εργασίες στο
ΟΑΚΑ και το εμβληματικό Ολυμπιακό κέντρο της Ελ-
λάδας μας, εδώ που χτυπάει η καρδιά του αθλητισμού
μας, θα ξαναλάμψει. Μέσα στα προσεχή τρία χρόνια

θα μεταμορφωθεί και πάλι σε στολίδι, σε τοπόσημο
όχι μόνο άθλησης αλλά και πολιτισμού και ψυχαγω-
γίας, όπως του αρμόζει, όπως αξίζει στην κοινωνία
μας», σημείωσε σχετικά ο υπουργός αναπληρωτής
Αθλητισμού Γιάννης Βρούτσης.

Οι παρεμβάσεις αφορούν το Τείχος των Εθνών, την
εκτέλεση εργασιών ελέγχων με μη καταστροφικές
δοκιμές κρίσιμων στοιχείων του δομήματος, την επι-
σκευή προβληματικών συγκολλήσεων, την εξασφάλι-
ση της στήριξης του συστήματος των κοιλοδοκών, την
αποκατάσταση κατασκευαστικών ατελειών, τη δια-
σφάλιση στεγανότητας στο εσωτερικό της κύριας δο-
κού και τη επαναβαφή των μεταλλικών επιφανειών.

Για την Αγορά, την εκτέλεση εργασιών ελέγχων με

μη καταστροφικές δοκιμές κρίσιμων στοιχείων του
δομήματος, την επισκευή προβληματικών συγκολλή-
σεων, την αποκατάσταση κατασκευαστικών ατελειών
και την επαναβαφή των μεταλλικών επιφανειών. 

Για τα δύο Στέγαστρα Εισόδων, την εκτέλεση εργα-
σιών ελέγχων με μη καταστροφικές δοκιμές κρίσιμων
στοιχείων του δομήματος, την επισκευή προβληματι-
κών συγκολλήσεων, την αποκατάσταση κατασκευα-
στικών ατελειών και την επαναβαφή των μεταλλικών
επιφανειών, καθώς και την έκδοση των αναγκαίων οι-
κοδομικών αδειών, εφόσον απαιτούνται.

Η Μονάδα Συμβάσεων Στρατηγικής Σημασίας του
ΤΑΙΠΕΔ, ως διενεργούσα αρχή, ωρίμασε και δημο-
πράτησε τη διαγωνιστική διαδικασία. 

Δ
εν έχει συμπληρωθεί ακόμη
ένας μήνας από την επίσκεψη
της ηγεσίας του υπουργείου

Υποδομών και Μεταφορών στο αμαξο-
στάσιο του ΟΑΣΑ στους Θρακομα-
κεδόνες για τη δρομολόγηση 35
νέων, σύγχρονων λεωφορείων αν-
τιρρυπαντικής τεχνολογίας, τα
οποία εξυπηρετούν 11 γραμμές.

Ο υφυπουργός Μεταφορών Βασί-
λης Οικονόμου επισκέφθηκε τη Σα-
ρωνίδα και τις αφετηρίες των γραμ-

μών συνομιλώντας με πολίτες και εργα-
ζόμενους, καθώς η Ανατολική Αττική αυ-
τήν τη φορά ενισχύεται με 20 νέα 18με-
τρα, αρθρωτά, σύγχρονα λεωφορεία για
την κάλυψη των αυξανόμενων αναγκών
στις περιαστικές γραμμές της Σαρωνί-
δας, της Βάρκιζας και της Αργυρούπο-
λης, καλύπτοντας τον Νότιο - Ανατολικό
τομέα της Αττικής με στόχο την άνετη και
ασφαλή μετακίνηση των πολιτών.

«Με την παραλαβή 20 νέων 18μέτρων
αρθρωτών λεωφορείων για τη Νοτιοα-
νατολική Αττική, ενισχύουμε σημαντικά
τον στόλο των αστικών συγκοινωνιών,
φτάνοντας πλέον τα 130 νέα λεωφορεία
σε κυκλοφορία στην Ανατολική Αττική,
ενώ συνολικά σε όλη την Αττική φτά-

νουν τα 270. Με την ενίσχυση και ανα-
νέωση του στόλου μας προάγουμε όχι
μόνο την άνεση και την ποιότητα των
μετακινήσεων αλλά και την ασφάλεια
για όλους τους πολίτες. Συνεχίζουμε με
σταθερά βήματα για μια σύγχρονη,

αξιόπιστη και περιβαλλοντικά φιλική
δημόσια συγκοινωνία, ανταποκρινόμε-
νοι στις ανάγκες της κοινωνίας και προ-
ωθώντας μια πιο βιώσιμη καθημερινό-
τητα», σημείωσε εμφατικά ο υφυπουρ-
γός Μεταφορών Βασίλης Οικονόμου.

Ο στόλος των αστικών συγκοινωνιών
ανανεώνεται με καινούργια οχήματα
που προσφέρουν καλύτερες και πιο
ποιοτικές υπηρεσίες στο επιβατικό κοι-
νό και εξασφαλίζουν προσβασιμότητα
σε όλους τους συμπολίτες μας για πρώ-
τη φορά τα τελευταία 15 χρόνια.

Στόχος του υπουργείου Υποδομών
και Μεταφορών είναι η πλήρης ανανέ-
ωση του στόλου των οχημάτων με τη
δρομολόγηση 950 νέων λεωφορείων
στην Αττική έως το τέλος καλοκαιριού
του 2025.

Με την παραλαβή και διάθεση των
νέων οχημάτων αλλάζει πλήρως η ει-
κόνα της περιαστικής δημόσιας συγ-
κοινωνίας.

Όπως είχε δηλώσει και στο παρελθόν
ο κ. Οικονόμου, «η αναβάθμιση των
υπηρεσιών προς τον πολίτη είναι πρώτη
στην ιεράρχηση των στόχων μας και εί-
μαι περήφανος που συμβάλλω και εγώ
στη μεγάλη προσπάθεια της κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη. Συνεχίζουμε με την
ίδια σταθερότητα για να επιτύχουμε τον
στόχο μας ώστε να έχουμε μια σύγχρο-
νη, πράσινη και ανθρώπινη δημόσια
συγκοινωνία με εντελώς νέα λεωφο-
ρεία».

Στα 5,5 εκατ. ευρώ η σύμβαση για την αποκατάσταση των δύο εισόδων του ΟΑΚΑ

Ενισχύονται με 20 νέα
18μετρα, αρθρωτά

λεωφορεία οι γραμμές
της ΝΑ Αττικής

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

«Συνεχίζουμε για μια σύγχρονη,
αξιόπιστη και περιβαλλοντικά 
φιλική δημόσια συγκοινωνία, 
ανταποκρινόμενοι στις ανάγκες
της κοινωνίας και προωθώντας
μια πιο βιώσιμη καθημερινότητα»,
είπε ο υφυπουργός Μεταφορών
Βασίλης Οικονόμου
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Ε
πέκταση της δραστηριότητας
εμπορίας ηλεκτρικής ενέρ-
γειας πραγματοποιεί η Met-

len σε όλα τα Βαλκάνια, με νέες
άδειες για εμπορία ηλεκτρικής
ενέργειας με φυσική παράδοση,
στις αγορές Ρουμανίας, Σερβίας,
Μαυροβουνίου, Κροατίας, Σλοβε-
νίας, Βοσνίας-Ερζεγοβίνης. Η εται-
ρεία διαθέτει ήδη άδεια για φυσική
εμπορία ηλεκτρικής ενέργειας σε
Ελλάδα, Β. Μακεδονία, Βουλγαρία,
Ουγγαρία και Αλβανία και στρατηγι-
κή της είναι με την επέκταση στα
Βαλκάνια να μπορεί να αξιοποιεί
στο έπακρο τις διακυμάνσεις και τις διαφορετικές ευκαι-
ρίες που παρουσιάζονται στις διαφορετικές αγορές. 
Με την παρουσία της σε αυτές τις αγορές, θα καλύπτει
σχεδόν όλα τα Βαλκάνια και θα έχει δημιουργήσει έναν
δρόμο από την Ελλάδα μέχρι την Ουγγαρία που είναι η εί-
σοδος στις μεγάλες αγορές της Κεντρικής Ευρώπης. Ταυ-
τόχρονα, στη δραστηριότητά της περιλαμβάνεται και η

εμπορία χωρίς φυσική παράδοση, μέσω κυρίως του γερ-
μανικού χρηματιστηρίου και μέσω διμερών συμφωνιών.
Το trading και η εκπροσώπηση μονάδων ΑΠΕ στις αγορές
(υπηρεσίες aggregator) αποτελούν τις δύο άλλες δρα-
στηριότητες B2B με τις οποίες η Metlen πρόκειται να
δραστηριοποιηθεί στις αγορές ηλεκτρισμού εκτός συνό-
ρων, εκτός από τη διάθεση προϊόντων VBL.

Ίλυδα: Έκτακτη ΓΣ στις 22/11
για ομολογιακό έως 
10 εκατ. ευρώ και stock
options στα στελέχη

Σε έκτακτη Γενική Συνέλευση καλεί τους
μετόχους της η Ίλυδα στις 22 Νοεμβρίου
στις 17.00, στα γραφεία της εταιρείας στην
Αθήνα. Μεταξύ των θεμάτων της έκτακτης
ΓΣ, η εξουσιοδότηση στο ΔΣ για έκδοση
ομολογιακού με μετατρέψιμες ομολογίες
έως 10 εκατ. ευρώ, η αύξηση μετοχικού κε-
φαλαίου κατά 2,03 εκατ. ευρώ με κεφαλαι-
οποίηση αποθεματικών και έκδοση νέων
μετοχών, και το πρόγραμμα διάθεσης μετο-
χών στα μέλη του ΔΣ, διευθυντές και προ-
σωπικό, με τη μορφή δικαιώματος προαίρε-
σης (stock option) και για τη συνακόλουθη
ενδεχόμενη αύξηση του μετοχικού κεφα-
λαίου. 

Trastor: Ολοκληρώθηκε 
η απόκτηση του LABS Tower
στη Λευκωσία

H Trastor, σε συνέχεια της από 3/9/2024
υπογραφής δεσμευτικής συμφωνίας αγο-
ράς μετοχών για την απόκτηση μέσω της
κατά 100% θυγατρικής της Trastor Holdings
Single Member SA του 100% της Excelsior
Hotel Enterprises Limited, ιδιοκτήτριας του
φημισμένου LABS Tower στη Λευκωσία
της Κύπρου, ανακοίνωσε ότι πληρώθηκαν οι
απαιτούμενες αιρέσεις για την ολοκλήρωση
της συναλλαγής. Το συνολικό τίμημα για την
αγορά των μετοχών της Excelsior Hotel En-
terprises Limited ανήλθε σε 3,75 εκατ. ευ-
ρώ και ισούται με την αξία της καθαρής θέ-
σης (NAV) της αποκτηθείσας εταιρείας κατά
την ολοκλήρωση της συναλλαγής, λαμβά-
νοντας υπόψη ως αξία του ακινήτου το ποσό
των 39 εκατ. ευρώ.

Metlen: Άνοιγμα σε έξι νέες αγορές

Η Elpedison ανακοίνωσε τη συνεργασία της με την πλατ-
φόρμα Douleutaras, τον κορυφαίο πάροχο υπηρεσιών και
λύσεων για το σπίτι. Μέσω αυτής της συνεργασίας, οι πε-
λάτες της Elpedison θα μπορούν να λαμβάνουν δωρεάν
την Υπεύθυνη Δήλωση Εγκαταστάτη (ΥΔΕ), απλουστεύον-
τας έτσι τη διαδικασία πιστοποίησης της ηλεκτρολογικής
εγκατάστασης των κατοικιών τους. Όπως αναφέρει η ανα-
κοίνωση, η ΥΔΕ είναι ένα απαραίτητο έγγραφο που πιστο-
ποιεί ότι η ηλεκτρική εγκατάσταση ενός ακινήτου είναι
ασφαλής και κατάλληλη προς χρήση. Απαιτείται σε διάφο-
ρες περιπτώσεις, σύμφωνα με τον ΔΕΔΔΗΕ, όπως: Τροπο-
ποίηση της ηλεκτρικής εγκατάστασης ή της παροχής. Νέα
εγκατάσταση ή αίτηση για μόνιμη σύνδεση στο δίκτυο. Πε-

ριοδικός έλεγχος της ηλεκτρικής εγκατάστασης (ανά δέκα χρόνια για κατοικίες). Ανακαίνιση ή πρώτη ηλεκτροδό-
τηση ακινήτου. Έλεγχος μετά από φυσικές καταστροφές ή σοβαρά ατυχήματα.

Την υπογραφή συμφωνίας με τη Signal Iduna Asigu-
rare Reasigurare S.A. (Signal Iduna), θυγατρική εται-
ρεία του Signal Iduna’s Group στη Ρουμανία, για την πώ-
ληση της συμμετοχής της 96,74% στην Garanta Asigurari
S.A. (Garanta) ανακοίνωσε η Εθνική Ασφαλιστική. Σύμ-
φωνα με σχετική ανακοίνωση, η συναλλαγή εντάσσεται
στο πλαίσιο του στρατηγικού σχεδιασμού της Εθνικής
Ασφαλιστικής, με στόχο την εστίαση σε βασικές αγορές
και την ενίσχυση των δραστηριοτήτων της σε περιοχές
όπου διαθέτει σημαντικό ανταγωνιστικό πλεονέκτημα. Η
Εθνική Ασφαλιστική ίδρυσε την Garanta S.A. το 1997.
Σήμερα, η εταιρεία δραστηριοποιείται τόσο στον τομέα
ασφαλίσεων ζωής όσο και στον τομέα των γενικών ασφαλίσεων, προσφέροντας κορυφαία εξυπηρέτηση στους πελάτες
της στην αγορά της Ρουμανίας. Η συναλλαγή υπόκειται στην έγκριση των αρμόδιων ρυθμιστικών αρχών.Ο
ΙΚ
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Συνεργασία Elpedison και Douleutaras

Η Εθνική Ασφαλιστική πούλησε τη θυγατρική της στη Ρουμανία
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ΔΑΑ: Ξεκινά κάλυψη η Eurobank
Equities, τιμή-στόχος 8,4 ευρώ 

Με τιμή-στόχο στα 8,4 ευρώ ξεκινά κάλυψη για

τη μετοχή του ΔΑΑ η Eurobank Equities, σε έκθεσή

της στην οποία θέτει σύσταση hold. Τα περιθώρια

ανόδου που βλέπει η χρηματιστηριακή για τη μετο-

χή ανέρχονται σε 8,5%, ενώ σε συνδυασμό με την

αναμενόμενη μερισματική απόδοση 8,9% οδηγείται

σε συνολική εκτιμώμενη απόδοση στο 17,4%. Οι

βραχυπρόθεσμες προοπτικές δείχνουν ήπιες, κα-

θώς ομαλοποιούνται τα κέρδη στον αεροπορικό

κλάδο, τονίζει η χρηματιστηριακή, η οποία αναμέ-

νει μέση ετήσια άνοδο των καθαρών κερδών κατά

4% από το 2027 έως το 2035.

Metlen: Χορήγησε και υλοποίησε
την ανακαίνιση του κτηρίου του
7ου Λόχου της Σχολής Ευελπίδων

Σε μια σημαντική χορηγία προχώρησε η Metlen

Energy & Metals αναλαμβάνοντας το συνολικό κό-

στος και την υλοποίηση της ανακαίνισης του κτηρί-

ου του 7ου Λόχου της Στρατιωτικής Σχολής Ευελπί-

δων. Στην εκδήλωση εγκαινίων, η οποία έλαβε χώ-

ρα την προηγούμενη Πέμπτη στη Στρατιωτική Σχο-

λή Ευελπίδων, πραγματοποιήθηκε παρουσία του

προέδρου και διευθύνοντος Συμβούλου της

Metlen Energy & Metals Ευάγγελου Μυτιληναίου, ο

εορτασμός ολοκλήρωσης του έργου, το οποίο φι-

λοδοξεί να βελτιώσει την καθημερινότητα των μελ-

λοντικών ηγετών των Ενόπλων Δυνάμεων. Η

ΕΛΕΜΚΑ, 100% θυγατρική της ΜΕΤΚΑ, ολοκλήρω-

σε επιτυχώς την υλοποίηση του έργου που, μεταξύ

άλλων, προέβλεπε ολική ανακαίνιση κτηρίου τριών

επιπέδων και συνολικής έκτασης 2.500 τμ. Συγκε-

κριμένα, πραγματοποιήθηκε ανακαίνιση των θαλά-

μων (108 κλίνες ευέλπιδων) και των κοινόχρηστων

χώρων, ενεργειακή αναβάθμιση του κτηρίου (νέα

κουφώματα, νέες μονώσεις οροφής, νέο σύστημα

φωτισμού LED και αντικατάσταση θερμαντικών

σωμάτων). 

Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Deloitte: Σύμβουλος στη συμφωνία
κατασκευής 17 σχολείων μέσω ΣΔΙΤ
Υπογράφηκε η σύμβαση για τη μελέτη, τον σχεδιασμό,
τη χρηματοδότηση, την κατασκευή, τη συντήρηση και
τη διαχείριση 17 νέων σχολικών μονάδων στην Περι-
φέρεια Κεντρικής Μακεδονίας, μέσω Σύμπραξης Δη-
μόσιου και Ιδιωτικού Τομέα (ΣΔΙΤ), με την Deloitte να
διαδραματίζει κομβικό ρόλο ως οικονομικός σύμβου-
λος της ΚΤΥΠ ΑΕ. Το έργο, που υπογράφηκε στις 30
Οκτωβρίου στο υπουργείο Υποδομών και Μεταφορών,
συνολικής συμβατικής δαπάνης 110,2 εκατ. ευρώ (πλέ-
ον ΦΠΑ), περιλαμβάνει την κατασκευή βιοκλιματικών
σχολικών μονάδων που θα καλύψουν τις ανάγκες
5.000 μαθητών σε εννέα δήμους της Περιφέρειας Κεν-
τρικής Μακεδονίας. Με πρωταρχικό στόχο τη βιωσιμό-
τητα, τα νέα σχολεία θα προσφέρουν αναβαθμισμένες
συνθήκες εκπαίδευσης και μακροχρόνια πρόσβαση σε
ποιοτική εκπαίδευση για τις επόμενες γενιές. Η συμ-
φωνία προβλέπει την ολοκλήρωση της κατασκευής εν-
τός 24 μηνών, αλλά και τη συντήρηση των εγκαταστά-
σεων για τα επόμενα 25 χρόνια, εξασφαλίζοντας υψη-
λής ποιότητας εκπαιδευτικές υποδομές που ανταπο-
κρίνονται στα σύγχρονα πρότυπα.

Intralot: Νέα σύμβαση με τη λοταρία
της British Columbia στον Καναδά

Η Intralot ΑΕ ανακοίνωσε την ανάληψη νέου έργου
από την British Columbia Lottery Corporation (BCLC),
της λοταρίας της κυβέρνησης της British Columbia στον
Καναδά που διαχειρίζεται μονοπωλιακά τη λοταρία, για
την Intralot Inc., τη θυγατρική της στην Αμερική, για την
παροχή ολοκληρωμένης πλατφόρμας για διαδικτυακό
έργο τυχερών παιχνιδιών (online lottery), έργο που πε-
ριλαμβάνει και την ψηφιοποίηση του επίγειου δικτύου.
Η λύση θα βασιστεί στην πλατφόρμα Player X, του οικο-
συστήματος Lotos X, και προστίθεται στη συνολική συ-
νεργασία που έχει η εταιρεία με την BCLC, η οποία και
επεκτάθηκε μέχρι το 2028.

ΔΕΗ: Ομόφωνη έγκριση της ΓΣ 
για είσοδο στην αγορά πιστοποιήσεων
Την είσοδο της ΔΕΗ στην αγορά πιστοποιήσεων
ενέκριναν ομόφωνα οι μέτοχοι, κατά την έκτα-
κτη Γενική Συνέλευση. Η είσοδος στην αγορά
πιστοποιήσεων θα υλοποιηθεί με την απόσχιση
του Κλάδου Εργαστηρίων, Πιστοποίησης & Επι-
θεώρησης και την εισφορά του σε νέα 100% θυ-
γατρική εταιρεία. Το σχέδιο διάσπασης εγκρί-
θηκε από το σύνολο των παριστάμενων μετό-
χων, δηλαδή με ποσοστό 100%. Αυτή τη στιγμή, ο
Κλάδος Εργαστηρίων, Πιστοποίησης & Επιθεώ-
ρησης υπάγεται στη Διεύθυνση Εργαστηρίων,
Πιστοποίησης και Επιθεώρησης  της ΔΕΗ.

Ανανέωσε τη συνεργασία 
με τα BBC Studios 
η Cosmote TV έως το 2027
Η Cosmote TV προχώρησε σε ανανέωση της συ-
νεργασίας της με τα BBC Studios, έως το 2027. Στο
πλαίσιο της ανανέωσης, η Cosmote TV διαθέτει για
πρώτη φορά στην Ελλάδα την υπηρεσία BBC Player,
η οποία θα προσφέρει πάνω από 1.000 ώρες περιε-
χομένου, από σειρές, ντοκιμαντέρ, εκπομπές και
παιδικό πρόγραμμα του βρετανικού στούντιο.
Όπως αναφέρει σχετική ανακοίνωση, το BBC Play-
er είναι διαθέσιμο μέσα από μία ειδική branded
area στη streaming υπηρεσία της Cosmote TV. Πα-
ράλληλα, η Cosmote TV θα συνεχίσει να φέρνει σε
πρώτη αποκλειστική μετάδοση στην Ελλάδα νέους
τίτλους σειρών του BBC, ενώ θα συνεχίσει να μετα-
δίδει και το BBC Earth. 



Ν
έα σημαντική συμφωνία με
τους εκπροσώπους των
σουπερμάρκετ έκλεισε ο

υπουργός Ανάπτυξης Τάκης Θεοδω-
ρικάκος, καθώς η σο-
βαρή μείωση τιμών
θα επεκταθεί σε του-
λάχιστον 600 κωδι-
κούς προϊόντων και
για μεγαλύτερο χρο-
νικό διάστημα.

Χθες ο υπουργός
συναντήθηκε με τους

εκπροσώπους της   Ένωσης Σουπερ-
μάρκετ Ελλάδος, κατόπιν δικού τους
αιτήματος, όπου έγινε ανάλυση των
στοιχείων του Ινστιτούτου Έρευνας
Λιανεμπορίου Καταναλωτικών Αγα-
θών σχετικά με τις μετρήσεις τιμών,
την πορεία του κλάδου αλλά και τις
συγκριτικές τιμές με άλλες ευρω-
παϊκές χώρες. Ιδιαίτερη έμφαση δό-
θηκε στην κοστολόγηση των προϊόν-
των «από το χωράφι στο ράφι», κα-
θώς οι εκπρόσωποι της Ένωσης
προσκόμισαν στοιχεία σχετικά με τις
επιβαρύνσεις που προκύπτουν κατά
τη διαδικασία παραγωγής και διάθε-
σης των προϊόντων.

Ο κ. Θεοδωρικάκος τόνισε στα μέ-

λη της αντιπροσωπείας πως οφεί-
λουν να συνεχίσουν την πρωτοβου-
λία για σοβαρές μειώσεις τιμών, να
επεκτείνουν την πρωτοβουλία για
τους 600 κωδικούς και, πέρα από
αυτό τον στόχο, να παρατείνουν χρο-
νικά το μέτρο και να το στηρίξουν το-
ποθετώντας ειδική σήμανση για τη
διευκόλυνση των καταναλωτών.

Όπως ανέφερε, «πρέπει όλοι να συ-
νεχίσουν την προσπάθεια μείωσης
των τιμών με μείωση του μεικτού πε-
ριθωρίου κέρδους προς όφελος των
καταναλωτών», ενώ επισήμανε ότι
«οι μειώσεις πρέπει να επεκταθούν
σε κωδικούς και σε χρονική διάρ-
κεια και να είναι αναλογικές σε
όλους τους εμπλεκόμενους παρά-
γοντες της αγοράς». Σύμφωνα με την
επίσημη ανακοίνωση του υπουργεί-
ου, οι εκπρόσωποι των σουπερμάρ-
κετ συμφώνησαν και σε αυτό το

πλαίσιο αναμένονται οι νέοι κωδικοί
με τους οποίους θα συνεχιστεί η
πρωτοβουλία μείωσης των τιμών.

Σύμφωνα με την έρευνα του ΙΕΛ-
ΚΑ για τις πληθωριστικές τάσεις, η
οποία διενεργήθηκε αποκλειστικά
στις μεγάλες αλυσίδες σουπερμάρ-
κετ, προκύπτουν μειώσεις τιμών κα-
τά 10,18% σε τροφές και είδη κατοικι-
δίων, 8% σε απορρυπαντικά και είδη
καθαρισμού, 4,69% σε χαρτικά, καλ-
λυντικά και είδη προσωπικής υγιει-
νής, 3,78% σε βρεφικές και παιδικές
τροφές, καθώς και 2,77% σε νωπές
και κατεψυγμένες ζύμες. 

Οι μειώσεις που καταγράφονται
είναι αποτέλεσμα τόσο της ομαλο-
ποίησης της αγοράς μετά την πανδη-
μία όσο και της μείωσης στις τιμές
παραγωγού σε ορισμένα προϊόντα.
Τέλος, αξίζει να σημειωθεί ότι, σύμ-
φωνα με την έρευνα του ΙΕΛΚΑ, προ-
κύπτουν μεγάλες αυξήσεις σε ψά-
ρια, ορεκτικά και μπισκότα-σοκολά-
τες. Μάλιστα, στα ψάρια οι αυξήσεις
είναι διψήφιες, καθώς λόγω της ζέ-
στης δεν υπήρχαν αρκετά ψάρια
προς αλίευση, με αποτέλεσμα να
υπάρξουν ελλείψεις στην αγορά και
να αυξηθούν οι τιμές. 
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Μείωση τιμών 
σε περισσότερα από 600 
προϊόντα και παράταση

ισχύος του μέτρου

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ 

Τρικλοποδιά
από το ασταθές
διεθνές περιβάλλον
Σημαντικές επιπτώσεις καταγράφον-
ται στην εγχώρια βιομηχανία λόγω του
ασταθούς διεθνούς γεωπολιτικού πε-
ριβάλλοντος, καθώς τον Οκτώβριο
επιδεινώθηκε σημαντικά το οικονομι-
κό κλίμα. Σύμφωνα με το δελτίο συγ-
κυρίας του Ιδρύματος Οικονομικών
και Βιομηχανικών Ερευνών, τον περα-
σμένο μήνα ο δείκτης οικονομικού
κλίματος διαμορφώθηκε στις 107 μο-
νάδες μετά τη σημαντική άνοδο στις
110,2 μονάδες τον Σεπτέμβριο. Ο Δεί-
κτης Επιχειρηματικών Προσδοκιών
στη Βιομηχανία εξασθένισε σημαντι-
κά τον Οκτώβριο, καθώς υποχώρησε
στις 103,5 μονάδες από 110,6 μονάδες
τον Σεπτέμβριο. Από τις μεταβλητές
του δείκτη το αρνητικό ισοζύγιο των
εκτιμήσεων για τις παραγγελίες και
την τρέχουσα ζήτηση ενισχύθηκε,
ενώ παράλληλα το θετικό ισοζύγιο
προβλέψεων για την παραγωγή τους
προσεχείς μήνες υποχώρησε έντονα
και το ύψος των αποθεμάτων ενισχύ-
θηκε.
Εξάλλου, σύμφωνα με τα στοιχεία του
ΙΟΒΕ, προκύπτει ότι στις Κατασκευές
οι αρνητικές προβλέψεις για πρό-
γραμμα εργασιών των επιχειρήσεων
ενισχύθηκαν, ενώ αντίθετα οι θετικές
προβλέψεις για την απασχόληση βελ-
τιώθηκαν. Στο Λιανικό Εμπόριο οι
εκτιμήσεις για τις τρέχουσες πωλή-
σεις εξασθενούν οριακά, με το ύψος
των αποθεμάτων να διατηρείται αμε-
τάβλητο και τις προβλέψεις για τη
βραχυπρόθεσμη εξέλιξη των πωλήσε-
ων να βελτιώνονται, ενώ στις Υπηρε-
σίες οι θετικές εκτιμήσεις για την τρέ-
χουσα κατάσταση των επιχειρήσεων
διατηρούνται αμετάβλητες, ενώ πα-
ράλληλα εξασθενούν ήπια οι εκτιμή-
σεις για την τρέχουσα ζήτηση με τις
προβλέψεις για τη βραχυπρόθεσμη
εξέλιξη της ζήτησης να κινούνται ήπια
ανοδικά.
Από την άλλη πλευρά, στην Καταναλω-
τική Εμπιστοσύνη οι αρνητικές προ-
βλέψεις των νοικοκυριών για την οι-
κονομική κατάσταση της χώρας πε-
ριορίστηκαν, ενώ αντίστοιχα ενισχύ-
θηκαν οι αντίστοιχες για τη δική τους
οικονομική κατάσταση. Τέλος, υπο-
χώρησαν ελαφρά οι προβλέψεις για
μείζονες αγορές, ενώ εξασθένισε η
πρόθεση για αποταμίευση. 

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Διπλό deal Θεοδωρικάκου
με τα σουπερμάρκετ 
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E
κ διαμέτρου αντίθετη με την εικόνα της 9ης αγωνι-
στικής ήταν αυτή της 10ης, αφού όλοι οι «μεγάλοι»
του πρωταθλήματος είχαν νικηφόρα αποτελέσμα-

τα. Ο Άρης συνεχίζει την ξέφρενη πορεία του και μετά το
εντυπωσιακό 3-1 επί του Λεβαδειακού παραμένει στην κο-
ρυφή της βαθμολογίας έχοντας 21 βαθμούς, ενώ ακολου-

θεί για αυτόν η επικίνδυνη «έξοδος» στο
Αγρίνιο απέναντι στον εξαιρετικό φέτος
Παναιτωλικό.

Την ίδια ώρα οι διώκτες των «κίτρι-
νων», εύκολα ή δύσκολα, κατάφεραν να
πάρουν τη νίκη και να συνεχίσει έτσι να
είναι αρκετά ανταγωνιστικό και αμφίρρο-
πο το πρωτάθλημα. Ο Ολυμπιακός δυ-
σκολεύτηκε αρκετά να «λυγίσει» 2-1 τον
Πανσερραϊκό στο Φάληρο, με τα «λιοντά-

ρια» να χάνουν μοναδική ευκαιρία στο φινάλε για να απο-
σπάσουν τον βαθμό της ισοπαλίας.

Ο Παναθηναϊκός στο ντεμπούτο του Ρούι Βιτόρια στον

πάγκο του εμφανίστηκε βελτιωμένος και νίκησε 1-0 στον
Βόλο την τοπική ομάδα. Οι «πράσινοι» είχαν σκόρερ τον
Τζούρισιτς, χαμένο πέναλτι με τον Ιωαννίδη και πάνω από
20 τελικές προσπάθειες, δείχνοντας πως χρειάζονται ακό-
μα αρκετή δουλειά τόσο στα τελειώματα όσο και στο αμυν-
τικό transition, όπου και πάλι υπήρξαν κάποια κενά.

Πιο δύσκολο έργο είχε ο ΠΑΟΚ, ο οποίος είδε τη Λαμία
να προηγείται στο «Αθανάσιος Διάκος» και χρειάστηκε
δυο γκολ για την ανατροπή, τα οποία ήρθαν από Ζίβκοβιτς
και Τισουντάλι για το τελικό 2-1. Ο «δικέφαλος του Βορρά»
έφτασε έτσι τους 20 βαθμούς και είναι σε απόσταση ανα-

πνοής από τον Άρη, ενώ τον ακολουθούν στους 18 ο Ολυμ-
πιακός και η ΑΕΚ. Η Ένωση «πέρασε» 1-0 από το Περιστέ-
ρι χάρη στο γκολ του Λιβάι Γκαρσία, αν και ο γηπεδούχος
Ατρόμητος πίεσε για να ισοφαρίσει και είχε δοκάρι στις
καθυστερήσεις με τον Φαν Φέερτ. Οι «κιτρινόμαυροι» την
επόμενη αγωνιστική θα υποδεχθούν στη Νέα Φιλαδέλ-
φεια τον Asteras Aktor και με νίκη φιλοδοξούν να ξεφύ-
γουν από ΠΑΟΚ και Ολυμπιακό, καθώς αναμετρώνται με-
ταξύ τους στην Τούμπα, στην αναμέτρηση που ξεχωρίζει
από το πρόγραμμα της 11ης αγωνιστικής.

Τα αποτελέσματα της 10ης αγωνιστικής
Ολυμπιακός - Πανσερραϊκός .......................................... 2-1
Athens Kallithea - Παναιτωλικός .................................... 1-1
Άρης - Λεβαδειακός ........................................................ 3-1
Βόλος - Παναθηναϊκός ....................................................0-1
Ατρόμητος - ΑΕΚ ..............................................................0-1
Λαμία - ΠΑΟΚ ..................................................................1-2
Αστέρας Τρίπολης - ΟΦΗ ................................................3-0

Ο Άρης συνεχίζει την πορεία πρωταθλητισμού,
ενώ Ολυμπιακός, Παναθηναϊκός, ΠΑΟΚ 

και ΑΕΚ επέστρεψαν στις νίκες 
σε μια αγωνιστική χωρίς εκπλήξεις

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

Β Α Θ Μ Ο Λ Ο Γ Ι Α  
(μετά την 10η αγωνιστική)

Θ. Ομάδα Αγ. Γκολ υπέρ-κατά Βαθμοί1. Άρης ..............................10...................16-8.................212. ΠΑΟΚ.............................10...................17-9 ................203. ΑΕΚ................................10...................13-4.................184. Ολυμπιακός ..................10...................14-7.................185. Asteras Aktor ...............10...................12-7.................166. Παναθηναϊκός...............10....................9-7..................167. Παναιτωλικός................10...................10-7.................158. ΟΦΗ...............................10 ..................14-17 ................149. Ατρόμητος .....................10..................13-14.................1110. Πανσερραϊκός ..............10..................12-18 ................1011. Βόλος.............................10...................7-15.................1012. Λαμία.............................10...................8-16...................713. Λεβαδειακός.................10...................9-17 ..................614. Athens Kallithea...........10...................6-14 ..................6Όλοι… ευτυχισμένοι



Τον σκότωσε ο κεραυνός
Σκηνές τρόμου στο Περού, όταν κεραυνός χτύ-

πησε γήπεδο κατά τη διάρκεια ποδοσφαιρικής

αναμέτρησης με αποτέλεσμα τον θάνατο ενός

παίκτη. Ο Χοσέ Ούγκο ντε λα Κρουζ Μέσα ήταν ο

άτυχος παίκτης που χτυπήθηκε από τον κεραυνό

στον αγώνα της Χουβεντούδ Μπελαβίστα με τη

Φαμίλια Τσόκα. 

Γήπεδο…
καζάνι που βράζει

«Φωτιά» στο γήπεδο της Λέγκια Βαρσοβίας

έβαλαν οι οπαδοί της, οι οποίοι άναψαν χιλιάδες

καπνογόνα για να δημιουργήσουν ένα από τα με-

γαλύτερα -αν όχι το μεγαλύτερο- pyro shows της

ιστορίας. Η εικόνα πριν από τον αγώνα με τη Βί-

τζεβ Λοτζ τα λέει όλα. Για την ιστορία, η Λέγκια

επικράτησε 2-1 της αντιπάλου της. 

«Καθάρισαν» τα φαβορί
Συναρπαστικά ήταν τα παιχνίδια της 5ης αγω-

νιστικής της GBL, με τον Ολυμπιακό να κερδίζει

εύκολα την ΑΕΚ 96-77 στα Λιόσια και τον Πανα-

θηναϊκό τον Προμηθέα 92-67 στο ΟΑΚΑ πριν από

το μεταξύ τους ραντεβού για τη Euroleague στο

ίδιο γήπεδο. Στα άλλα παιχνίδια: Άρης-Περιστέρι

77-71, Καρδίτσα-Κολοσσός 98-73, Μαρούσι-

ΠΑΟΚ 80-81.

Υπόκλιση στον Πεπέ
Υποψήφιος για το Βραβείο Fair Play της χρο-

νιάς είναι ο Πεπέ της Πόρτο. Ο επιθετικός των

«δράκων» στον αγώνα με την Εστορίλ έβγαινε

μόνος του με τον τερματοφύλακα, ωστόσο πέτα-

ξε την μπάλα έξω. Αυτό γιατί απέκτησε πλεονέ-

κτημα στη φάση επειδή ο αντίπαλός του τραυμα-

τίστηκε. Μια κίνηση που σπανίζει στο σύγχρονο,

επαγγελματικό και εμπορευματοποιημένο πο-

δόσφαιρο…

Το «αιώνιο» ντοκιμαντέρ
Εντυπωσιακό είναι το ντοκιμαντέρ της Euroleague

για το ντέρμπι του Παναθηναϊκού με τον Ολυμπιακό και
την αντιπαλότητα των «αιωνίων». Σε αυτό μιλούν προ-
πονητές και αρχηγοί των δύο ομάδων, αλλά και παλιοί
σταρ όπως ο σπουδαίος Ντομινίκ Ουίλκινς, ο οποίος
έγραψε τη δική του ιστορία με τους «πράσινους» κατα-
κτώντας το Ευρωπαϊκό το 1996.
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Πολιτική 
με τον 

«Greek Freak»

Κ
υρίαρχος ήταν ο Ολυμπιακός την εβδο-
μάδα που πέρασε στο βόλεϊ τόσο στους
άνδρες όσο και στις γυναίκες. Οι «ερυ-

θρόλευκοι» επισκέφτηκαν δύο φορές το Μετς
για τα ντέρμπι με τον Παναθηναϊκό και μέτρησαν
ισάριθμες νίκες. Στις γυναίκες η επικράτηση του
Ολυμπιακού ήταν καθολική, καθώς νίκησε 3-0
σετ και σε κανένα σημείο οι «πράσινες» δεν έδει-
ξαν ότι μπορούν να αντιδράσουν. Αντίθετα, το
ντέρμπι των ανδρών κρίθηκε στις λεπτομέρειες.
Ο Ολυμπιακός προηγήθηκε 1-0, ο Παναθηναϊκός
ισοφάρισε 1-1 και σε ένα πολύ σκληρό τρίτο σετ
οι «ερυθρόλευκοι» πήραν το προβάδισμα, μαζί
και την ψυχολογία για να καταφέρουν να επικρα-
τήσουν 3-1 και να πάρουν την πρώτη τους νίκη
φέτος απέναντι στο «τριφύλλι».

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

«Ερυθρόλευκες» νίκες στα ντέρμπι

Αντιδράσεις προκάλεσε η δήλωση του Τραμπ για τον Γιάννη Αντετοκούνμπο. 
Ο ίδιος ο «Greek Freak» προτίμησε να μη... ρίξει λάδι στη φωτιά, όμως 
ο πρώην πρόεδρος Μπαράκ Ομπάμα ήταν λάβρος κατά του Τραμπ και στήριξε τον Έλληνα σταρ.



ΟΟ «Βασιλιάς του Βαλς» επιστρέφει στην Ελλάδα
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Δάρδα

Οπτικοακουστική εμπειρία
γεμάτη ήχους και εικόνες με
πρωταγωνιστή τον διεθνούς
φήμης Ολλανδό βιολιστή, συ-
νοδεία της πασίγνωστης ορχή-
στρας του «Johann Strauss». 

Σε ένα παραμυθένιο σκηνι-
κό με εντυπωσιακά κοστούμια
εποχής, εκπληκτικά σκηνικά
και φωτισμούς θα μεταμορ-
φωθεί στις 14 Μαρτίου 2025 το
κλειστό γήπεδο μπάσκετ του
ΟΑΚΑ για το πολυαναμενόμε-
νο κονσέρτο του κορυφαίου
μαέστρου Αντρέ Ριέ, ο οποίος
μετρά πάνω από 40 εκατομμύ-
ρια πωλήσεις άλμπουμ και πε-
ρισσότερα από 500 πλατινένια
βραβεία.

Ο σπουδαίος ερμηνευτής
των βαλς του Στράους που τιμά
μουσικά τον Ζορμπά σε κάθε

συναυλία του φιλοδοξεί να συ-
ναρπάσει και πάλι το αθηναϊκό
κοινό με ένα πλούσιο πρό-
γραμμα από κλασικά κομμάτια
όπερας και μιούζικαλ, μέχρι
δημοφιλή κινηματογραφικά
σάουντρακ.

«Είμαι πολύ χαρούμενος
που επιστρέφω στην Αθήνα! Η
ζεστασιά και το πάθος του ελ-
ληνικού κοινού με κάνουν να
ανυπομονώ να γυρίσω. Βιάζο-
μαι να μοιραστώ τη νέα μου
δουλειά με το αγαπημένο μου
κοινό. Ελάτε να φτιάξουμε μαζί
αξέχαστες αναμνήσεις!», δή-
λωσε με ενθουσιασμό σε δια-
δικτυακό μήνυμά του. Στο κον-
σέρτο θα εμφανιστεί και η
15χρονη Έμα Κοκ, η φωνή που
συγκίνησε με το «Voilà», έτοι-
μη να το επαναλάβει.

Η
ντίβα του γαλλικού κινηματογράφου

αναμένεται στην Αθήνα τις επόμενες

μέρες για την πρεμιέρα της διάσημης

όπερας «Αλέκο» του Σεργκέι Ραχμάνινοφ. Πέν-

τε χρόνια μετά τη μεγάλη επιτυχία της «Λαίδης

Μάκβεθ του Μτσενσκ», η σούπερ σταρ Φανί

Αρντάν επιστρέφει στην Εθνική Λυρική Σκηνή,

αυτήν τη φορά από το βήμα της σκηνοθέτιδος,

στο εμβληματικό έργο του Ρώσου συνθέτη.

Με τη χαρακτηριστική ευαισθησία και τη βα-

θιά γνώση της τέχνης, η μούσα του Φρανσουά

Τριφό υπόσχεται μια παραγωγή που θα μας τα-

ξιδέψει στους κόσμους της αγάπης, της ζήλιας

και της ελευθερίας.
Η όπερα «Αλέκο» θα κάνει πρεμιέρα στις 12

Νοεμβρίου για έξι παραστάσεις στην ΕΛΣ, σε
μουσική διεύθυνση Φαμπρίτσιο Βεντούρα.
Στον πρωταγωνιστικό ρόλο θα εμφανιστεί ο διε-
θνής Έλληνας βαρύτονος Τάσης Χριστογιαννό-
πουλος με τη συμμετοχή του τενόρου της ΕΛΣ
Γιάννη Χριστόπουλου, της υψίφωνου Μυρσίνης
Μαργαρίτη, του βαθύφωνου Γιάννη Γιαννίση
και της μεσόφωνου Ινές Ζήκου. Τη Χορωδία της
ΕΛΣ διευθύνει ο Αγαθάγγελος Γεωργακάτος.

Η Φανί Αρντάν 
με τον «Αλέκο» 
στην ΕΛΣ

Η Γαλλίδα ντίβα αναμένεται 
στην Αθήνα τις επόμενες μέρες
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Αστραφτερό 
φινάλε 

στο Συνέδριο 
Πλαστικής 

Χειρουργικής

Τ
ο 15ο Πανελλήνιο Συνέδριο Πλαστικής
Επανορθωτικής και Αισθητικής Χει-
ρουργικής ολοκληρώθηκε με ένα εντυ-

πωσιακό grand gala δείπνο προς τιμήν κορυ-
φαίων Ελλήνων και ξένων επιστημόνων.

Matt Stefanelli, 
Μαρία Κοτρώτσιου

Φ
ω

το
γρ

αφ
ίε

ς:
 P

ap
ad

ak
is

 P
re

ss

Κέιτ Μίλερ, Νίκος Πολυδωρόπουλος Ευφροσύνη Πολυζώη, Πέννυ ΖαγλαρίδουΖήσης Μπουκουβάλας, Άλκηστις Πρίνου Δήμητρα και Νίκος Νικητέας

Γιορτή 
πολιτισμού
στο Σπίτι 
του Ελύτη

Μ
ε μεγάλη επιση-

μότητα εγκαινιά-

στηκε από τον

πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-

τσοτάκη το Σπίτι του Ελύτη

στην Πλάκα. Στη λαμπερή

γιορτή πολιτισμού παρευρέ-

θηκαν σημαντικοί προσκε-

κλημένοι, υπουργοί, πολιτι-

κοί, καλλιτέχνες και διανο-

ούμενοι.

Κυριάκος 
Μητσοτάκης, 
Λίνα Μενδώνη, 
Ιουλίτα Ηλιοπούλου

Μαρία και Γιάννης 
Βακαρέλης
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Μαρία Κοτρώτσιου, 
Ηλίας Αθανασόπουλος, 
Κώστας Παπαϊωάννου

Άδωνις Γεωργιάδης, 
Ευγενία Μανωλίδου, 
Σπύρος Σταυριανός

Χάρης 
Δούκας, 
Φώτης 
Παπαθανασίου

Χριστίνα και Όλγα 
Κεφαλογιάννη

Μαρίζα Φασιανού, 
Μαρίνα Μαρτίνου



Η
καθαρή ατμόσφαιρα και η ησυχία συμ-
βάλλουν στην καλή αναπαραγωγική υγεία
των ανδρών. Μεγάλη δανέζικη μελέτη,

που δημοσιεύθηκε στο «BMJ», διαπίστωσε ότι οι
άνδρες που εκτίθενται μακροχρόνια σε σωματί-
δια διαμέτρου μικρότερης των 2,5 μm (PM 2,5)
έχουν περισσότερες πιθανότητες να είναι υπογό-
νιμοι. Επίσης, η έκθεση στον θόρυβο της οδικής
κυκλοφορίας επηρεάζει αρνητικά τη γονιμότητα
σε άνδρες ηλικίας άνω των 37 ετών, σύμφωνα με
τα ευρήματα.

Στη μελέτη συμπεριλήφθηκαν 526.056 άνδρες,
μέσης ηλικίας 33,6 ετών, που πληρούσαν τα κρι-
τήρια που έθεσαν οι ερευνητές, δηλαδή να συ-
ζούσαν ή να ήταν παντρεμένοι, να είχαν λιγότερα
από δύο παιδιά και να κατοικούσαν στη Δανία το
διάστημα από το 2000 έως το 2017. Κατά τη διάρ-
κεια της παρακολούθησης 16.172 άνδρες διαγνώ-
στηκαν με υπογονιμότητα, η οποία αποδόθηκε
στην έκθεση σε PM 2,5. Κάθε αύξηση κατά 2,9
μg/m3 στην 5ετή έκθεση συσχετίστηκε με 24%
αύξηση του κινδύνου για στειρότητα σε άνδρες
ηλικίας 30-45 ετών. Εξετάστηκαν επίσης στοιχεία
377.850 γυναικών μέσης ηλικίας 32,7 ετών. Βρέ-
θηκε ότι οι 22.672 ήταν υπογόνιμες και οι ερευ-
νητές θεωρούν ότι οφείλεται στην έκθεση στον
θόρυβο του δρόμου.

«Η υπογονιμότητα, δηλαδή η αδυναμία σύλλη-
ψης έπειτα από τακτικές σεξουαλικές επαφές
χωρίς μέτρα αντισύλληψης, είναι ένα παγκόσμιο
πρόβλημα. Υπολογίζεται ότι 48 εκατομμύρια ζευ-
γάρια δεν μπορούν να αποκτήσουν απογόνους,
γεγονός που τους προκαλεί έντονη ψυχολογική
καταπόνηση, όπως στρες, άγχος και κατάθλιψη.

Η υπογονιμότητα στους άνδρες οφείλεται σε πλη-
θώρα αιτιών, όπως ενδεικτικά σε λοίμωξη από
ορισμένα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα
(πχ, γονόρροια, χλαμύδια, σύφιλη). Άλλοι λόγοι
είναι η ύπαρξη παθήσεων όπως η κιρσοκήλη, ορ-
μονικών διαταραχών, ανατομικών ανωμαλιών και
καρκίνου. Ακόμη και το σωματικό βάρος (παχύ-
σαρκοι, λιπόσαρκοι) επηρεάζει. Επιλογές του
τρόπου ζωής έχουν επίσης επίδραση στη γονιμό-
τητα και η τελευταία αυτή μελέτη ενισχύει τα επι-
στημονικά στοιχεία που στηρίζουν τη συγκεκρι-
μένη άποψη», εξηγεί ο χειρουργός, ανδρολόγος-
ουρολόγος, δρ Αναστάσιος Λιβάνιος.

Η καλύτερη επιλογή των ζευγαριών που επιθυ-
μούν να τεκνοποιήσουν είναι να ζουν σύμφωνα
με τα υγιεινά πρότυπα, στα οποία περιλαμβάνον-
ται η καλή διατροφή, η τακτική άσκηση, η αποφυ-
γή του στρες και η διαβίωση σε ένα ήρεμο και κα-
θαρό περιβάλλον. Αυτά όμως δεν εξασφαλίζουν
τη γονιμότητα, μειώνουν ωστόσο τον κίνδυνο
υπογονιμότητας. Για την αντιμετώπισή της υπάρ-
χουν πολλές θεραπείες που εστιάζουν στην αιτία
και καθιστούν εφικτή μια εγκυμοσύνη. Για ένα μι-
κρό ποσοστό όμως η μοναδική λύση είναι η κατα-
φυγή σε τεχνολογίες υποβοηθούμενης αναπαρα-
γωγή. 
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Η αδυναμία σύλληψης έπειτα 
από τακτικές σεξουαλικές επαφές 
χωρίς μέτρα αντισύλληψης είναι 
ένα παγκόσμιο πρόβλημα

Δρ Αναστάσιος Λιβάνιος,
χειρουργός, ανδρολόγος-

ουρολόγος

Υπογονιμότητα ανδρών:
Παίζει ρόλο 
ο τόπος διαμονής;

Υπογονιμότητα ανδρών:
Παίζει ρόλο 
ο τόπος διαμονής;

Τεχνικές υποβοηθούμενης
αναπαραγωγής
Όταν η αποτυχία σύλληψης αποδίδεται στον
άνδρα και τα φάρμακα και οι αλλαγές στον
τρόπο ζωής και διατροφής δεν βελτιώνουν τη
γονιμότητά του, τότε εξετάζεται η επιλογή της
χρήσης τεχνικών υποβοηθούμενης αναπα-
ραγωγής, όπως η μέθοδος GIFT, ZIFT και ICSI.
«Οι GIFT (gamete intrafallopian transfer) και
ZIFT (zygote intrafallopian transfer) είναι
τροποποιημένες εκδοχές της εξωσωματικής
γονιμοποίησης (IVF) και αφορούν τη μεταφο-
ρά σπέρματος, τη γονιμοποίηση στο εργα-
στήριο και τη μεταφορά του γονιμοποιημέ-
νου ωαρίου στο σώμα. Απλώς η διαδικασία
είναι ταχύτερη. Η ενδοκυτταροπλασματική
έγχυση σπέρματος (ICSI) ή μικρογονιμοποί-
ηση είναι μια πρωτοποριακή τεχνική για τη
θεραπεία της σοβαρής υπογονιμότητας, που
δεν μπορεί να αντιμετωπιστεί αποτελεσματι-
κά με συμβατική in vitro σπερματέγχυση,
όπως συμβαίνει σε περιπτώσεις σοβαρής
ολιγοζωοσπερμίας, εξαιρετικά κακής κινη-
τικότητας σπέρματος ή πλήρους τερατοζωο-
σπερμίας. Επιτρέπει την έγχυση ενός μεμο-
νωμένου σπερματοζωαρίου, ανεξάρτητα από
τα κινητικά και τα φαινοτυπικά χαρακτηρι-
στικά του. Η επιτυχία της μεθόδου αγγίζει το
80% - το υπόλοιπο εξαρτάται από την επακό-
λουθη θεραπεία εξωσωματικής γονιμοποί-
ησης και την επιτυχή εμφύτευση του εμ-
βρύου στην επένδυση της μήτρας μετά τη με-
ταφορά», καταλήγει ο δρ Λιβάνιος.
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Κριός
(21/3-20/4)
Αν θα πρέπει να αναθερμάνετε τις σχέ-
σεις σας με κάποιο πρόσωπο, σήμερα
είναι η καλύτερη στιγμή μέσα στην
εβδομάδα. Από το απόγευμα και μετά θα
σας δοθεί η ευκαιρία να γίνετε περισσό-
τερο οργανωτικοί και να έχετε μεγαλύ-
τερη υπομονή.  

Ταύρος
(21/4-20/5)
Για εσάς τους Ταύρους θα υπάρξουν σή-
μερα κάποιες πολύ καλές οικονομικές
συνθήκες που θα σας δώσουν την επιθυ-
μία να ξοδέψετε παραπάνω χρήματα για
πράγματα που ίσως και να μη σας είναι
αναγκαία. Από το απόγευμα θα υπάρξει
επικοινωνία με άτομο που σας βοηθήσει
στις προσωπικές σας υποθέσεις.  

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Για εσάς που ανήκετε στις τελευταίες
μέρες του ζωδίου σας θα υπάρξει μια
έντονη ανάγκη να βρεθείτε κοντά σε
αγαπημένο σας πρόσωπο. Καλή μέρα
για τις συναισθηματικές σας επιθυ-
μίες.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Για εσάς τους Καρκίνους, η Σελήνη από
το απόγευμα και μετά θα ευνοήσει την
προσωπική σας ζωή. Μπορεί επίσης να
συνεργαστείτε με κάποιο πρόσωπο,
ιδίως αν υπάρχουν κοινές οικογενειακές
ή άλλες καταβολές.

Λέων
(23/7-22/8)
Η Σελήνη προστατεύει από το απόγευμα
και μετά τις επαγγελματικές σας βλέ-
ψεις. Βέβαια, εσείς των τελευταίων ημε-
ρών καλό είναι να μην εμπιστευτείτε
άτομα που σας τάζουν οικονομικές ή συ-
ναισθηματικές βλέψεις.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Για τους Παρθένους των τελευταίων
ημερών, κάτι σας γυρίζει πίσω και
μπλοκάρει την ενέργειά σας. Εσείς
των πρώτων ημερών, απ’ ό,τι φαίνε-
ται, θα έχετε καλές συναισθηματικές
εξελίξεις.  

Ζυγός
(23/9-23/10)
Για εσάς τους Ζυγούς, κάποια ταξιδά-
κια, μια συναισθηματική περιπέτεια εί-
ναι πολύ πιθανό να συμβούν. Μη δώσε-
τε πολλή ενέργεια σε καταστάσεις που
δεν είναι ξεκάθαρες.  

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Για εσάς τους Σκορπιούς, αν πρέπει

σήμερα να διαχειριστείτε κάποια χρή-

ματα, καλό είναι να το αφήσετε όλο

αυτό για άλλη μέρα ή να περιμένετε

μετά τις 17.30, όταν οι συνθήκες θα εί-

ναι καλύτερες.  

Τοξότης
(22/11-21/12)
Για εσάς τους Τοξότες, η Σελήνη επη-
ρεάζει εσάς των τελευταίων ημερών
και μάλιστα σας δημιουργεί ένα έντονο
συναισθηματικό φορτίο. Από το από-
γευμα και μετά ίσως κάνετε μια επιτυ-
χημένη συμφωνία ή νιώσετε καλύτερα
συναισθηματικά.  

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Η Σελήνη περνά στο δικό σας ζώδιο και
από το απόγευμα θα νιώσετε καλύτερα
από κάθε άποψη. Μεγάλη προσοχή να
δείξετε σε αποφάσεις που μπορεί να
πάρετε από το μεσημέρι έως τις 17.00,
όπου τα αποτελέσματα δεν θα σας δι-
καιώσουν.   

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Για εσάς τους Υδροχόους είναι μια αρ-
κετά πολύπλοκη μέρα, όπου καλό είναι
να αποφύγετε οικονομικές δοσολη-
ψίες αλλά και συναισθηματικές απο-
φάσεις.  

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Για εσάς τους Ιχθύς, αν ανήκετε στις τε-

λευταίες μέρες του ζωδίου σας, φροντί-

στε να είστε υποψιασμένοι για τις προ-

θέσεις των άλλων. Γενικότερα μην εμπι-

στεύεστε πρόσωπα που δεν τα γνωρίζετε

αρκετά καλά.
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Η Σελήνη περνά σήμερα στο ζώδιο του
Αιγόκερου, όπου έχουμε αναπτυγμένη την
τάση να γίνουμε περισσότερο υπεύθυνοι και

οργανωτικοί.  

50


